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وزیر امور اقتصادی و دارایی از کاهش 42 درصدی بخشنامه های مرتبط با 
گمرک و تجارت خارجی در سال جاری خبر داد.

سید احسان خاندوزی در مراسم راه اندازی پروژه های عمرانی و دستگاه های 
آشکارساز گمرک، در محل وزارت امور اقتصادی و دارایی که به صورت ویدئو 
کنفرانسی با گمرکات شرق، غرب، شمال و جنوب کشور در ارتباط بود، گفت: 
یکی از سیاســت های ما پیش بینی پذیر بودن فعالیت اقتصادی بود که در این 
زمینه در 6 ماه اول سال گذشته 178 بخشنامه گمرکی صادر شد که این رقم 
در ســال جاری با کاهش 42 درصدی به 103 بخشنامه کاهش یافته و برای 

فعالان اقتصادی امکان پیش بینی پذیری را                              فراهم کردیم.
وزیــر امور اقتصــادی و دارایی همچنین گفت: مدت زمــان صدور مجوز 
دستگاه های همجوار گمرک برای تســهیل فعالیت های اقتصادی انجام شده 

به گونه ای که مدت زمان پاســخگویی سازمان استاندارد از 17 روز به 11 روز، 
سازمان دامپزشکی از 13 روز به 6 روز، سازمان غذا و دارو از 8 روز به 4 روز و 

حفظ نباتات از 4 روز به 2 روز کاهش یافته است.
خاندوزی در محور دیگر در مورد رســوب کالا در گمرکات اظهار داشــت: 
هرچند میزان رسوب کالا نسبت به حجم تجارت عدد ناچیزی است، اما بخشی 
از این رسوب کالا قانونی و ارادی و بخشی نیز غیرقانونی است و منجر به زیان 

اقتصادی می شود.
وی افزود: برخی از رسوب کالاها مربوط به سایر رویه های اقتصادی است و 
برخی فعالان اقتصادی به دنبال استفاده از انبارهای ارزان گمرک و زمان بندی 
ترخیص کالا برای سودجویی بیشتر است و بخش دیگر نیز مربوط به مقررات 
و فرایندهای گمرکی است؛ به عنوان مثال زمان صدور کد ساتا برای تامین ارز 

کالاهای وارداتی، موجب تأخیر در تشریفات گمرکی می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تأکید کرد: طبق برنامه امسال قرار است هر ماه 
یک دستگاه آشکارساز کامیونی در گمرکات راه اندازی شود، به گونه ای که تعداد 

دستگاه های آشکارساز نسبت به قبل از دولت سیزدهم بیشتر شود.
خانــدوزی همچنین بــا انتقاد از دخالــت تعزیرات در نرخ گــذاری برای 
دستگاه های آشکارساز گفت: گمرک ایران الگوی مناسبی برای استفاده از توان 
شرکت های دانش بنیان داخلی و ســازنده دستگاه های آشکارساز انجام داده 
است، اما گاهی تعزیرات با اعلام نرخ گذاری در این زمینه وجاهت قانونی ندارد و 
باعث کاهش انگیزه شرکت های دانش بنیان در ساخت این دستگاه ها می شود.

وی تأکید کرد: تمرکز وزارت اقتصاد در کاهش بخشنامه های غافل گیرکننده 
مرتبط با تجارت است و در نیمه اول امسال تعداد بخشنامه های گمرکی نسبت 

به سال قبل حدود 70 درصد کاهش پیدا کرده است.

سقف تسهیلات خرید یا ساخت مسکن نخبگان و استعداد های برتر با هدف 
حمایت از سرمایه های علمی کشور به 10 میلیارد ریال افزایش یافت.  

به گزارش ســرزمین پویا، در راســتای تحقق اهداف دولت و اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن شرایط استفاده ســرمایه های علمی کشور از تسهیلات 
مسکن با در نظر گرفتن ضوابط شبکه بانکی کشور بازنگری و تسهیل می شود.

برهمین اســاس بنا بر سیاســت های اعتباری بانک مســکن، نخبگان و 
استعداد های علمی کشــور با ارائه معرفی نامه از بنیاد ملی نخبگان به شعب 
بانک مســکن از تسهیلات مذکور با نرخ مصوب شورای پول و اعتبار بهره مند 

خواهند شد.
متقاضیان واجد شرایط می توانند با ارائه مدارک لازم به شعب بانک مسکن 
از تســهیلات ویژه نخبگان و استعداد های علمی کشور برای خرید یا ساخت 

مسکن با مدت زمان بازپرداخت 20 ساله استفاده کنند.
بانک مسکن به عنوان بانک پیشرو در ارائه تسهیلات مسکن در سال گذشته 
بیش از 1۵0 میلیارد ریال را برای اعطای تسهیلات به نخبگان اختصاص داده 
است. این مسیر با اجرای طرح های ویژه تسهیلات، روند رو به پیشرفتی را برای 

آحاد جامعه شهری و روستایی طی خواهد کرد.
همچنین طرح تســهیلات مســکن جوانان یکی از طرح هایی اســت که 
متقاضیان می توانند براســاس یک برنامه ریزی منظم و مشــخص نسبت به 
سپرده گذاری درحساب پس انداز مسکن جوانان اقدام کنند و متناسب با میزان 
و مدت سپرده گذاری در طی ۵ الی 1۵ سال از سقف این تسهیلات برای خرید 

و یا ساخت مسکن بهره مند شوند.
ســقف تسهیلات مســکن جوانان برای افتتاح کنندگان در سال 1402 و 

پس از ۵ سال سپرده گذاری به ترتیب در شهر تهران، شهر های بزرگ و سایر 
شهر ها مبلغ 16 میلیارد ریال، 14 میلیارد ریال و 12 میلیارد ریال است.

همچنیــن در صورتی که افتتاح کنندگان حســاب پس انداز مســکن 
جوانان در ســال 1402 بخواهند ســپرده گذاری خود را تا 1۵ سال ادامه 
دهند )مشــروط بر رعایت مبالغ ســپرده گذاری تعیین شده(، می توانند از 
ســقف این تسهیلات برای ساخت و خرید مسکن تا مبلغ 40 میلیارد ریال 
در شهر تهران، 34 میلیارد ریال در شهر های بزرگ و 28 میلیارد ریال در 

شهر های کوچک استفاده کنند.

رئیس اتاق مشترک ایران و عراق با بیان اینکه حجم معاملات تجاری ایران 
و عراق می تواند به 20 میلیارد دلار برسد و بعضا گفته می شود امکان افزایش 
آن تا 30 میلیارد دلار هم هست، گفت که سال گذشته با وجود تمام مشکلات 

11 میلیارد دلار صادرات به عراق داشتیم.  
یحیی آل اسحاق در همایش نشست راهکارهای توسعه پایدار تجارت ایران 
و عراق در افق 202۵ اظهار کرد: بازار عراق تا ســال های آینده از فرصت های 
صادراتی برخوردار اســت. اما برای حفظ و توســعه این بازار باید متناسب با 
واقعیت ها عمل کرد و سه شرط لازم برای حفظ این بازار را رعایت کرد. به طور 
کلی روابط تجاری ایران و عراق در کوتاه و بلند مدت یک رابطه اســتراتژیک 
است و حجم معاملات تجاری ایران و عراق می تواند به 20 میلیارد دلار برسد 
و بعضا گفته می شود امکان افزایش آن تا 30 میلیارد دلار هست؛ ضمن اینکه 

این حرف شعار نیست و کاملا دست یافتنی است.  
رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق با بیان اینکه فعالان اقتصادی، صاحبان 
خدمات و صاحبان صنایع می توانند بهترین استفاده از در تجارت با عراق کسب 
کنند، گفت: ایران فرصت صادرات به کشــورهای CIS را در گذشته از دست 
داده، بنابراین نباید این فرصت تجاری را در رابطه با عراق نیز از دست دهیم.    
وی با تاکید بر اینکه بازار عراق تا 1۵ سال دیگر بهترین فرصت صادراتی را 
دارد، گفت: اما این فرصت ها دســت یافتنی است، اما با توجه به حضور رقبای 
سرســختی که با امن شدن عراق به دنبال آن هستند تا این مزیت را از ایران 
بگیرند، بهره مندی از این بازارها سخت است، بنابراین برای بهره مندی از این 
بازار وسیع باید متناسب با واقعیت ها عمل کنیم و در غیر این صورت آن را از 

دست خواهیم داد.   
آل اســحاق با بیان اینکه برای موفقیت در بازار عراق ســه شرط شناخت 

واقعی، روحیه و عزم و انجام اقدامات حرفه ای نیاز است، اظهار کرد: بیش از ۵0 
درصد از موفقیت در بازار بستگی به عزم و اراده فعالان اقتصادی دارد و قطعا 
با عزم نیم بند نمی توان وارد این بازار شــد.  بازار عراق ســنگلاخ است و برای 
توســعه تجارت با این کشور نیازمند عزم جدی هستیم. سال گذشته با وجود 

تمام مشکلات 11 میلیارد دلار صادرات به عراق داشتیم.  
رئیس اتاق مشترک ایران و عراق با بیان اینکه بهره مندی از بازار عراق مانند 
هر بازار دیگری نیازمند اقدامات حرفه ای است و لازم است سازمان ها و نهادها 
کارهای مرتبط با خودشــان را برای توسعه تجارت با این کشور فراهم کنند، 
گفت: بنابراین برای رســیدن به موفقیت و توسعه تجارت با عراق هم فعالان 
اقتصــادی و هم بخش های دولتی باید اقدامات متناســب انجام دهند؛ ضمن 
اینکه فعالان بخش خصوصی باید ریسک این بازار و بازارهای تجاری را بپذیرند.  

61 درصد از پاســخ دهندگان در آخرین چشم انداز اقتصاددانان ارشد مجمع جهانی 
اقتصاد اعلام کردند که اقتصاد جهانی احتمالاً در ســال آینده ضعیف خواهد شد البته 
اکثریت و یا 86 درصد اقتصاددانان ارشــد نسبت به کاهش موج تورم جهانی خوشبین 

هستند.
اقتصاددانان هشدار می دهند که چشــم انداز اقتصادی می تواند پیشرفت به سمت 
اهداف توســعه را تضعیف کند و 74 درصد اعلام کردند که تنش های ژئوپلیتیکی نیز 

همین تأثیر را خواهد داشت.
عدم قطعیت یک عامل کلیدی اســت و ترس از رکود جهانی در حال کاهش است 
اما نگرانی ها در مورد اقتصاد چین که اخیراً دچار رکود شده است، افزایش یافته است. 
مســائل ژئوپلیتیکی و سیاسی داخلی از دیگر عوامل ناراحت کننده هستند. از هر 10 
اقتصاددانی که برای این گزارش نظرسنجی شده بودند، ۹ نفر معتقدند که ژئوپلیتیک 

در سال آینده نوسانات اقتصادی ایجاد خواهد کرد.
آســیا و به ویژه آســیای جنوبی به عنوان قوی ترین چشــم انداز رشد در نظر گرفته 
می شود. با این حال، انتظارات برای چین کاهش یافته است. این گزارش عنوان کرد که 
علاوه بر بازگشــت کندتر از حد انتظار مصرف داخلی در اوایل سال جاری، چشم انداز 
اقتصادی چین تحت تأثیر فشــارهای کاهش تورم و نشانه هایی از شکنندگی در بازار 
حیاتی املاک و مســتغلات قرار گرفته اســت. حجم تجارت نیز کاهش یافته است و 
واردات 12.4 درصد و صادرات 14.۵ درصد در ســال منتهی به جولای 2023 کاهش 

یافته است.
چشــم انداز اقتصاد ایالات متحده از ماه مه به طور قابل توجهی بهبود یافته است، به 
طوری که حدود 80 درصد از شرکت کنندگان در نظرسنجی انتظار رشد قوی یا متوسط 
در سال جاری و سال آینده را دارند که از حدود ۵0 درصد در ماه مه افزایش یافته است.

اروپا در ســال جاری با رشــد ضعیف یا بســیار ضعیف مواجه است اما این تصویر 
می تواند به طور قابل توجهی در سال 2024 تغییر کند. برای خاورمیانه و شمال آفریقا، 
7۹ درصد رشد متوسط یا قوی را در سال های 2023 و 2024 پیش بینی می کنند که 

1۵ درصد بیشتر از ماه مه است.
تقریباً ســه چهارم پاســخ دهندگان بر این باورند که تنش های ژئوپلیتیکی مانع از 
پیشرفت به ســمت اهداف توسعه جهانی در سه سال آینده می شود، در حالی که ۵۹ 

درصد انتظار دارند شرایط مالی سخت تر همان تأثیر را داشته باشد.
طبق گزارش ویفروم، کنفرانس تجارت و توســعه ســازمان ملــل عنوان کرد که 
سرمایه گذاری ســالانه 4 تریلیون دلار کمتر از میزانی اســت که برای برآورده کردن 

اهداف توسعه توسعه پایدار است. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی خبر داد؛

کاهش 4۲ درصدی بخشنامه های گمرک در سال جاری

سقف تسهیلات مسکن نخبگان افزایش یافت

رئیس اتاق مشترک ایران و عراق مطرح کرد؛

امکان افزایش تجارت ایران و عراق تا ۳۰ میلیارد دلار

اقتصاد جهانی در سال ۲۰۲4 به کجا می رود؟

توافق وزیر ارشاد و بنیاد برکت:

 ساخت 
مسکن هنرمندان 
آغاز شد

فرماندار تهران اعلام کرد؛

 مصوبه ای 
برای افزایش 

قیمت نان نداریم
الکترونیکی



مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی خبر داد؛

پرداخت مطالبات گندمکاران و کلزاکاران تا دو هفته آینده
مجری طرح گنــدم وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: با پیگیری های انجام 
شده مطالبات گندمکاران طی یک یا 

دو هفته آینده پرداخت می شود.
ســهراب ســهرابی با بیان اینکه 
براساس آخرین گزارش های شرکت 
بازرگانی دولتی میزان خرید تضمینی 
گندم از مرز 10 میلیون و 340 هزار 
تن گذشــت، گفت: برآوردهای اولیه 
13.۵میلیون تن گندم تولید شــده 
اســت که البته عــدد نهایی را مرکز 
آمار وزارت جهاد کشاورزی در پایان 

برداشت اعلام خواهد کرد.
وی ادامه داد: از سال 1368، دولت 
خرید تضمینی گندم را آغاز کرده و 
34 سال از خرید تضمینی می گذرد 
که فقط در هشــت ســال از این 34 
ســال خرید تضمینی بیــش از 10 

میلیون تن بوده است.
از  دیگــری  بخــش  در  او 
صحبت هایش با اشــاره بــه تامین، 
توزیــع و مصرف متعــادل کودهای 
شیمیایی در کشور گفت: گیاه گندم 
علی رغم نیاز به کودهای ازته و اوره 
نیاز به کود پتاســه و فسفاته دارد که 
با همراهی وزارت جهاد و کوشــش 
کشاورزان توانســتیم مصرف کود را 
به شرایط تعادل برسانیم ولی هنوز با 

شرایط مطلوب فاصله داریم.
ســهرابی افزود: موضوع دیگر در 
ســال جــاری افزایش بــذور اصلاح 

شــده لیبل دار بود. همچنین تنوع 
بخشی در ارقام بذور با کمک موسسه 
تحقیقــات اصــلاح بذر و موسســه 
تحقیقات دیــم نیز اتفــاق افتاد. از 
طرفی توسعه کشــت های مکانیزه و 
توسعه ســامانه های نوین آبیاری نیز 
داشــتیم. همچنین ســطوح مبارزه 
با آفات افزایــش یافت و طرح جدید 
جهش تولید دیم زارها نیز در دستور 
کار قرار گرفت و برای سال سوم اجرا 

شد.
مجری طرح گنــدم وزارت جهاد 
کشــاورزی تصریــح کــرد: در کنار 
افزایش تولیــد در واحد ســطح به 
موضوع کیفیت هــم توجه می کنیم 
و تــلاش هایی در این زمینه شــده 
است. همچنین با اقدامات انجام شده 
توانســتیم میزان پروتئیــن گندم را 
افزایش دهیم و به 12.۵۵ برسانیم در 
حالیکه در گذشته این عدد کمتر از 
12 بود. شاخص دیگر گلوتن مرطوب 
است که آن هم افزایش یافته و از 2۵ 
درصد به 28.64 درصد رسیده است.

وی در پاســخ به اینکه مطالبات 
گندمکاران قرار اســت چــه زمانی 
پرداخت شود، گفت: از ابتدای خرید 
تضمینی تاکنــون ارزش گندم های 
خریداری شــده 1۵۵ هــزار میلیارد 
تومان اســت که از ایــن مقدار 110 
هزار میلیارد تومان پرداخت شــده و 
مابقی تاکنون پرداخت نشــده است 

ولی سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
اقتصــاد تلاش های خــود را در این 

زمینه انجام می دهند. 
وی اضافه کرد: ریاســت سازمان 
برنامه و بودجه کشور در مصاحبه ای 
که پخش شد اعلام کردند که تا پایان 
شهریور پرداخت می شود. ما پیگیری 
کردیم و اعلام کردنــد که طی یک 
یا دو هفتــه آینده مطالبات پرداخت 

خواهد شد.
مجری طرح گندم با بیان اینکه در 
سال جاری تدارک کودهای شیمیایی 
در سرلوحه برنامه است و حدود 10 
درصد نســبت به سال گذشته برنامه 
افرایش داریم، گفت: تولید 2 میلیون 
و 400 هــزار تن کود اوره، ۵۵0 هزار 
تن کودهــای فســفاته و بین 2۵0 
تا 300 هــزار تن کودهای پتاســه 
برنامه ریزی شده است. همچنین 400 
هــزار تن بذر اصلاح شــده گندم در 
طبقات مختلف را پیش بینی کردیم. 
ســعدالله منصوری، مجری طرح 
جهــاد  وزارت  روغنــی  دانه هــای 
کشــاورزی نیز با بیان اینکه تاکنون 
10۹ هــزار تن کلزا توســط بخش 
دولتی خریداری شــده است، گفت: 
براســاس قیمت هر کیلــو 30هزار 
تومان، 3.4 همت بهای دانه های تولید 
شده است که از این میزان 2.3 همت 
یعنی 73 درصد مطالبات کلزاکاران 
پرداخت شــده اســت و حدودا یک 

همــت مابقی مطالبــات باقی مانده 
است که به زودی پرداخت می شود.

وی ادامــه داد: کل تولیدات کلزا 
140هزار تن بوده که مابقی توســط 
بخش خصوصی خریداری شده است. 
مجری طــرح دانه هــای روغنی 
افزود: یکی از پیچیده ترین و سنگین 
ترین موضوعات سبد امنیت غذایی در 
کشور تولید روغن است. تجربه کشور 
مــا در تولید روغن بــه یکی دو دهه 
اخیر برمی گردد. کشــورهای پیشرو 
حدود یک قرن در این زمینه پیشینه 

دارند و ما باید با توجه به اقلیم و منابع 
راهکارهای مناسب با کشور خودمان 
را ارائه دهیم و از همان مســیرها با 
رشد آهسته و پیوسته بتوانیم نیمی 
از روغن مورد نیاز را در کشور تامین 

کنیم.
منصــوری عنــوان کــرد: تولید 
دانه هــای روغنی در کشــور مبتنی 
بر کلزا، ســویا، آفتابگردان، کنجد و 
گلرنگ اســت. از ایــن گیاهان کلزا، 
ســویا و آفتابگردان گیاهانی هستند 
که خاستگاه اصلی آنها خارج از کشور 

است اما خاســتگاه کنجد و گلرنگ 
در ایران است و به همین دلیل مواد 
ژنتیکی قابل اتکا داریم که می توانیم 
از آنهــا برای توســعه ایــن دو گیاه 

استفاده کنیم.
وی در ادامه گفت: کلیه دانه های 
روغنی در کشور 10 درصدنیاز مردم 
را تامین می کند و مابقی را از محل 
واردات تامین می کنیم. منصوری در 
پایان گفت: هدف گذاری  این اســت 
کــه تولید کلزا را به 200 هزار هکتار 

برسانیم.

جزئیات رشد اقتصادی 6.2 درصدی سه ماهه ابتدایی 
ســال 1402 از سوی رئیس کل بانک مرکزی در جلسه 

رصد اقتصادی دولت تشریح شد.
در ادامه جلسات هفتگی اقتصادی دولت، جلسه رصد 
اقتصادی به ریاست سید ابراهیم رئیسی و با حضور اعضای 

تیم اقتصادی دولت برگزار شد.
تشریح جزئیات گزارش بانک مرکزی از رشد اقتصادی 
ســه ماهه اول ســال 1402 موضوع اصلی جلسه بود. بر 
اســاس این گزارش، در حالی که رشــد اقتصادی کشور 
در ســه ماهه اول سال گذشته به 1.۹ درصد رسیده بود، 
اقتصاد ایران در ســه ماهه اول سال جاری توانست در اثر 
بهبود قابل توجه تولید و رشد کم سابقه بخش خدمات، به 

رشد اقتصادی 6.2 درصدی دست یابد.
گزارش بانک مرکزی نشــان می دهد نرخ رشد گروه 
خدمات در ســه ماهه ابتدایی ســال جاری 6.2 درصد، 
بخش نفت 16.۵ درصد، گروه صنایع و معادن 3.7 و گروه 

کشاورزی 2.2 درصد بوده است.
در ســمت تقاضا نیز رشــد مخــارج مصرفی بخش 
خصوصی از 6.4 به 8.2 درصد و افزایش تشکیل سرمایه 
ناخالــص از منفــی 1.4 به مثبــت 2 درصد و همچنین 
افزایــش صادرات از 7.2 به ۹.4 و کاهش واردات از 14.6 
به ۵.۵ درصد از عوامل رشد 6.2 درصدی رشد اقتصادی 

سه ماه اول امسال عنوان شده است.
در جلسه گزارشــی هم از بخش مسکن ارائه شد که 
طبق آن نرخ رشد تشکیل سرمایه در بخش ساختمان با 
بهبود قابل ملاحظه در ســه ماهه ابتدایی سال نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل از منفی ۹.4 درصد به مثبت 1.7 
درصد رســیده است. بر اساس این گزارش قیمت مسکن 
هم در تهران در مرداد ماه امسال نسبت به ماه قبل از آن 

1 درصد کاهش داشته است.
ارائه گزارش از وضعیت کالاهای اساســی در بازار 
هم بخش پایانی جلســه بود که رئیس جمهور نکات 
و تذکرات لازم را درباره تامین و قیمت برخی از این 

بیان کرد. کالاها 

شورای رقابت شفاف سازی کرد؛

فروش خودرو در سامانه یکپارچه ادامه دارد
بــه دنبال موضوعی که در رابطه با تــداوم فروش خودروها به 
صورت یکپارچه و منحصراً برگزاری مرحله ســوم مطرح شــده، 
برخی شایعه کرده اند که دیگر خبری از فروش خودروها به صورت 
یکپارچــه نخواهد بود؛ در این رابطه مدیر روابط عمومی شــورای 
رقابت این موضوع را رد کــرده و ضمن تاکید بر تداوم ادامه روند 

فروش ها در قالب سامانه یکپارچه، موضوع را شفاف سازی کرد.
به تازگی این موضوع مطرح شــده که با توجه به عدم استقبال 
مردم از فروش اخیر خودروســازان مونتاژی، احتمال دارد سایت 
سامانه یکپارچه باز هم )برای سومین بار پس از ثبت نام مرحله دوم 
فروش یکپارچه خودروها( برای تکمیل ظرفیت های خالی طی هفته های پیش رو بازگشایی شود. همچنین عنوان شد که اجرای 
مراحل بعدی سامانه یکپارچه بر اساس وجود تقاضا و مشتری خواهد بود و با توجه به اینکه در حال حاضر با مازاد عرضه مواجه 
هستیم؛ مرحله سوم زمانی خواهد بود که متقاضی وجود داشته باشد؛ اما برخی از این موضوع برداشت اشتباه داشته و مبنای این 
اظهارات را بر اتمام اجرای طرح های فروش  یکپارچه گذاشته اند و اینکه قرار نیست دیگر مرحله سوم و مراحل بعدی برگزار شود!

*مردم نگران عدم اجرای فروش های یکپارچه نباشند
در رابطه با بحث های اخیر پیش آمده، سپهر دادجوی توکلی، مدیر روابط عمومی شورای رقابت در رابطه با فروش خودرو در 
سامانه یکپارچه شفاف سازی کرد و گفت: در فروش های به صورت یکپارچه عملا دلال ها حذف شده  و بخش عمده ای از تقاضاهای 
کاذب از بین رفته است؛ این باعث شده که عرضه در نقطه قابل پیش بینی و طبق برنامه ها قرار بگیرد؛ بر این اساس در وهله اول 
ظرفیت های خالی موجود  خودروســازان )مازاد عرضه( به فروش می رسند و سپس نوبت به اجرای مرحله سوم برای متقاضیان 
جدید می رسد. وی تصریح کرد: اجرای مرحله سوم ممکن است که به  زودی باشد یا مدتی دیگر؛ در حقیقت بایستی طبق برنامه 
پیش برویم. نمی توان  اعلام کرد که این عرضه )مرحله سوم( دقیقا چه زمانی خواهد بود؛ اما مردم نگران نباشند؛ طرح های فروش 

حتما برگزار خواهند شد.

در جلسه اقتصادی دولت مطرح شد؛

تشریح جزئیات رشد اقتصادی ۶.۲ درصدی سه ماهه اول سال جاری

مدیرعامل بیمه آســیا در جمع مدیران این شرکت، بر 
ریسک سنجی مناســب و تربیت نیروی متخصص تاکید 
کرد. به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از روابط عمومی 
بیمه آســیا، جلسه شــورای مدیران بیمه آسیا با حضور 
مدیرعامــل، اعضای هیــأت مدیره، معاونــان مدیرعامل 
و مدیران این شــرکت و با انجام مراســم تودیع و معارفه 
معاون سرمایه انسانی و پشتیبانی و معاون فنی بیمه های 

اشخاص و مسئولیت برگزار شد.
 در این جلسه با حکم مدیرعامل، سید مهدی صادقی 
عضــو هیأت مدیره به عنوان معاون ســرمایه انســانی و 
پشــتیبانی و فرامرز خجیر عضو هیــأت مدیره به عنوان 
معاون فنی در بیمه های اشــخاص و مســئولیت معرفی 
شــدند و از تلاش ها و خدمات احمــد جهاندیده و ژیلا 

رضوی تقدیر به عمل آمد.
گفتنی اســت، همچنین با حکم مدیرعامل بیمه آسیا، 
احمد جهاندیده به سمت مشاور عالی در سرمایه انسانی و 
پشتیبانی و ژیلا رضوی به سمت مشاور عالی در آموزش و 
طرح های نوین، منصوب شدند. در این نشست، هریک از 
معاونین سابق، گزارش مبسوطی از فعالیت های خود ارائه 
کردند که مورد تقدیر مدیرعامل و اعضای شورای مدیران 

قرار گرفت.
بنابر این گزارش، در نشست مدیران بیمه آسیا، مسعود 
بادین، نایب رییس هیأت مدیره و مدیرعامل بیمه آســیا 
در ســخنانی تغییرات و تحولات اخیــر در حوزه معاونین 
این شرکت را در راستای پیشبرد هر چه بهتر راهبردها و 
تحقق اهداف بیمه آسیا برشمرد و آن را از ویژگیهای یک 

ســازمان توانمند، بزرگ و فنی توصیف کرد که فرصت ها 
و موقعیت ها را به خوبی شناســایی کرده و از آن به نحو 

مطلوب استفاده می کند.
مدیرعامل بیمه آسیا در ادامه افزود: بیمه آسیا در حال 
حاضر در صنعت بیمه در وضعیت مطلوبی از لحاظ عملکرد 
و توانمندی مالی قرار دارد و به عنوان یکی از شاخص های 
ارزشمند، بالاترین ذخیره فنی را در صنعت بیمه در سال 

های اخیر به خود اختصاص داده است.
وی تأکید کرد: یقیناً توانمندی مالی مهمترین ویژگی 
هر شــرکت بیمه است و بیمه آســیا با برخورداری از این 
ویژگی ارزشــمند توانسته است همواره در ارائه خدمات و 
پرداخت خسارت به مردم و بیمه گذاران در سراسر کشور 
و حمایت از کارکنان و شــبکه فروش خود، به خوبی و به 
موقع عمل کند که در ســال گذشــته نیز به عنوان برند 

محبوب مردم معرفی شد.
نایب رییس هیأت مدیره بیمه آسیا ادامه داد: موفقیت 
بیمه آسیا در عملکرد بیمه ای از آنجا ناشی می شود که ما 
همواره ریسک سنجی مناسب را بر نرخ دهی پایین ترجیح 
می دهیم. این سیاست عملکردی، سبب شده است بیمه 
آســیا بازاری مطلوب و پرتفویی کم خطر را جذب کند و 

ساختار مالی و فنی خود را مستحکم نماید.
مسعود بادین در ادامه این نشست، بر کاهش بروکراسی 
اداری بــه منظور افزایش چالاکی در فعالیت ها، توســعه 
آموزش و تربیت نیروی هــای متخصص، فروش ترکیبی 
خدمــات بیمه ای جهت بهبود ترکیب پرتفوی شــرکت، 

تأکید کرد.
وی افــزود: جلب رضایت ارباب رجوع و ارائه خدمات با 
کیفیت به مردم ، تنها از طریق اتحاد و همدلی کارکنان و 

شبکه فروش ممکن خواهد بود.
بر اســاس این گزارش، در جلسه شورای مدیران بیمه 
آسیا، معاونین مدیرعامل گزارشی از فعالیتهای انجام شده 

و برنامه های آتی شرکت را ارائه دادند.
در این جلســه همچنیــن، از خدمات ســید احمد 
حسینی مدیرســابق بیمه های درمان و امین محمدی 
مدیر سابق بیمه های مهندسی بیمه آسیا قدردانی شد. 
گفتنی اســت با حکم مدیرعامل بیمه آسیا سید محمد 
تقی فضل هاشــمی به ســمت مدیر جدیــد بیمه های 
درمان، ســید ابراهیم مظهری موســوی به عنوان مدیر 
جدید بیمه های مهندســی و امیــن محمدی به عنوان 

دبیر شورای فنی منصوب شدند.

مدیرعامل بیمه آسیا:  بیمه آسیا بالاترین ذخیره فنی را در سال های اخیر در صنعت بیمه داشته است

وزیر راه و شهرسازی:  مسکن ۲۵ متری نیاز بازار را پاسخ نمی دهد
وزیر راه و شهرسازی گفت: عرضه مسکن استیجاری را می توان با مدل نهضت ملی مسکن انجام داد و مسکن 2۵ متری نیاز بازار را پاسخ نمی دهد و مسکن 2۵ متری اصلا در دستور کار ما نبوده و 

نیست. ضرورتی هم فعلا ندارد. مهرداد بذرپاش درباره اینکه آیا متقاضی برای واحدهای 2۵ متری وجود ندارد گفت: مسکن 2۵ متری در بازار نیازهای مردم را پاسخ نمی دهد.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه واحدهای 2۵ متری برای مسکن استیجاری هم مناسب نیست بیان کرد: شاید متراژ کوچک برای سوییت ها و خوابگاه های دانشجویی مناسب باشد اما عرضه مسکن 
استیجاری را می توان با مدل نهضت ملی مسکن انجام داد. بذرپاش تاکید کرد: ما در حال عرضه زمین برای ساخت خانه های ویلایی هستیم. چگونه ممکن است برنامه ای مثل مسکن 2۵ متری را در 

دستور کار قرار دهیم. همانطور که قبلا اعلام کردیم عرضه این نوع واحدها توسط وزارت راه و شهرسازی تکذیب می شود.

 پای صندوق توسعه ملی
 به خرید کشتی و نفتکش باز شد

سرپرست معاونت بانکی و اعتباری صندوق توسعه ملی از اعطای تسهیلات 
و همچنین مشارکت این صندوق برای خرید کشتی و نفتکش خبر داد.

رضا محمدی، با تاکید بر اینکه لجســتیک دریایی در دنیا از اهمیت بسیار 
بالایی برخوردار است، اظهار کرد: طی سال های اخیر، معیارهایی مانند تحویل 
به موقع کالا، تحویل با کم ترین هزینه و اطمینان در تحویل کالا به مشــتری 
اهمیت ویژه ای پیدا کرده اســت. در این راستا، طبق آمارهای موجود بیش از 
۹0 درصد تجارت جهانی، از طریق دریــا صورت می گیرد. در واقع تجارت از 
طریق دریا بیش از ۹0 درصد کل تجارت دنیا را به خود اختصاص می دهد و در 
حال حاضر، حمل ونقل و فروش مواد و فرآورده های خام یا محصولات تولیدی 

می تواند به راحتی از طریق دریا صورت بگیرد.
وی با اشاره به نقاط ضعف کشور در زمینه حمل ونقل دریایی، عنوان کرد: 
بعد از بررســی های انجام شده، یکی از نقاط ضعفی که توسط صندوق توسعه 
ملی شناسایی شــد، کمبود کشتی های باربری و کشتی های کوچک و بزرگ 
اســت؛ در این راســتا و با توجه به تاکید رئیس هیات عامل صندوق توسعه 
ملی،  این صندوق تصمیم گرفته اســت با مدل های مختلف نسبت به تامین 
مالی برای  تهیه یا تامین کشــتی با هدف بهبود وضعیت تجارت کشور اقدام 
کند. هدف از انجام این اقدام، کمک صندوق توسعه ملی به توسعه حمل ونقل 

دریایی کشور است.
*روش های همکاری صندوق توسعه ملی برای تهیه کشتی

سرپرســت معاونت بانکی و اعتباری صندوق توســعه ملی در ادامه با بیان 
اینکه تامین مالی برای تهیه کشــتی توسط صندوق توسعه ملی از دو طریق 
صورت خواهد گرفت، توضیح داد: بر این اساس و با تاکید رئیس هیات عامل 
صندوق توســعه ملی، بن بست تامین مالی ناوگان حمل ونقل دریایی برداشته 
شــد. در این راســتا روش نخســت کمک صندوق در این حوزه،  صد درصد 
تسهیلاتی است؛ در این روش متقاضیان می توانند به بانک های عامل مراجعه 

کرده و درخواست دریافت تسهیلات در زمینه خرید کشتی را ارائه کنند.
محمدی افزود: روش دیگر، مشــارکتی اســت. در واقع امکان مشارکت با 
صندوق توسعه ملی برای متقاضیان، برای مبالغ بالای 100 میلیون دلار فراهم 
است و این صندوق به صورت مشارکت در سرمایه گذاری وارد می شود. در این 
مدل،  بانک ها یا شــرکت های بزرگ هم می توانند داوطلب شده و با صندوق 
توسعه ملی در این زمینه مشارکت داشته باشند. بنابراین دو مدل تامین مالی 
خواهیم داشت، مدل تسهیلات دهی که به صورت وام است و از طریق بانک های 
عامل در اختیار متقاضیان قرار می گیرد و مدل دوم مشارکت است که در این 

مدل خود صندوق در خرید کشتی و اقدامات بعدی سهیم خواهد بود.
وی به این ســوال که صندوق توســعه ملی در خرید چه نوع کشتی هایی 
مشارکت خواهد کرد، پاسخ داد: هم کشتی های تجاری و هم نفتکش مد نظر 
است. حتی امکان همکاری صندوق برای تهیه کشتی تفریحی منوط به اینکه 

درآمد ارزی داشته باشد، وجود دارد.
*بودجه صندوق توسعه ملی برای اعطای تسهیلات و مشارکت در 

خرید کشتی محدودیت ندارد
بنا بر اعلام صندوق توسعه ملی محمدی در ادامه با تاکید بر اینکه صندوق 
توسعه ملی برای اقدام مذکور کف و سقف بودجه در نظر نگرفته است، گفت: 
البته ترجیح این است که برای مبالغ کم تر از 100 میلیون دلار، مدل همکاری 
تســهیلاتی و برای مبالغ بالاتر از 100 میلیون دلار مدل مشــارکتی به کار 
گرفته شــود؛ اما به طور کلی محدودیت بودجه ای برای صندوق توسعه ملی 

وجود ندارد.
وی در پایــان در مورد اقداماتی که متقاضیان باید انجام دهند توضیح داد: 
متقاضیانی که قصد دارند نسبت به اخذ تسهیلات اقدام کنند باید به بانک های 
عامل مراجعه کنند. اما متقاضیانی که درخواست مشارکت دارند باید از طریق 
معاونت بانکی و اعتباری و معاونت ســرمایه گذاری صندوق توسعه ملی اقدام 

کنند، این معاونت ها آماده پذیرش و برگزاری جلسات را دارند.

 ابلاغ شرط جدید پرداخت پاداش
 به مدیران بانک ها

دستورالعمل ســامان دهی حقوق و مزایای مدیران عامل و اعضای هیات  مدیره 
ابلاغ و مقرر شد تا زمان گزارش شرکت ها، پاداش مدیران علی الحساب باشد.

به گزارش ســرزمین پویا، دستورالعمل سامان دهی حقوق و مزایای هیات عامل 
شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت و شرکت های تابع و 

وابسته و شرکت های تحت مدیریت دولت، اصلاح و ابلاغ شد.
بر اســاس این گزارش، طبق تبصره ۵ ماده ۹ این دستورالعمل، مجامع عمومی 
شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت و شرکت های تابع 
و وابســته و تحت مدیریت دولت در صورت قرار ندادن گــزارش ارزیابی وضعیت 
بهره وری شرکت های مشــمول تا پیش از برگزاری مجمع سالانه در اختیار رئیس 
مجمع، مجازند نسبت به پرداخت پاداش عملکرد به مدیران به صورت علی الحساب 

تا زمان ارائه گزارش اقدام کنند.

رئیس کل بانک مرکزی:

۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون و 4۹۲ هزار یورو به 
حساب ۶ بانک ایرانی در قطر واریز شد 

رئیــس کل بانک مرکزی گفت: ۵ میلیــارد و ۵73 میلیون و 4۹2 هزار یورو به 
حساب 6 بانک ایرانی در دو بانک الاهلی و الدخان در قطر واریز شد.

به گزارش سرزمین پویا؛ محمد رضا فرزین اعلام کرد: 1۹ مرداد ماه سال جاری، 
تمام منابع غیرقابل دسترس ایران که در بانک های کره جنوبی نگهداری می شد به 

حساب بانک مرکزی سوئیس برای تبدیل به یورو منتقل شد.
وی در ادامه گفت: 6 بانک ایرانی در 2 بانک قطری حســاب باز کردند و طبق 
توافقات انجام شده تمام پرداخت ها توسط کارگزاران بانک های قطری و همچنین 

سوئیفت صورت گرفت.
فرزین عنوان کرد: از مقامات قطری نامه رســمی دریافت کردیم که حساب 6 
بانک ایران فعال شــده و معادل پنج میلیــارد و ۵73 میلیون و 4۹2 هزار یورو به 

حساب بانک های ایران و 2 بانک قطری واریز شده است.
رئیس کل بانــک مرکزی تاکید کرد: تمام منابع حاصله، ذخایر بانک مرکزی و 

پشتوانه ریال هستند که در جهت تقویت ریال استفاده خواهند شد.
فرزین در پایان اظهار کرد: شکایت ایران از کره جنوبی به دلیل عدم دسترسی به 
وجوه مزبور و کاهش ارزش آن در حال پیگیری است و ادامه خواهد یافت. همچنین 
دسترسی به منابع ارزی ایران در چندین کشور دیگر در حال انجام است که با تحقق 

قطعی، نتایج آن اعلام خواهد شد.
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دادستان کل کشور عضو هیئت عالی بانک مرکزی شد

مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
عضویت دادستان کل کشور در هیئت 
عالی بانک مرکــزی را تصویب کرد. 
به گزارش ســرزمین پویا، محمدباقر 
ذوالقدر در جلســه مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام با اشــاره به تصحیح 
مــاده 24 آیین نامه مجمع از ســوی 
رهبری انقلاب، گفت: بر این اســاس 
جلســات مجمع با حضور دو ســوم 
اعضا رسمیت می یابد و نصاب رأی در 

موضوعات اختلافی، از رأی دو ســوم 
اعضای مجمع به رأی سه پنجم کل 

اعضای مجمع تغییر کرده است.
در ادامه جلســه، بررســی »طرح 
اســلامی  جمهوری  مرکــزی  بانک 
ایران« که پس از رد موادی از آن در 
شورای نگهبان، به مجمع ارجاع شده، 

در دستور کار قرار گرفت.
مجمع تشخیص مصلحت نظام با 

توجه به مصوبه جلســه پیشین خود 
درباره عضویت دادســتان کل کشور 
در هیئت عالی بانک مرکزی، اصلاح 
عبارتی در بند )ج( ماده ۹ این مصوبه 

را تصویب کرد.
ماده  )ذ(  بنــد  همچنین موضوع 
18 این مصوبه مطرح شــد که پس 
از تبادل نظر موافقــان و مخالفان و 
استماع نظر رئیس کل بانک مرکزی، 
نظام  مصلحــت  تشــخیص  مجمع 
مصوب کرد: »چگونگی نظارت فقهی 
موضوع این مــاده در چارچوب مفاد 
ماده 18 و  ساختارهای نظارتی بانک 
مرکزی، توســط دبیر شورا پیشنهاد 
و پس از تصویب در شــورای فقهی، 
توسط رئیس کل بانک مرکزی ابلاغ 

می شود.«
سپس بررسی ماده 22 طرح بانک 
مرکزی در دســتور کار قرار گرفت و 
موافقان و مخالفان مصوبات مجلس 
تبادل  اقتصادی مجمع  و کمیسیون 

نظر کردند.

المســلمین  و  حجت الاســلام 
محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه با 
بیان اینکه قانون فعلی اختیار و اقتدار 
لازم را به بانک مرکزی داده اســت، 
از مســئولان بانک مرکزی خواست 
گزارشــی از تصمیمات این نهاد در 
ارائــه مجوز به بانک ها و موسســات 
مالی و اعتباری خصوصی و نیز ابطال 
یا ادغام آن هــا ارائه و اعلام کنند که 
از ســال 1380 تاکنون چند موسسه 
مالــی و بانکی بر خــلاف قوانین و 
مقررات تشکیل شده و چند مجوز را 

لغو کرده اند؟
رئیس قــوه قضائیه افــزود: علت 
ناترازی ها در برخی بانک ها ناشــی از 
تصمیمات خود بانک مرکزی بوده که 
قانون دارد، اما با اقتدار عمل نشــده 
اســت. در ادامه جلســه سیدابراهیم 
در  گفت:  رئیس جمهوری  رئیســی، 
کمیسیون تخصصی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، اصل مشکل در نظام 
بانکی کشور، شناســایی شده است. 

اینکه حقوق افراد تضییع نشود حتما 
مهم اســت اما در کنــار این، باید به 
دنبال سازوکاری بود که اقتدار بانک 
مرکزی هم تامین شــود. با توجه به 
ضرورت هــای فعلی، بایــد به بانک 
مرکزی اختیــارات لازم را بدهیم تا 

جلوی تخلفات را بگیریم.
رئیس جمهــوری گفت: باید مانند 
دیوان محاســبات و ســازمان نظام 
مالیاتــی، ســاز و کار قضایی درون 
ســازمانی را در بانک مرکزی تدبیر 
تخصصی  کمیســیون  نظــر  کنیم. 
مجمع با حفظ حقوق افراد به اقتدار 

بانک مرکزی هم کمک می کند.
آیــت الله صادق آملــی لاریجانی، 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با بیان اینکه اقتدار بانک مرکزی و یا 
هر نهادی را نباید با هزینه و تقطیع 
اقتــدار یک نهاد دیگــر تقویت کرد، 
گفــت: در تمام مواردی که قاضی در 
هیئتی یا نهادی گذاشــته می شود، 
باید رأی قاضی حاکم باشــد و نباید 

اقتدار نهادهای رســمی را بر هم زد. 
کنار گذاشــتن قوه قضائیه که مرجع 
تظلم خواهی آحاد جامعه اســت، به 

مصلحت نیست.
در این جلســه مــاده 22 مصوبه 
به رای گذاشــته  اصراری مجلــس 
شــد که رای نیاورد. ســپس ارجاع 
به کمیسیون مشترک تخصصی  آن 
متشکل از کمیسیون اقتصادی، اداری 
و بازرگانــی و کمیســیون حقوقی و 
قضایی برای بررســی بیشتر موضوع 
و ارائه پیشــنهاد مطرح شــد که به 
تصویــب اعضای مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام رسید.
بر اساس ماده 22 مصوب مجلس 
شورای اسلامی در طرح بانک مرکزی، 
برای رســیدگی به تخلفات اشخاص 
تحت نظارت یا مدیــران، کارکنان و 
سهام داران موسسات موثر، موسسات 
اعتباری و بانک ها، هیئت های بدوی 
انتظامی و تجدیدنظر در بانک مرکزی 

تشکیل می شود.

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی مطرح کرد؛

 تقویت مبادلات مرزی؛ مسیری
 برای دستیابی به رشد ۸ درصدی اقتصاد

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی یکی از مؤلفه های دســتیابی به رشد 8 درصدی 
اقتصاد را تقویت مبادلات مرزی دانســت و گفت: اگر بتوانیم در مرزها اشتغال پایدار 
و درآمد مکفی برای مرزنشینان ایجاد کنیم، در تامین معیشت آنها موثر خواهد بود.

سید صولت مرتضوی در سومین نشست »ایجاد اشتغال پایدار و تأمین و تقویت 
معیشت مرزنشــینان«، توجه به مرزنشینان را نگاه به موضوع کلان کشور دانست و 
گفت: یکی از مؤلفه های اقتدار ملی، ثبات در مرزها است. اگر به دنبال امنیت هستیم 
آن را باید در مرزها ایجاد کرد. اقتدار صرفاً حول نیروهای نظامی نبوده، بلکه تأمین 

امنیت مردم محور و جامعه محور است.
وی توجــه به مرز را به منزله اقتدار ملی، اقتصاد ملی و تبادل فرهنگی دانســت 
که می تواند بســتری برای رشد کشور باشد. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره 
به آمار بیکاری در استان های مرزی گفت: طبق گزارش های ارائه شده میانگین نرخ 
بیکاری در اســتان های همجوار با مرز درصدی بیش از میانگین نرخ بیکاری کشور 
اســت که زیبنده نیست. وی ادامه داد: مصوبه هیأت وزیران صرفاً مربوط به اشتغال 
نیست و معیشت و تاب آوری مردم در جوار مرزهاست هر کجا جمعیت متراکم تر باشد 
امنیت و رونق اقتصادی بالاتر است. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یکی از مسیرهای 
دستیابی به رشد 8 درصدی اقتصاد را تقویت مبادلات مرزی عنوان کرد و گفت: این 

مبادلات می تواند در بازارچه های مرزی رخ دهد یا در گمرکات صورت گیرد.
مرتضوی گفت: اگر بتوان در مرزها اشتغال پایدار و درآمد مکفی برای مرزنشینان 
ایجاد کرد در تامین معیشــت آنهــا موثر خواهد بود. به گفتــه مرتضوی، توجه به 
مرزنشــینان توجه به کل کشور و امنیت ملی اســت و در صورتی که مردم همجوار 
مرز از آنجا خارج شوند، هزینه هایی که باید برای برقراری امنیت خرج کنیم بیش از 

هزینه ایجاد اشتغال است.

در توافق احتمالی با آمریکا کاهش انتظارات تورمی 
کوتاه مدت و گذرا است و در مقابل عضویت در بریکس 

انتظارات تورمی تداوم دارد.  
به گزارش ســرزمین پویا؛ رهبــران بریکس )بلوک 
اقتصادی متشــکل از پنج قدرت برزیل، روســیه، هند، 
چین و آفریقای جنوبی( در ابتدای شــهریورماه امسال 
در پانزدهمین اجلاس خود که در آفریقای جنوبی برگزار 
شــد، رسما موافقت خود را با عضویت دائم ایران در این 
گروه اعلام کردند و رئیس جمهور کشورمان هم به عنوان 

عضو جدید در این نشست سخنرانی کرد.
در همین زمینه میرهادی رهگشــای؛ کارشــناس 
اقتصاد بین الملل، گفت: برای عضویت ایران در بریکس 
موافقت های اولیه شــکل گرفته اســت و برای این که 
عضویت ایران نهایی شــود شــروطی را پیش پای ایران 
می گذارند و احتمالا تحقق این شرط ها سخت نیست و 
در خوش بینانه ترین حالت از ابتدای ســال 2024 عضو 
دائم ایران در بریکس شــروع خواهد شد، یعنی حداقل 
4 ماه آینده ایران عضو رســمی این پیمان بین المللی 

خواهد شد. رهگشای با اشاره به تاثیر بریکس بر اقتصاد 
ایران گفت: بریکس یک گروه تجاری و اقتصادی نیست، 
بلکه بریکس یک بلوک اقتصادی محســوب می شود و 
عضویت در این گروه یک بســتر اقتصادی برای ایران به 
وجود خواهد آورد، بنابراین عضویت در بریکس به خودی 
خود یک تحول نیست. این کارشناس اقتصاد بین الملل 
بیان داشت: عضویت در بریکس حاکی از رویکرد تحولی 
مسئولان کشورمان است و ایران به سمت توسعه تعامل 
با کشور هایی می رود که آن ها نیز خواهان تجارت با ایران 
هســتند. این تحلیل گر اقتصادی ابراز داشت: ما باید از 
بستر به وجود آمده استفاده کنیم تا برنامه های عملیاتی 
خودمان را تحقق ببخشیم و به طور خاص گذرگاه های 
تجاری را فعال کنیم، زیرا فعال کردن این گذرگاه ها نیاز 
به ســرمایه گذاری دارد مانند گذرگاه شمال-جنوب که 
روســیه و هند تمایل استفاده از آن را دارند و همچنین 
گذرگاه شــرق-غرب که اتصال چین را به کشــور های 
غرب آسیا نزدیک می کند. وی اضافه کرد: یکی دیگر از 
بستر های بریکس حذف دلار از تجارت خارجی است و 

می توانیم با استفاده از کشور های عضو بریکس که قصد 
دارند ارز جهانی جدید راه اندازی کنند می توانیم ســهم 
دلار را از تجــارت خارجی کاهش دهیم و مبادلاتمان را 
در بستر های رســمی غیر دلاری توسعه دهیم، زیرا در 
حال حاضر مبادلات خارجی ما بر بستر های غیر دلاری 
است، اما این مبادلات به صورت غیر رسمی و غیر قابل 
اعمال حاکمیتی است. رهگشای تصریح کرد: بستر دیگر 
بریکس تنوع بخشی به مبادی واردات کالا های اساسی 
و همچنین صادرات کالا و بازار یابی این کالا ها است، در 
نتیجه با عضویت در بریکس صادرات و واردات تســهیل 
خواهد شــد کارشــناس اقتصاد بین الملل عنوان کرد: 
عضویت در بریکس موجب خواهد شد تا انتظارات تورمی 
کاهش یابد و از آن جایی که بریکس بســتر بلند مدتی 
اســت، اگر ایران برنامه هایی تدوین کند و این برنامه ها 
را از طریق بریکس جلو ببــرد، مطمئنن در بلند مدت 
دستاورد هایی خواهد داشــت و این دستاورد ها موجب 
خواهد شــد تا با عضویت در بریکــس کاهش انتظارات 

تورمی پایدار بماند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد؛

پیشنهاد راه های افزایش حقوق 
کارگران به کارفرمایان

عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی درباره 
مورد  دریافتی  حداقل  میزان 
نیاز کارگران بــا بیان این که 
»در دنیــا عرف اســت و در 
کشــور ما نیز این موضوع به 
عرف تبدیل شــده است که 
حقوق کارگران متناســب با 
تورم واقعی و ســبد معیشت 
زندگی کارگران تعیین شــود«، گفت: اگر کارگری با 4 نفر عائله کمتر از 10 الی 1۵ 
میلیون تومان حقوق دریافت کند، نشان می دهد که ما فهم درستی از مزد در کشور 
نداریــم. علی بابایی کارنامی با تاکید بر لــزوم ترمیم و افزایش حقوق کارگران گفت: 
موضوع کارگران در کشــور بسیار مهم و مساله حقوق آن ها مهمتر است. اگر نیروی 

کار با انگیــزه ی بالا در واحدهای تولیدی، فعالیت نکند، بــا توجه به تورم موجود و 
کاهش قدرت کارگران، اولین ضرر این شــرایط به خود کارفرمایان وارد می شود و در 
مراحل بعدی دولت، جامعه و در مجموع حاکمیت متضرر می شوند. در زمینه حمایت 
از کارگران بخش همه باید معتقد و مصصم باشــیم که به هر قیمتی که شده حقوق 
کارگران را ارتقا دهیم. وی در پاســخ به پرسشی درباره میزان حداقل دریافتی مورد 
نیاز کارگران اظهار کرد: در دنیا عرف اســت و در کشــور ما نیز این موضوع به عرف 
تبدیل شــده است که حقوق کارگران متناسب با تورم واقعی و سبد معیشت زندگی 
کارگران تعیین شود. چنانچه قیمت 14 قلم کالای اساسی را جمع کنیم، قیمت این 
کالاها کمتر از 10 الی 1۵ میلیون تومان نمی شود. این نماینده مجلس اظهار کرد: به 
نظر من اگر کارگری با 4 نفر عائله کمتر از 10 الی 1۵ میلیون تومان حقوق دریافت 
کند، نشان می دهد که ما فهم درستی از مزد در کشور نداریم؛ حال ممکن است گفته 
شود که اگر حقوق زیادی به کارگران پرداخت شود، تورم افزایش می یابد که در پاسخ 
باید گفت که کارفرمایان می توانند از جای دیگری نظیر سود دلالی و سفته بازی ها و 

بی تدبیری های مدیریتی بزنند و حقوق کارگران را افزایش دهند.
بابایی کارنامی در پایان با اشاره تعیین »مهار تورم، رشد تولید« از سوی مثام معظم 
رهبری برای سال 1402 با تاکید بر اینکه »حمایت از کارگران حتماً به تحقق شعار 
سال کمک می کند«، عنوان کرد: هماطور که رهبری در دیدار اخیر کارگران فرمودند 
پرداخت نکردن دســتمزد کارگران یکی از مصادیق ظلم به آن هاست؛ در این زمینه 
باید برای جبران، به وضعیت کارگران رسیدگی شود، هم وضعیت آن ها اصلاح و هم 

گذشته آن ها جبران شود.

میرهادی رهگشای، کارشناس اقتصاد بین الملل:

انتظارات تورمی تعدیل می شود

معاون شرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور با 
اشاره به افتتاح خط آهن همدان - سنندج در مهرماه امسال، از تامین 
مالی ساخت 4 پروژه ریلی به طول 2۵00 کیلومتر به روش تهاتر نفت 
خبر داد. توسعه حمل و نقل ریلی به عنوان یکی از مهمترین پیشران 
های توســعه است و اهمیت این مســاله برای ایران به دلیل وسعت 
سرزمینی و داشتن مرز زمینی با چندین کشور و نقشی که می تواند 
در حمل و نقل کالا ایفا کند، دوچندان می شود.  تا سال 1401 طول 
خطوط ریلی کشور به 1۵ هزار کیلومتر رسیده و براساس نیازسنجی 
انجام شــده، طول خط آهن کشــور باید به 2۵ هزار کیلومتر برسد. 
عباس خطیبی معاون شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور درباره اقدامات و برنامه های وزارت راه و شهرسازی برای توسعه 
خطوط ریلی و آخرین خبرها از پیشرفت پروژه ها گفت وگو یی انجام 

داده که متن آن را در ادامه می خوانید:
* امسال قرار بود 4 پروژه ریلی به بهره برداری برسد. پروژه 
بستان آباد خاوران در خرداد ماه افتتاح شد و سه پروژه ریلی 
دیگر امسال باید افتتاح شود. این سه پروژه در حال حاضر در 

چه مرحله ای قرار دارند؟
خطیبی: از ابتدای امســال، در مجموعه شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور، در حوزه توسعه ریلی، از بین طرح های 
ریلی کشور که در دست ساخت اســت، بهره برداری از 4 طرح ریلی 
را بــرای 1402 هدف گــذاری کردیم. اولین طرحی کــه اتمام آن را 
هدف گذاری کرده بودیم، راه آهن بســتان آباد به خاوران بود که در 
خرداد امسال با حضور رئیس جمهور افتتاح شد. دومین پروژه ای که 
با پیشــرفت بالاتری پیگیری می شود، راه آهن 37 کیلومتری رشت - 
بندر کاسپین است که با اتمام ساخت آن، یکی از محورهای کریدور 
شــمال - جنوب تکمیل خواهد شد. این پروژه که خلیج فارس را به 
دریــای خزر متصل کند، 84 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و تلاش 
می کنیم تا دو ماه آینده ان شاالله به بهره برداری برسانیم. در کنار آن، 
پروژه دیگری که از سال ها قبل آغاز شده است، پروژه 1۵1 کیلومتری 
همدان- ســنندج است که در ادامه راه آهن تهران به همدان، ساخته 
می شــود و از این مسیر استان کردستان به شبکه حمل و نقل ریلی 
کشور متصل خواهد شد. این پروژه هم پیشرفت ۹0 درصدی دارد و 
همه تلاشمان را می کنیم تا در مهر ماه این پروژه را آماده کنیم و به 
افتتاح برسانیم. چهارمین پروژه هم که جزء پروژه های بسیار سنگین 
و فنی کشــور اســت، راه آهن میانه -  اردبیل به طول 17۵ کیلومتر 
است. این خط آهن، استان اردبیل را به شبکه ریلی متصل می کند. در 
این پروژه کارهای زیادی شــده و پیشرفت خوبی دارد اما برای تامین 
منابع آن باید اقداماتی شــود تا بتوانیم تا پایان ســال جاری آن را به 

بهره برداری برسانیم. این هدف گذاری دولت برای سال 1402 است.
البته در کنار این 4 پروژه، پروژه های دیگری هم در دســت اقدام 

هستند اما برای افتتاح در سال جاری، آنچه که برنامه ریزی شده این 
4 پروژه است. با افتتاح این طرح ها 407 کیلومتر به طور خطوط ریلی 
کشور اضافه می شــود. این میزان ساخت راه آهن در طول سال های 
اخیر بی ســابقه است زیرا در ســال های گذشته معمولا هر سال یک 
پروژه و به طور متوسط 200 کیلومتر خط آهن افتتاح شده است اما 
امسال می توانیم 4 پروژه به طول 407 کیلومتر افتتاح خواهد شد. با 
بهره برداری از این 4 پروژه، طول خطوط ریلی اصلی و فرعی کشــور 
تا پایان سال جاری به 1۵ هزار و ۵00 کیلومتر افزایش خواهد یافت.

* عنوان کردید راه آهن سنندج- همدان در مهر ماه امسال 
به بهره برداری می رسد. مجموع اعتبار پرداخت شده برای این 

پروژه چقدر بوده است؟ 
خطیبــی: برای راه آهن همدان- ســنندج، حدود 2100 میلیارد 
تومان به حســاب دفتری در این پروژه هزینه کرده ایم که ارزش روز 
این ســرمایه حدود 12 هزار میلیارد تومان اســت. این پروژه ها را هر 
چقدر ســریع تر به اتمام برسانیم، مردم زودتر می توانند از مواهب آن 

استفاده کنند.
* گزارش  خزانه داری نشــان می دهد بخشی از اعتبارات 
عمرانی به حساب سازمان ها و دستگاه های دولتی واریز شده 
اما آنها هنوز از این اعتبار استفاده نکرده اند. براساس آخرین 
گزارش ها حدود 40 هزار میلیارد تومان از اعتبارات پرداخت 
شده در سال گذشته، هنوز در حساب باقی مانده است. آیا در 
حوزه وزارت راه و شرکت ساخت و توسعه حمل و نقل کشور 

هم رسوب منابع عمرانی داریم؟
خطیبی: در حوزه شــرکت ساخت، اصلا اینگونه نیست. در بخش 
ریلی حدود 4 هــزار میلیارد تومان به بخش های مختلف پیمانکاری 

بدهی داریم.
* یکی از روش هایی که برای تامین مالی پروژه های ریالی 
اعلام شده بود و سال گذشــته هم رهبر انقلاب با این روش 
تامین مالی موافقت کردند. بنابراین مقرر شد برای تامین مالی 
طرح های ریلی از روش تهاتر نفت استفاده شود. آیا تاکنون از 

این روش پروژه ها تامین مالی شده است؟
خطیبــی: باتوجه به مجوزهای اخذ شــده، بــرای 4 پروژه ریلی 
به طور 2۵00 کیلومتر به روش تهاتر نفت تامین مالی می شــود. این 
پروژه ها کریدورهای اصلی ریلی کشور در حوزه ترانزیت و حمل و نقل 
داخلی تکمیل خواهد کرد. در این مدت اقدامات مربوط به مجوزهای 
قرارداد، برگزاری منافصات، انتخاب پیمانکار و طراحی پروژه ها انجام 
شــد. درواقع بســتر را آماده کرده ایم تا بتوانیم از این ظرفیت تامین 
مالی اســتفاده کنیم. مذاکراتی هم با وزارت نفت و مراجع دیگر هم 
صورت گرفته است. اقدامات خوبی شده است اما هنوز دریافتی ریالی 
نداشته ایم ولی امیدواریم تا چند ماه آینده به نتایج خوبی برسیم و این 

حجم وسیعی کاری که تعریف کرده ایم را بتوانیم به نتیجه برسانیم.
* یعنی کل تشــریفات اداری و قانونی انجام شده و صرفا 

مرحله تامین اعتبار باقی مانده است.
خطیبی: بله. تشــریفات کار چه به لحــاظ اداری و چه به لحاظ 
قراردادی انجام شده اســت. برای انجام یک پروژه مقدمات کار لازم 
است از طراحی پروژه تا انتخاب پیمانکار، انتخاب مشاور برای پروژه. 
این کارها انجام شده و بستر انجام کار برای این 2۵00 کیلومتر وجود 
دارد و این امکان هســت کــه بتوانیم در همه این بخش ها به صورت 
یکجا فعالانه عمل کنیم. انشــاالله اگر ریال این روش تامین مالی هم 

وصول شود، عملیات اجرایی این طرح ها هم اجرایی خواهد شد.
* پیمانکاران همه این 2500 کیلومتر مشخص شده است؟

خطیبی: بله. از همه ظرفیت های اجرایی کشور برای این پروژه ها 
بهره مند می شویم. بخشی از خطوط را قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا و 

بخشی دیگر را هم پیمانکاران بخش خصوصی می سازند.
* به صورت مشــخص چه پروژه هایی در قالب روش تهاتر 

تامین مالی خواهند شد؟
خطیبــی: 4 طرح برای تکمیل 4 کریدور ریلی از این روش تامین 
می شود. پروژه اول راه آهن چابهار- زاهدان- مشهد یا همان کریدور ریلی 
شرق کشور است. پروژه دوم، رشت آستار به طول 162 کیلومتر است 
که این پروژه حلقه مفقوده کریدور شمال - جنوب محسوب می شود. 
پروژه سوم، راه آهن درود- خرم آباد- اندیمشک است که باتوجه به عمر 
بیش از ۹0 ساله این راه آهن و ظرفیت بالای بنادر جنوب غرب کشور، 
این پروژه غیر از اینکه می تواند نقش پدافند غیرعامل داشــته باشد، 
ظرفیت جابه جایی بار از مســیر ریلی را به میزان قابل توجهی افزایش 
خواهد داد. طرح بعدی هم راه آهن شیراز به بوشهر است که در تداوم 
راه آهن اصفهان به شــیراز ساخته خواهد شد. این مسیر هم کریدور 
شمال - جنوب کشور در مرکز کشور را تکمیل می کند و بندر بوشهر 
باتوجه به موقعیت و ظرفیت های باری ای که دارد را تقویت می کند. این 

4 پروژه با روش تهاتر نفت تامین مالی خواهد شد.
* برنامه هفتم توسعه برای ســاخت خطوط ریلی 3200 
کیلومتر در طول 5 سال است که میانگین آن برای هر سال به 
طور متوسط 640 کیلومتر می شود. فارغ از اینکه منابع مورد 
نیاز برای احداث این میزان خطوط ریلی تامین می شود یا خیر، 
به نظر می رســد باتوجه به نیاز و ظرفیت کشور برای ساخت 
خطوط ریلی، هدف گذاری انجام شــده کمتر از توان ساخت 
خطوط ریلی است چرا که تاکیدات مسئولان حوزه حمل و نقل 
نشان می دهد کشــور توان ساخت سالانه هزار کیلومتر خط 

جدید ریلی را داراست. 
خطیبی: به نظر من این عدد و رقمی که برای توسعه خطوط ریلی 
در برنامه هفتم مطرح شده است، باتوجه به آنچه که در همه سال های 

گذشــته صورت گرفته و ما به طور متوســط حدود 200 کیلومتر راه 
آهن ساخته ایم، رقم مناسبی است. البته علت اینکه در گذشته سالانه 
200 کیلومتر راه آهن ساخته شــده، کمبود اعتبارات بوده است. اما 
هدف گذاری برنامه به نظر می رسد کاملا واقع بینانه است و اگر اعتبارات 
تامین شود، باتوجه به ظرفیت کشور، به راحتی قابل تحقق خواهد بود. 

به عنوان یک کارشناس این عدد را معقول و منطقی تلقی می کنم.
* یکی از مسائلی که در زمینه حمل و نقل ریلی وجود دارد 
و به نظر می رسد یکی از پاشنه آشیل های تامین مالی حمل و 
نقل ریلی است، به صرفه نبودن سرمایه گذاری در این بخش 
است. به نظر شــما چه اقداماتی باید انجام شود که بهره وری 
در این حوزه به نوعی افزایش یابد که ســرمایه گذار، تمایل به 

سرمایه گذاری داشته باشد.
خطیبــی: ما تغییــرات زیــادی را لازم داریم در حــوزه قوانین، 
دستورالعمل ها و بســته های تشویقی برای سرمایه گذاران نیاز داریم. 
اینها یک بسته خیلی بزرگی را می طلبد که بتواند شرایط را به گونه ای 
فراهم کند تا عرصه توســعه ریلــی را که جذابیــت آن برای حوزه 
سرمایه گذاری کمتر است را بهبود ببخشیم و زمینه مساعدتری برای 

ورود سرمایه گذار را فراهم کنم.
* به نظر می رســد یکی از روش های تامین مالی و جذب 
سرمایه گذاری، استفاده از ظرفیت و توان شرکت های بزرگ 
تولیدی باشــد. در یک ســال اخیر وزارت نیرو با طراحی 
روش هایی سرمایه گذاری برای ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر 
و فسیلی را برای صنایع جذاب کرد. آیا چنین تعاملی و روش 

تامین مالی در حوزه ریلی هم امکان پذیر است.
خطیبی: بله. می شود اما همانطور که عرض کردم، چون موضوعیت 
بهره برداری از شبکه ریلی کشور باید ضوابط و قوانینی تغییر چون کند 
و کسی که سرمایه گذاری می کند اطمینان خاطر پیدا کند. صنایعی 
که اشــاره کردید، کاملا بازدهی دارند. فرد سرمایه گذاری می کند و 
محصول ارائه می دهد و به ازای آن پول دریافت می کند. سرمایه گذار به 
صورت بی او تی سرمایه گذاری می کند و ما هم در توسعه آزادراه های 
کشــور از این روش تامین مالی مشارکتی اســتفاده می کنیم اما در 
عرصه ریلی چون به دلایل متعددی جذابیت کمتر اســت، تمایل به 
سرمایه گذاری کمتر شده است اما برای پروژه های کوچکتر امکان پذیر 
اســت.  به عنوان مثال هر ســرمایه گذاری نمی تواند برای یک پروژه 
۵00 کیلومتری، تامین مالی انجام دهد اما برای اســتفاده از ظرفیت 
صنایع، می توان پروژه های کوچکتر را پیشنهاد کرد. این پروژه ها شامل 
پروژه های ســاخت خطوط ریلی فرعی می شود که می تواند خطوط 
ریلی را به خطوط اصلی متصل کند. برای تامین مالی این پروژه ها با 
شرکت های هلدینگ سیمان مذاکراتی کرده ایم تا با استفاده از قوانین 
ماده 8 قانون بهینه سازی مصرف سوخت خطوط ریلی فرعی را توسعه 

دهیم. شــرکت های سیمانی می توانند با مشارکت در ساخت خطوط 
ریلی فرعی برای انتقال بار از شــبکه اصلی اســتفاده کنند. مطمئن 

هستم انشاالله اجرای این پروژه ها به نتیجه خواهد رسید.
* یکی از پروژه هایی بســیار مهم کشــور که احتمالا تا 
پایان ســال آینده به بهره برداری خواهد رسید، پروژه ریلی 
زاهدان - چابهار اســت. البته از مســیر زاهدان تا خاش به 
بهره برداری رســیده و باقی مسیر باقی مانده است. وضعیت 
این پروژه چگونه اســت و در صورت تامین اعتبار، چه زمانی 

به بهره برداری خواهد رسید.
خطیبی: این پروژه 628 کیلومتر طول دارد و یکی از طرح های بسیار 
مهم و حائز اهمیت کشــور هم از لحاظ داخلی و هم از لحاظ خارجی 
اســت و حتی رهبر معظم انقلاب اخیرا در دیدار با مردم اســتان  های 
خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان داشتند به این راه  آهن اشاره 
کردنــد. همگان بر اهمیت این پروژه اذعان دارند. از این 628 کیلومتر 
که محدود زاهدان تا خاش به طول 1۵4 کیلومتر در سال گذشت به 
بهره برداری رسیده است. کل این طرح 67 کیلومتر پیشرفت فیزیکی 
داشــته اســت. در حال حاضر مقداری با مشکل مالی برای این پروژه 
مواجه شــده ایم البته قول های مساعدی داده شده و ان شاالله به زودی 
این مشکل رفع خواهد شد. اگر اعتبارات تامین شود، حدود 2 سال کار 
برای اتمام باقی مانده این مســیر ساخته شود و از همه طول این خط 
استفاده کنیم. بندر چابهار باتوجه به ظرفیت ۹ میلیون تنی که دارد، با 
انصال به شبکه ریلی می تواند هم افزایی مناسبی ایجاد کند. با استفاده 
از ایــن ظرفیت می توانیم در عرصه حمل و نقل بار به ویژه  باری که از 
کشــورهای CIS و هند می آید، استفاده کنیم. علاوه بر این، این پروژه 

ریلی نقش خوبی در توسعه  محور شرق کشور ایفا خواهد کرد.
* براساس نیازسنجی ای که در سال 1383 شده بود، اعلام 
شد طول خطوط ریلی کشور تا 20 سال آینده یعنی سال 1404 
باید به 25 هزار کیلومتر برســد و درواقع طول خطوط ریلی 
کشور در سال 1404 در سطح 25 هزار کیلومتر باید به پایان 
می رســید. باتوجه به تحولات سال های اخیر، آیا نیازسنجی 
خطوط ریلی کشور، همان هدف گذاری شده در ابتدای برنامه 

چهارم توسعه است؟
خطیبی: آن عدد درست اســت. تاکنون حدود 1۵ هزار کیلومتر 
خطوط ریلی ساخته شــده است و 10 هزار کیلومتر دیگر باقی ماده 
اســت. اگر ردیف های قانــون بودجه را نگاه کنید، حــدود 10 هزار 
کیلومتر برای توسعه خطوط ریلی ردیف وجود دارد. تنها نکته ای که 
وجود دارد این است که برای رسیدن به این هدف، شاید در زمان بندی 
و نیازمندی مالی که وجود دارد، شرایط مان یک مقدار متفاوت است 
اما همــان نیاز 2۵ هزار کیلومتر خطوط ریلی همچنان به قوت خود 

باقی است و تغییری در این هدف گذاری رخ نداده است.

معاون شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور: ۲۵۰۰ کیلومتر خط  آهن به روش تهاتر نفت ساخته می شود

رئیس کل گمرک خبر داد؛ صدور کارنامه عملکردی واردکنندگان کالا
رئیس کل گمرک گفت: از هفته آینده کارنامه عملکردی واردکنندگان و شرکت های بزرگ را صادر می کنیم تا ببینیم صاحبان کالا تا چه اندازه در ترخیص نشدن کالاهایشان با انگیزه افزایش 
قیمت مقصر هستند. محمد رضوانی فر اظهار کرد: از ماه های گذشته با کمک وزارت اقتصاد، زمان پاسخگویی دستگاه های مختلف به استعلام های گمرک را مورد بررسی قرار دادیم و هر چهار 
دستگاه اصلی سه دستگاه به متوسط کمتر از سه روز رسیده اند. این همراهی دستگاه های متولی در ترخیص کالا نشان می دهد که سرعت انجام فرآیندهای گمرکی در ادامه نیز افزایش خواهد یافت.

وی افزود: قابل پیش بینی کردن متغیرهای اقتصادی برای فعالان اقتصادی است و یکی از عوامل آن جلوگیری از صدور خلق الساعه بخشنامه های متعدد است که در سال جاری روند آن کاهشی 
بوده است. به عنوان مثال در سال گذشته 178 بخشنامه موثر صادر شده بود که امسال به 100 بخشنامه رسیده و در حال حاضر هم روند صدور بخشنامه تغییر کرده است. 

خبر

خبر

 یکشنبه 2  مهر  1402  ۳
 8 ربیع الاول 144۵ ـ 24  سپتامبر 202۳ 
 شماره پیاپی ۵۳2 ـ سال یازدهم-شماره ۳8۳



آمــوزش متوســطه وزیر  معاون 
آموزش و پــرورش، از واریز معوقات 
رتبــه بندی معلمانی که نســبت به 
احکام خود اعتراض داشتند با حقوق 

شهریورماه خبر داد.
محمدمهدی کاظمی با حضور در 
یک برنامــه ای تلویزیونی اظهار کرد: 
مســائل رتبه بندی در حــال انجام 
اســت، به اعتراضات همکاران نسبت 
به احکام رســیدگی شده است و در 
حقوق شهریورماه معوقات به حساب 

آنها واریز شد.
وی در بخش دیگر ســخنان خود 
درباره تمهیدات آموزش و پرورش در 
خصوص بازگشــایی مدارس توضیح 
داد: برنامــه ریزی برای بازگشــایی 
مدارس تقریبا از هفت الی هشت ماه 
قبل شروع می شود و ما برنامه ریزی 

برای سال تحصیلی 1403_1402 را 
از بهمن ماه 1401 آغاز کردیم.

آمــوزش متوســطه وزیر  معاون 
آموزش و پرورش در پاسخ به سوالی 
دربــاره چرایــی هزینه هــای گزاف 
داد:  توضیح  مدارس،  ســرویس های 
ســرویس مدارس جزو فعالیت هایی 
اســت که ارتباط مستقیم با آموزش 
و پرورش ندارد اما مســئولیت آن بر 
عهده مدیر مدرســه گذاشــته شده 
اســت. نهایتا امسال آیین نامه جدید 
به تصویب هیات دولت رســید. مدیر 
مدرســه وظیفه برنامــه ریزی برای 
تعلیم و تربیــت دانش آموزان دارد و 
اگر بخواهد بــرای این موضوع وقت 

بگذارد با مشکل مواجه می شود.
به گفته کاظمی، از سال گذشته تا 
کنون 2020 مدرسه با طرفیت بیش 

از 10 هزار کلاس درس در سراســر 
کشور ایجاد شده و امسال نیز آموزش 
و پــرورش برای جذب ۵0 هزار معلم 

اقدام کرده است.  
وی در پاســخ به ســوالی درباره 
شــدن  شناســنامه دار  و  آمــوزش 
معلمان مــدارس غیر انتفاعی، اظهار 
کرد: فرآیند آموزش معلمان مدارس 
غیردولتی از خردادماه آغاز و دوره های 
آموزشی آن از اوایل شهریورماه شکل 
گرفتــه اســت و بر اســاس آخرین 
گزارشات در استان ها فرآیند آموزش 
توسط دانشگاه فرهنگیان شروع شده 
است و ممکن است دوره ها در برخی 
استان ها به پایان نرســیده باشد اما 
در برخی اســتان ها ایــن آموزش ها 
به پایان رسیده اســت. برنامه ریزی 
توسط دانشگاه فرهنگیان انجام شده 
است و در روزهایی که معلمان کلاس 
ندارند این آموزش ها تا مهرماه انجام 

می شود.
* فراهم کــردن زمینه جذب 

کارگزاران مدارس تا اسفند ماه
 معــاون آموزش متوســطه وزیر 
آمــوزش و پــرور درباره اســتخدام 
خدمت گــزاران مدارس، تصریح کرد: 
این امر مســاله دیروز و امروز نیست 
و سال های گذشــته هم بوده است. 
با پیگیری وزیر و همراهی ســازمان 
اداری و استخدامی مقرر شد تا پایان 
سال 1402 بتوانیم مجوزهای تعدادی 
را نهایی کنیم و نسبت به جذب اینها 
اقدام کنیم که این امر در طول سال 
تحصیلی انجام می شود و امیدواریم تا 
پایان اسفندماه زمینه جدب این افراد 

را فراهم کنیم.

کاظمی درباره کسری معلمان در 
برخی مــدارس ابتدایی، گفت: اعلام 
نتیجه آزمون اســتخدامی آموزگاری 
انجام شده است و طبیعتا سازماندهی 
این افراد از قبل مشخص شده است 
به عبارت دیگر گرچه اســم پذیرفته 
شــده مشــخص نبود اما معلوم بود 
که برای مثال در این منطقه سه نفر 
قرار است به عنوان نیروی آموزگاری 
جذب شوند. این برنامه ریزی در سطح 
منطقه و شهرستان اتفاق افتاده است 
و امیدواریم از روز دوشنبه سوم مهر 
این سازماندهی انجام گیرد. در برخی 
استان ها نیز از اول مهر معلمانی که 
اعلام نتیجه آنها انجام شــده بود در 

مدارس ساماندهی شدند.
* به کارگیری بازنشســته ها 

برای تدریس ابتدایی و متوسطه
گیــری  کار  بــه  دربــاره  وی   
بازنشسته ها برای تدریس در مدارس 
ابتدایی، تصریح کرد: بخشی از جذب 
نیروی انســانی به خروجی دانشگاه 
فرهنگیان باز می گردد. بخشی دیگر 
از طریــق جذب و اســتخدام نیروی 
دبیر ، آموزگار، هنرآمــوز و آموزگار 
اســتثنایی انجام می شود. بخشی نیز 
از طریق به کارگیری نیروهای موظف 
است که ســاعت غیر موظف دارند و 
تدریــس می کنند. بخشــی دیگر از 
کسری نیرو را نیز که مجوز آن صادر 
شــده اســت از طریق به کارگیری 
تعدادی بازنشســته ها بــرای جبران 
کسری نیروی انسانی در دوره ابتدایی 

و متوسطه انجام می دهیم.  
آمــوزش متوســطه وزیر  معاون 
آموزش و پرورش در عین حال یادآور 

شد: ظرفیت دانش آموزی ما افزایش 
داشته و موضوع خروج نیروی انسانی  
را در سال های گذشته داشته  ایم. در 
مقطعی پذیرش دانشگاه فرهنگیان ما 
به حداقل رســید و تصمیمات هفت 
الی هشــت سال گذشــته باعث شد 
ورودی  معلمان کم شود اما بیشترین 
و گســترده ترین اســتخدام در این 
دولت و طی دو ســال گذشته انجام 
شــد تا بتوانیم کسری نیروی انسانی 
را جبران کنیم که این امر با پیگیری 
شخص وزیر آموزش و پرورش- آقایان 
نوری و صحرایی- و همراهی سازمان 
اداری اســتخدامی بود که این اتفاق 
افتــاد.  وی در بخش دیگر ســخنان 
خود با بیان اینکه ساعت مدارس ثابت 
است، گفت: پایان ساعت آموزش در 
دوره هــای مختلف تحصیلی متفاوت 
اســت. بر اســاس برنامه درسی ملی 
ســاعت دوره ابتدایی ۹2۵ ســاعت 
اول 1110 ســاعت و  و متوســطه 
هنرســتان ها 1480 ســاعت است. 
طبیعتا زمان شروع فرآیند آموزش و 
کلاس درس برای متوسطه ساعت 7 
و 30 دقیقه اســت اما پایان آن برای 
متوســطه اول و دوم و هنرســتان ها 
متفاوت است. اما شناورسازی ساعت 
کاری نیروهای اداری کمک می کند 
که این برنامه ریزی و مدیریت توسط 

اولیا شکل گیرد.
* پیگیری برای تصویب قانونی 
در خصوص حقوق معلمان مدارس 

غیر دولتی
 کاظمی در پاســخ به پرسشــی 
درخصــوص پاییــن بــودن حقوق 
معلمین برخی مدارس غیر انتفاعی، 

گفــت: وزارت آمــوزش و پرورش و 
ســازمان مدارس غیــر دولتی دنبال 
تصویب قانونی برای حمایت بیشتر از 
معلمان مدارس غیر دولتی هستند، از 
سال گذشــته این امر در مجلس در 
حال بحث و بررسی است و امیدواریم 
این مصوبه را داشته باشیم. بر اساس 
آن طبیعتا مــدارس غیر دولتی باید 
از قانــون کار تبعیت می کنند و این 
امر کف حقوق معلمان را مشــخص 
می کند و متناســب با نوع مدرســه 
طبیعتا ساعات حق التدریس متفاوتی 
پرداخت می شــود. با این حال اکنون 
نیز نظارت از ســوی سازمان مدارس 
غیــر دولتی و ادارات اســتانی انجام 
می شود و این معلمان می توانند اعلام 
کنند تا پیگیری ها انجام شود. برخی 
خودشان این موضوع کم بودن حقوق 
را اعلام نمی کنند و ملاحظاتی دارند 
که طبیعتا همکاران در ادارت نیز به 
دلیل مطلع نبودن و عدم اطلاع این 

معلمان، نمی توانند پیگیر باشند.
نیروهای  جذب  درخصوص   *
خرید خدماتی تابع قانون هستیم

آمــوزش متوســطه وزیر  معاون 
آمــوزش و پــرورش دربــاره جذب 
نیروهای خریــد خدماتی، گفت: در 
قانون بودجه کشــور بــه کارگیری 
نیروی خرید خدمات ممنوع شــده 
اســت. همکاران ما بــه دنبال اخذ 
مجوزهایــی هســتند. البتــه عمده 
نیروهای خرید خدمات در دو آزمونی 
که امســال برگزار شد شرکت کردند 
و عمده این نفرات استخدام و مساله 
آنها تقریبا حل شده است. ما در این 

خصوص تابع قانون هستیم.

رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران:

 ۲۰ ساختمان پر خطر از فهرست
 ۹۳ ساختمان  ناایمن تهران خارج شد

رئیس کمیته ایمنی شــورای اسلامی شهر تهران گفت: ظرف یک یا دو 
هفتــه آینده، نتایج ارزیابی مناطق 22 گانه و نواحی 123گانه شــهرداری 
تهران در رابطه با پیگیری وضعیت ســاختمان های ناایمن از سوی سازمان 

آتش نشانی اعلام خواهد شد.
مهدی بابایی با بیان اینکه بر اســاس مصوبه بهبود خدمات آتش نشانی 
در شورای شهر تهران بررسی وضعیت ساختمان های ناایمن به مناطق 22 
گانه و نواحی 123گانه شهرداری تهران واگذار شده است، اظهار کرد: ما در 
کنار شهرداری به صورت ویژه پیگیر هستیم که تشکیل پرونده قضایی برای 

ساختمان های ناایمن صورت بگیرد.
رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران اعلام کرد: ظرف یک یا 
دو هفته آینده سازمان آتش نشانی اولین ارزیابی خود را از مناطق و نواحی 
در خصوص وضعیت ســاختمان های ناایمن ارائه می دهد و این ارزیابی در 

بررسی عملکرد مدیران نواحی و مناطق مورد استناد قرار خواهد گرفت.
وی بــا تأکید بر اینکه برآورد ما این اســت که بخــش عمده ای از ۹3 
ساختمان ناایمن تا پایان امسال تعیین تکلیف شود، خاطرنشان کرد: با این 
وجود می طلبد که مناطق و نواحی، پرونده های این ســاختمان ها را از قوه 
قضاییه پیگیری کنند؛ چراکه تنها ارســال پرونده به دستگاه قضایی کافی 
نیســت و نمی توان با خیال راحت منتظر بود که مدعی العموم، متخلفان را 

پای کار بیاورد و لذا باید مورد پیگیری ویژه قرار بگیرد.
بابایی با بیان اینکه رســیدگی به وضعیت پرونده ساختمان های ناایمن 
باید سرعت بیشــتری بگیرد، یادآور شد: اینکه ارزیابی مناطق و نواحی به 
صورت 6 ماهه انجام می شــود، به این دلیل است که تفاوت بین مدیرانی 
که به طور ویژه شــرایط را پیگیری می کنند با مدیرانی که این موضوع از 

اولویت های آنها نیست، مشخص شود.
عضو کمیســیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر 
تهران گفت: فرآیند خروج اسامی ساختمان های ناایمن از لیست ۹3 فقره 
پرونده در حال انجام است و بیش از 20 ساختمان در ایام اخیر از این لیست 
خارج شــده اند. وی افزود: ساختمان هایی که ۵0 تا 60 درصد ایمنی سازی 
شده اند، از لیست ساختمان های بحرانی خارج می شوند و در دسته بندی های 
بعدی قرار می گیرند؛ اما ایمنی کامل آنها زمانی است که تأییدیه ایمنی را 
دریافــت کنند. پیگیری هایی خوبی در ایــن بخش صورت می گیرد؛ البته 
آنچه دغدغه ماســت ساختمان های میان خطر و پرخطر هستند و با توجه 
به پیگیری ها، در بخش ساختمان های بسیار پرخطر دغدغه چندانی وجود 
ندارد. بر اساس گزارش سایت شــهر، دادستانی کل کشور، دوم خردادماه 
امسال لیست ساختمان های ناایمن از نظر نقص اطفای حریق و مسئولیت 
آتش نشانی را منتشر کرد و بر این اساس ۹3 ساختمان، ناایمن اعلام شدند.

مدیرعامل ســازمان فاوا گفت: قرار بود فرایند احراز هویت دانشجویان در 
کیف پول شهروندی برای استفاده از خدمات رایگان متروی تهران، آنلاین انجام 
شود ولی با مشکلات نرم افزاری اخیر وزارت علوم، این فرایند با ارائه لیست از 

جانب دانشگاه های تهران انجام خواهد شد.
ســعید جهانی، مدیرعامل ســازمان فــاوا توضیحاتی دربــاره »کیف پول 
الکترونیک شهروندی« و نحوه عملکرد آن ارایه کرد و با اشاره به آنکه مسؤلیت 
توسعه زیرساخت ها و هوشمندسازی خدمات شهری بر عهده فاوا است، اضافه 
کرد: کیف پول الکترونیک شهروندی یکی از دستاوردهای تازه این سازمان در 

این راستاست.
وی با یادآوری ســابقه نحوه استفاده شــهروندان از خدمات متروی تهران 
)کارت بلیت یا بلیت های تک نفره(، افزود: شــهروندان برای شارژ این بلیت ها 
ناگزیر از مراجعه حضوری به ایستگاه های مترو بوده و اعتبار درون کارت ذخیره 

و حبس می شد.
مدیرعامل ســازمان فاوا به مشــکلاتی که شهروندان در اســتفاده از این 
کارت بلیت ها داشتند، اشاره کرد: مثلًا اگر کارت بلیت گُم می شد، هیچ راه حلی 

برای بازگشت اعتبار وجود نداشت.
وی اما ساز و کار جدید را »پرداخت مبتنی بر اعتبار ABT« نامید و اظهار 
کرد: در این روش هر شهروند یک اکانت خواهد داشت که شماره تلفن همراه 
وی به عنوان آی دی یا شناسه برای شبکه شناخته خواهد شد. به این ترتیب 
شما می توانید با شارژ کیف پول شهروندی همه پرداخت های خُرد حوزه شهری 
خود را انجام دهید. البته که گام نخست متمرکز بر حوزه حمل ونقل عمومی و 

مترو و خطوط بی آرتی است. 
مدیرعامل ســازمان فاوا که در یک برنامه رادیویی سخن می گفت،  بابیان 

آنکه شــهروندان می توانند از طریق اپلیکیشــن، QR Code دریافت کرده و 
از گیت ورودی تنها بــا یک تلفن همراه عبور کنند، گفت: در روش دیگر نیز 
می توان کارت بلیت را به حساب کیف پول متصل کرده و خیلی راحت بصورت 

آنلاین آن را شارژ کرد.
وی با اشاره به آنکه گام نخست برای مترو و بی آرتی ارائه شده است، اضافه 
کرد: در گام های بعدی پرداخت کرایه تاکســی و دیگر خطوط اتوبوسرانی نیز 

رونمایی شده و در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت. 
جهانی با تأکید بر آنکه قرار بود دانش آموزان و دانشجویان بتوانند بصورت 
کاملًا آنلاین در ســامانه کیف پول شــهروندی ثبت نام کــرده و از تخفیفات 
ارائه شده، اســتفاده کنند، اظهار کرد: مکانیزم احراز هویت آنلاین دانشجویان 
اما با مشــکلات نرم افزاری اخیر، دچار مشکل شده است. ما آماده هستیم در 
صورت ارائه لیست دانشجویان از جانب دانشگاه ها، به أنها خدمات رسانی کنیم.

مدیرعامل ســازمان فاوا تاکید کرد: بنابراین دانشجویان هر دانشگاهی که 
در تهران لیست ارائه کنند، می توانند از خدمات رایگان متروی تهران استفاده 
کنند. هم چنین دانش آموزان محترم نیز می توانند با سیم کارت پدر یا مادر خود 

ثبت نام کرده و در کیف پول شهروندی خدمات رایگان استفاده کنند.

وزیر بهداشت اعلام کرد؛

 بی نیازی بیماران ایرانی
 به درمان در خارج از کشور

وزیر بهداشــت، با بیان اینکه کشور در مســیر پیشرفت و توسعه قرار دارد، گفت: 
امروزه بیماران ما برای درمان به خارج از کشور سفر نمی کنند، بلکه بیماران خارجی 

برای درمان به کشور ما سفر و از امکانات درمانی ایران استفاده می کنند.
دکتر بهرام عین اللهی، در مراسم نواختن زنگ اول مهر در دبیرستان شهید آوینی، 
ضمن گرامیداشــت یاد شهدای دفاع مقدس، شهدای مدافع حرم و شهدای سلامت، 
گفت: امروزه تبلیغات دشــمن در فضای مجازی، نسل جوان و دانش آموزان عزیز را 
هدف قرار داده است و تحریف واقعیت ها، موضوعی است که باید نسبت به آن بینش 

و آگاهی پیدا کنیم.
وی در جمــع دانش آموزان، ضمن تاکید بر لزوم مطالعه تاریخ، افزود: جوانان باید 

آگاه باشــند و از وقایع و رویدادهای روز جهان مطلع شــوند تا بتوانند درســت را از 
نادرست تشخیص دهند. 

وزیر بهداشت گفت: کشور در مسیر پیشرفت و توسعه قرار دارد و به رغم  تحریم های 
ظالمانه، امروزه بسیاری از نیازمندی هایمان را در داخل کشور تأمین می کنیم.

وی افزود: امروزه بیماران ما برای درمان به خارج از کشــور ســفر نمی کنند، بلکه 
بیماران خارجی برای درمان به کشــور ما ســفر و از امکانات درمانی ایران اســتفاده 
می کنند. عین اللهی با بیان اینکه دانش آموزان امیدهای آینده نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایران هستند، تصریح کرد: باید زمان شناس باشیم و در هر برهه ای از زمان، 
اقدام شایســته و تصمیم متناسب با همان برهه را اتخاذ کنیم.  وزیر بهداشت با بیان 
اینکه والدین در افزایش آگاهی فرزندان شان نقش موثری دارند، گفت: دانش آموزان 
باید هوشیار باشند و فریب فضای مجازی را نخورند؛ چراکه در این فضا بعضا محتوای 
کاذب منتشر می شــود. وی گفت: امروز جمهوری اسلامی مانند کوه استوار ایستاده 
است و ثبات قدم و کوشش دانش آموزان بر اقتدار آن می افزاید. وزیر بهداشت با اشاره 
به کارآمدی حوزه سلامت کشورمان، گفت: جمهوری اسلامی ایران دارای قوی ترین 
و موفق ترین نظام سلامت در منطقه است و در طول سال های بعداز انقلاب اسلامی، 
بسیاری از شاخص های بهداشت و سلامت کشور ارتقایی چشمگیر  یافته است.  وی 
افزود: امروزه ۹۹ درصد داروهای مورد نیاز کشورمان در داخل تولید می شود و دانش 

بنیان ها 40 درصد تجهیزات پیشرفته پزشکی را تولید می کنند.
* سلامت، موضوعی فرابخشی 

وی، »ســلامت« را موضوعی فرابخشی توصیف کرد و افزود: تمامی دستگاه ها در 
تامین سلامتی جسمی و روحی انسان ها موثرند؛ چراکه اولین رکن سلامتی، آموزش 
و آگاهی صحیح است. بنابر اعلام وزارت بهداشت، عین اللهی خطاب به دانش آموزان، 
ضمــن تاکید بر پرداختن بــه معنویات و انجام فرایض الهی توام با کســب دانش و 
معرفت، گفت: حفظ ســلامتی و خودمراقبتی اهمیت زیادی دارد و نسل جوان باید 
ســواد سلامت خود را  افزایش دهد. زیرا عقل ســالم در بدن سالم است و ورزش از 

مهم ترین الزامات دست یافتن به سلامت است.

شرایط بهره مندی دانشجویان از خدمات رایگان متروی تهران

مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر با 
اشاره به نشان دار شدن 317 بیماری 
نادر در صنــدوق بیماری های خاص 
و صعب العلاج جهــت حمایت ویژه، 
گفت: با شکل گیری این صندوق باید 
مدیریت دارو و تجهیزات آســان تر از 
قبل انجام شود و دارو بدون مشکل به 

دست بیماران برسد.
دکتر حمیدرضا ادراکی با اشــاره 
به اینکه موضوع تحت پوشــش بیمه 
بــردن بیماری های نادر با ســرعت 
بیشــتری در جریان است، گفت: هر 
توسط  بیشتری  بیماری  تعداد  هفته 
ایران در سامانه های  بیمه ســلامت 
مربوط به صندوق بیماری های خاص 

و صعب العلاج نشان دار می شوند.
وی با اشاره به اینکه تاکنون 422 
نوع بیماری نادر در ایران شناســایی 
شــده اســت، تصریح کــرد: از این 
تمام این بیماری ها تحت پوشش رفته گرفته اســت اما لازم است به سرعت نشان دار شــده و تحت پوشش قرار تعداد تاکنون 317 نوع بیماری نادر 

و نشان دار شوند.
او تاکید کرد: حدود 6۵00 بیمار 
نادر در سامانه »سبنا« ثبت نام کردند 
امــا، تخمین ما این اســت که تعداد 
بیماران نادر در کشــور ما حدود 1.۵ 

تا 2 میلیون نفر باشد.
ادراکی ادامه داد: طی مدت اخیر 
برخی بیمــاران نادر بــا این معضل 
مواجــه بودند کــه بیمه پایــه آنها 
تامین اجتماعی بود و برای نشان دار 
بیماری های  صنــدوق  ذیل  شــدن 
خــاص و صعب العــلاج کــه مربوط 
به بیمه سلامت اســت، با تاخیراتی 
مواجه می شــدند اما خوشبختانه با 
رایزنی های صورت گرفته با ســازمان 
تامین اجتماعی این معضل برطرف و 
مقرر شد تا نشان دار شدن این دسته 
از بیماران نادر توسط تامین اجتماعی 

نیز انجام شود.
وی با اشاره به سختی های تامین 

داروی بیماران نادر، اظهار کرد: مقرر 
از طریق صندوق بیماری های  شــد 
خــاص و صعب العــلاج، تامین ارزی 
داروهای وارداتی تخمین زده شــود 
تا به اندازه نیاز روزانه بیماران تامین 
شــود که در میانه یا انتهای سال به 
معضــل کمبــود ارز برنخوریم و این 
موضوع تامیــن داروی کلیه بیماران 
و پانسمان بیماران پروانه ای را تحت 

تاثیر قرار ندهد.
بیماری های  بنیــاد  مدیرعامــل 
نادر بــا تاکید بر اینکه مشــکل این 
بیماران تنها دارو نیســت، بیان کرد: 
این افراد به مراقبت های بهداشــتی، 
بستری  شدن در بیمارستان و... نیاز 
دارنــد و باید تمهیداتی اندیشــیده 
شــود که بیمارســتان های دولتی و 
خصوصی با بیمــه تکمیلی این افراد 
بیماری های  اکنون ذیل صندوق  که 
خاص و صعب العلاج و سازمان بیمه 

سلامت دنبال می شود، قرارداد داشته 
باشــند؛ نه اینکه بیمار نادر به دنبال 

بیمارستان طرف قرارداد بگردد.
وی با اشاره به اینکه بیماران نادر 
برای ادامه زندگی به برخی تجهیزات 
پزشــکی در منزل، محل کار، محل 
تحصیل هم نیــاز دارند، گفت: عصا، 
ویلچر، واکر و... همــه مورد نیاز این 
بیماران است و باید بتوان این اقلام را 
به راحتی در اختیار بیماران قرار داد 
که لازم نباشد هزینه بیشتری بر سبد 
اقتصادی خانواده برای تهیه این اقلام 
وارد شــود و این موضوع طبق قانون 
در سند ملی بیماری های نادر هم قید 

شده است.
وی افــزود: بیماران مرتبا در حال 
دسته بندی و رجیستری هستند تا به 
سرعت اسامی را به سازمان غذا و دارو 
و وزارت بهداشت اعلام کنیم تا طبق 
فهرست ارائه شده، برنامه ریزی تامین 

دارو و تجهیزات انجام شود.
ادراکــی تاکیــد کــرد: در مورد 
بیمــاران پروانه ای باید پانســمان بر 
اســاس تعداد بیماران و تخمینی که 
از پیش زده شــده است هر هفته به 
بیماران تحویل داده شود. تحویل دارو 
به بیماران نادر اصلا قابل مقایســه با 
ارائه دارو به بیماران ســرماخوردگی 
یا آنفلوآنزا نیســت که نتوان تخمین 
دقیقی از میزان مصرف داشــت و یا 
حتی امیدوار بود که با مصرف کوتاه 
مدت دارو، بیمار دیگر نیاز دارویی یا 
تجهیزاتی نخواهد داشت. یک بیمار 
نادر تــا پایان عمر باید تحت مراقبت 
باشــد و دارو و تجهیزات اســتفاده 
کند؛ به عنوان مثال در مورد بیماران 
پروانه ای، عدم تامین پانسمان سبب 
عود مجدد بیماری می شود و همین 
موضوع تمــام زحمات قبلی را هم از 

بین می برد.

مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر اعلام کرد؛ شناسایی 4۲۲ بیماری نادر در ایران

افتتاح فاز نخست پایانه جدید شرق در زمستان
سرپرست معاونت حمل و نقل شهرداری تهران ضمن تشریح آخرین وضعیت تکمیل پایانه جدید شرق، اعلام کرد: به شرط تأمین منابع مالی، فاز نخست پایانه جدید شرق در زمستان سال جاری 
افتتاح می شود. محسن هرمزی در مورد آخرین وضعیت راه اندازی پایانه جدید شرق با اشاره به اینکه توجه به ضرورت تکمیل و راه اندازی هرچه سریعتر پایانه جدید شرق و همچنین نیاز به احداث 
بخش توسعه شرقی خط 2 مترو تا پایانه جدید شرق، ادامه عملیات عمرانی و تجهیزاتی پایانه جدید شرق از تیرماه به شرکت متروی تهران واگذار شد. وی گفت: با اینکه پایانه جدید شرق یکی از 
زیرســاخت های تاثیرگذار در شــبکه حمل و نقل عمومی و حل مشــکل ترافیک در شرق تهران است؛ اما در سال های گذشته مورد بی توجهی قرار گرفته و نیمه تمام رها شد. هرمزی بیان کرد: رها 
شدگی پایانه جدید شرق موجب شد که عملًا 20 درصد پس رفت و پیشرفت فیزیکی در  پایانه رخ دهد، در این دوره مدیریت شهری برای دسترسی آسان به پایانه جدید شرق، مقرر شد که  توسعه 
شرقی خط دو مترو با4.۵ کیلومتر طول و 2 ایستگاه در دستور کار قرار گیرد. پس مراحل آماده سازی پایانه مذکور اعم از عملیات باقی مانده عمرانی و همچنین اقدامات تجهیزاتی آن به شرکت متروی 

تهران واگذار شد تا در 3 فاز پایانه را تکمیل و تحویل شهروندان دهد.

معاون وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد؛

واریز معوقات رتبه بندی معلمان با حقوق شهریور

خبر

خبر
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مدیر کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی خبر داد؛ ثبت خانواده ی جدید پلنگ ایرانی در پارک ملی تندوره
مدیر کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی از ثبت خانواده ی جدید پلنگ ایرانی در پارک ملی تندوره خبر داد.  مهدی اله پور با اعلام این خبر عنوان کرد: محیط بانان پارک ملی تندوره در پایش و رصد پارک 
ملی، از ثبت یک خانواده ی جدید پلنگ ایرانی خبر دادند. این مقام مسئول افزود: تصاویر این خانواده جدید پلنگ ایرانی که همراه با بازیگوشی و آب تنی آن ها همراه بود، با کمک دوربین های تله ای ثبت شد.  وی عنوان 
کرد: در پی احداث آبشخور جدید برای حیات وحش و مشاهده تغییرات رفتاری مادر این توله پلنگ در سال گذشته، پس از رصد این آبشخور، تصاویری زیبا از مادر و توله پلنگ حدوداً ۵ ماهه که در حال آب تنی و 
بازیگوشی هستند، به ثبت رسید.  بنابر گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی، اله پور اظهار کرد: پویایی به وجود آمده در پارک ملی تندوره، امنیت زیستگاهی این گونه ارزشمند را در 
پارک ملی تندوره رقم زده و با تلاش محیط بانان سخت کوش پارک، حیات وحش در آرامش منطقه زیست می کنند.  پلنگ ایرانی )Persian Leopard( یکی از بزرگ ترین زیرگونه های پلنگ به شمار می رود که بومی 
غرب آسیا است و در فهرست جانوران »در معرض خطر انقراض« اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت قرار دارد.پارک ملی تندوره تنها پارک ملی خراسان رضوی است که 3۵ هزار و ۵40 هکتار وسعت دارد و در 30 
کیلومتری جنوب غربی شهرستان درگز واقع شده است.علاوه بر پلنگ که گونه جانوری شاخص این منطقه است، قوچ و میش اوریال، کل و بز، گربه  وحشی، گربه جنگلی، گربه پالاس و گراز و پرندگانی چون هما، دال و 
کرکس سیاه از جمله سایر گونه های جانوری ارزشمند پارک ملی تندوره است.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی خبر داد؛

تدریس غیرمرتبط با رشته تحصیلی در مدارس غیردولتی، ممنوع
رئیس ســازمان مــدارس و مراکز 
غیر دولتــی، از توانمندســازی 176 
هزار معلم مدارس غیردولتی خبر داد 
و گفــت: از این پس معلمانی که وارد 
مــدارس غیردولتی آموزش و پرورش 
می شــوند باید حتما گزینش شده و 
صلاحیت عمومی آنها مورد بررســی 

قرار گیرد.
احمد محمودزاده با اشــاره به آغاز 
فرآیند توانمندسازی معلمان مدارس 
غیــر دولتی، اظهار کــرد: در مدارس 
غیردولتی به دنبال این هســتیم که 
معلمــان صلاحیت حرفه ای داشــته 
باشــند و از این رو ابرپروژه ای را برای 

این کار تعریف کرده ایم.
وی دربــاره پروژه توانمندســازی 
معلمان مدارس غیــر دولتی توضیح 
داد: در طول ســه ســال آینده شش 
بســته آموزشی و پرورشــی در قالب 
پودمان 60 ســاعته تدوین کرده ایم. 
در ســند تحول  بنیادیــن نیز به این 
امر اشــاره شده اســت که معلم باید 
حرفه ای،  دانــش  عمومی،  صلاحیت 

تربیتی و تخصصی داشته باشد.
* گزینــش و احراز صلاحیت 
تدریس  اول  پیش شرط  معلمان، 

در مراکز غیر دولتی
رئیس ســازمان مــدارس و مراکز 
غیــر دولتی تاکید کــرد: از این پس 
معلمانی کــه وارد مدارس غیردولتی 
آموزش و پرورش می شوند باید حتما 
»گزینش« شــده و صلاحیت عمومی 
آنها مورد بررســی قرار گیرد. فرآیند 
بررســی و گزیــش ایــن معلمان در 
سال های قبل 1۵ روزه بود اما اکنون 
آن را پنج ماهه کرده ایم و در این راستا 
با هســته گزینش تفاهم نامه امضاء 
کرده ایــم و گزینش و احراز صلاحیت 
معلمان پیش شــرط اول تدریس در 
مراکز غیر دولتی اســت. پیش شرط 
دوم این است که رشته تدریسی معلم 
با دوره تحصیلی او باید متناسب باشد.
* توانمندسازی معلمان مدارس 

غیر دولتی طی سه سال
محمودزاده با بیــان اینکه فرآیند 
غیر  مدارس  معلمان  توانمندســازی 
دولتی سه ساله است، ادامه داد: برای 
این فرآیند ســه ســاله 360 ساعت 
آمــوزش طراحــی کردیــم که همه 
معلمان مدارس غیــر دولتی باید در 
این دوره ها شــرکت کنند. بین 12 تا 
1۵ ساعت این بسته ها مربوط به امور 

تربیتی و عمومی است که با همکاری 
حوزه های علمیه و آموزش و پرورش 
اتفاق می افتد. بخشی دیگر معطوف به 
دانش تخصصــی و موضوعی و بخش 
دیگر از آن نیــز مربوط به صلاحیت 

حرفه ای است.
به گفتــه وی، فــاز اول این پروژه 
شروع شده و در فاز نخست 176 هزار 
معلم مدارس غیر انتفاعی برای شرکت 

در این دوره ثبت نام کردند.
رئیس ســازمان مــدارس و مراکز 
غیردولتی تصریح کرد: نزدیک 10.۵ 
میلیون ساعت آموزش حضوری برای 
این افراد خواهیم داشــت. مجری این 
کار دانشگاه فرهنگیان است و دانشگاه 
فرهنگیان را پای کار آوردیم. ســایر 

موسسات نیز کمک خواهند کرد.
* گره خوردن حقوق و مزایای 
به  غیردولتی  مــدارس  معلمان 

شناسنامه دار شدن آنها 
محمــودزاده درباره اهمیت تدوین 
دوره مذکــور  تاکید کــرد: در حال 
حاضر اگر مدارس غیــر دولتی ما در 
خارج از ایــران بخواهند معلم جذب 
کننــد باید از نظــام تعلیم تربیت آن 
کشــور مجوز بگیرند اما این امر را ما 

در کشــور خودمان نداشتیم. در طرح 
توانمندسازی، ابتدا معلمان شناسنامه 
دار می شــوند و حمایت های جدی از 
این معلمان می شــود و در گام بعدی 
بسته های دیگری هم در کنارش وجود 
دارد. در آینده حقوق و مزایای معلمان 

مدارس غیــر دولتی را به این موضوع 
گره خواهیم زد.

وی در پاسخ به اینکه ممکن است 
این معلمان با دریافت کارت صلاحیت 
حرفه ای ادعای اســتخدام در آموزش 
و پرورش داشــته باشند؟ خاطر نشان 

کرد: هیچ بخش غیر دولتی در کشور 
و در هیچ صنفی ادعای اســتخدام در 
بخش دولتی را نخواهند داشــت. ما 
هم اجازه نخواهیم داد کســی که این 
کارت صلاحیت را نداشــته باشد وارد 

مدرسه شود.

فرماندار تهران اعلام کرد؛

مصوبه ای برای افزایش قیمت نان نداریم
فرماندار تهران با تأکید بر اینکه تاکنون 
هیچ مصوبــه ای مبنی بــر افزایش قیمت 
در انواع نان نداشــته و مبنای قیمت ها نیز 
همان مصوبات قبلی است، گفت: شهروندان 
هر گونه افزایش قیمت نــان را به تعزیرات 

گزارش دهند.
احمد قیومی در تشــریح انتشار برخی 
شایعات درباره افزایش قیمت نان در تهران 
گفت: تغییر در نوع آرد بعضی از خبازی ها 
دلیل انتشــار بعضی از شــایعات در افزایش قیمت نان است. این موضوع از قبل هم 
مرسوم بوده و درخواست تغییر آرد نوع یک به نوع دو مورد بررسی قرار می گرفته و 
ما به التفاوت توسط یارانه دولت برای نانوایی ها تأمین می شود و تاثیری در قیمت نان 

به هیچ عنوان نداشته است.
* بررسی افزایش قیمت نان در برخی نانوایی ها توسط شورای آرد و نان

وی افزود: بر همین اســاس بعضی از نانوایی ها ســوء اســتفاده نموده و اقدام به 
افزایش قیمت نان می کردند که این موضوع نیز در دستور کار شورای آرد و نان قرار 
گرفته است. فرماندار تهران ادامه داد: ضرورت دارد شهروندان تهرانی به شایعات توجه 

نکنند و هر گونه افزایش قیمت را به تعزیرات آرد و نان گزارش دهند.
* ساماندهی میزان آرد اختصاص یافته به نانوایی ها

قیومی افزایش دسترسی مردم به لحاظ کمی و افزایش کیفیت را از اهداف شورای 
آرد و نان تهران دانست و تاکید کرد: در هر دو شاخص برنامه های منسجم و اثربخشی 
تدوین و به زودی اجرایی می شــود، به گونــه ای که میزان و آرد اختصاص یافته به 

خبازی ها ساماندهی و کیفیت نان نیز تغییرات محسوسی خواهد داشت.
وی در خاتمه ادامه داد: نظارت بر فعالیت نانوایی ها در راســتای افزایش کیفیت 
و جلوگیــری از هرگونه انحراف در زمینه آرد توزیعی، به صورت مســتمر توســط 
دســتگاه های متولی ادامه دارد و قطعا در این زمینه هیچ گونه کم کاری پذیرفتنی 

نیست.

خزانه دار شورای اســلامی شهر تهران نسبت 
به جذب نیرو در شــهرداری تذکر داد و خواستار 
بکارگیری نیروی تربیت شده در این سازمان طی 

سال های گذشته به جای نیروهای جدید شد.
حبیب کاشانی در خصوص جذب نیرو در بدنه 
شــهرداری تهران، گفت: پس از این سال ها که در 
شــهرداری نیروهایی در دوره های مختلف تربیت 
شده اند، این حق را دارند که به آن ها فرصتی داده 
شــود. در اینجا صحبت از بازنشستگانی است که 
بیش از سی سال در شــهرداری خدمت کرده اند 
و کســانی که قرار است به خیل این بازنشستگان 
افزوده شوند؛ درک این موضوع بسیار حائز اهمیت 

است.
وی ادامه داد: در بحث جذب نیرو، آشــنایی با 
بدنه بسیار مهم است. در مسائلی اینچنین که نیاز 
به شناخت عمیقی دارد؛ بهتر است از نیروهایی که 

سال ها در این بدنه تربیت شده اند؛ استفاده شود.
محمد آخوندی نیز در جلســه علنی شــورای 
شــهر تهران در تذکر پیش از دستور خود با اشاره 
به انتصابات در شــهرداری تهران گفت: شهرداری 
تهران بیش از 100 هزار نیروی انسانی دارد و قبلا 
هم تکرار کردم که کاری در شهرداری تهران نیست 
که پرســنل از پس آن بر نیاید و ما باید از نیروی 
انسانی درون شــهرداری برای انجام امور استفاده 

کنیم.
وی افزود: متأســفانه باز هم در انتصابات شاهد 
هســتیم به جای استفاده از نیروهای شهرداری، از 
افرادی اســتفاده می کنند که یا مدت کوتاهی در 
شــهرداری حضور دارند و یا اصلا شناختی درباره 

شهرداری ندارند .
آخوندی تاکید کرد: برای ســومین بار در طول 
دو ســال تذکر می دهم اگر قرار است انتصابی در 

سازمان ها و شرکت ها انجام شود حتما اولویت باید 
پرسنل شهرداری باشد، گاهی فرد موردنظر را در 
درون بدنه شهرداری پیدا نمی کنیم و آنوقت است 
که انتصاب از بیرون شهرداری قابل توجیه است؛ اما 
اینکه از همان ابتدا به دنبال انتصاب نیروی خارج از 

شهرداری باشیم قابل پذیرش نیست.

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد؛

ذخیره ۳ ماهه سرم تزریقی و 
آنتی بیوتیک در آستانه پاییز

رئیس ســازمان غذا و دارو با اعلام پیش بینی های انجام شده در خصوص 
ایجاد ذخیره سه ماهه ســرم تزریقی و آنتی بیوتیک در آستانه پاییز، گفت: 
با توجه به تمهیدات اندیشیده شــده نباید در زمینه تامین این اقلام در فصل 

سرما با مشکلی مواجه شویم.
دکتر سید حیدر محمدی درخصوص تمهدیدات اندیشیده شده در زمینه 
تامین ســرم های تزریقی و داروهای درمان آنفلوآنزا و سرماخوردگی، گفت: 
نگرانی اصلی ما در مورد کمبود ســرم های تزریقی در فصل تابستان بود که 
با گرمای هوا مواجه بودیم اما، خوشبختانه با مشکلی مواجه نشدیم. در عین 
حال پیش بینی شده است که از طریق افزایش ظرفیت تولید و واردات بتوانیم 

ذخیره استراتژیک ایجاد کنیم.
وی افزود: در مورد سرم نمکی ذخیره را ایجاد کردیم؛ در مورد همه اقلام 
دارویی ان شــاءالله اگر با کمک ســازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی ارز 

و نقدینگی لازم تامین شــود، مشــکل مربوط به ذخیره استراتژیک برطرف 
می شود و به این ترتیب در مورد اقلامی که ممکن است کمبود داشته باشند 

به یک ذخیره سه ماهه برسیم.
رئیس ســازمان غذا و دارو،   تاکید کرد: البته در مورد برخی اقلام ممکن 
اســت ذخایرمان بیش از سه ماه باشد؛ اما در زمان پیک مصرف ممکن است 
شرایط متفاوت شود. هرچند بر اساس آنچه که ما پیش بینی کرده ایم، نباید 
با مشکل مواجه شویم؛ چراکه از طریق تولید و واردات سعی کردیم مشکلی 
به وجود نیاید. اما اگر جایی حس کنیم ممکن است روند مصرف غیرمنطقی 
شده باشد ان شاءالله مشکل احتمالی را از طریق مسیرهای جایگزین برطرف 
خواهیم کرد. او با اشاره به اینکه در حال حاضر موجودی آنتی بیوتیک کشور 
مناسب است، اظهار کرد: تلاش ما این است تمام اقلامی که عمدتا در فصل 
پاییز و سرما مصرف آنها بالا می رود را تامین کنیم و به همه تولید کنندگان 

اعلام کردیم که این ظرفیت را ایجاد کنند.
وی در خصوص تامین واکســن  آنفلوآنزا چه تولیــد داخل و چه وارداتی 
نیز تصریح کرد: بخش اصلی قرار اســت با تولیدات داخلی تامین شود که در 
داروخانه ها و مراکز بهداشتی، تولید داخلی موجود است و بخشی محدود هم 
از طریق واردات وارد خواهد شــد که این بخش هم واکسن های سه ظرفیتی 

و چهار ظرفیتی وارد می شود.

انتقاد دو عضو شورای شهر از نحوه جذب نیرو در بدنه شهرداری تهران

نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه در 
حال حاضر جمهوری اسلامی قدرتمندانه توانسته اتمسفر 
سیاسی جهان را تغییر دهد، گفت: کشورهایی که تا دیروز 
در کنار نظام ســلطه علیه ما، مــا را تهدید و تحریم می 
کردنــد؛ امروز خود را کنار ملت ایران می بینند و یکی از 

آثار آن، آزاد شدن پول های بلوکه ایران است.
پرویز سروری کا ریاست جلسه را  در یکصد و هفتاد 
و هشــتمین جلسه شورای شهر تهران بر عهده داشت، 
بــه تقارن روز جهانی صلح و آغــاز هفته دفاع مقدس 
اشــاره کرد و با بیــان اینکه ما امروز بــا یک بلیه ای 
اسفناک در دنیا روبرو هستیم، گفت: آن رنج و سختی 
که الان دنیا گرفتار آن شــده این است که کسانی که 
امروز بانیان جنگ افروزی و جنگ طلبی و مجرمان به 
قتل و کشتار در دنیا هستند خود را پرچم داران صلح 
معرفی می کنند و متأســفانه جای شــهید و جلاد را 
تغییر داده اند و طوری وانمود می کنند تا کســانی که 
قربانی این اقدامات هستند؛ به تروریست بودن و جنگ 

طلب بودن متهم می شوند.
وی با بیان اینکه آغــاز جنگ تحمیلی که با حمایت 
و دســتور نظام اســتکباری و صدام لعین صورت گرفت، 
ســندی قطعی بر جنگ افــروزی و جنگ طلبی غرب و 
متحدان آن علیه جمهوری اسلامی بود، گفت: اثبات این 
مظلومیت و قربانی بودن ملت ایران در بحث تروریســم، 
وجود 17 هزار شــهید ترور از ابتدای انقلاب، آن هم به 
دســت گروهک های تجزیه طلب و جریان های منافق و 
در ادامه جنگ افروزی که صدام حسین به نیابت از نظام 

استکبار آغاز کرد، است.
نایب رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: همین غربی 
هایی که به ملت ایران خسارت عمیق جانی و مالی وارد 
کردند و بسیاری از جوانان کشور را به شهادت رساندند و 
قانوناً محکوم به خونریزی و قتل هستند؛ نه تنها کشورمان 
را متهم به جنگ طلبی می کنند؛ بلکه خود را ناجی ملت 

ها و پرچم دار صلح جهان می نامند.
وی با بیان اینکه برخی وقایع اخیر، ســندی متقن بر 
حق طلبی ملت ایران را نشــان می دهد و آن آزاد شدن 
پول های بلوکه ایران با نگاه مقاومت اســت، تأکید کرد: 
امروز مبرهن شده کســانی که 8 سال بر ناقوس سازش 

دمیدند و به دنبال تمکین منویات دشــمنان بوده و در 
مسیر طراحی شده دشــمن گام برداشتند؛ کاری کردند 
که دشمن هر روز فشار های بیشتری را به ملت و کشور 
تحمیل کند و مســیر ضعف و پیش روی مــا را فراهم و 
ایران را با چالش هــای متعدد روبرو کنند. اما در مقطع 
کنونی دیدیم که استیفای حق ملت ایران در دولت فعلی 

با رویکرد مقاومت محقق شده است.
ســروری افــزود: در حال حاضر جمهوری اســلامی 
قدرتمندانه توانسته اتمسفر سیاسی جهان را تغییر دهد 
و کشورهایی که تا دیروز در کنار نظام سلطه علیه ما، ما 
را تهدید و تحریــم می کردند؛ امروز در صف هم افزایان 
و هم گرایان، خود را کنار ملت ایران می بینند و آثار آن 
آزاد شــدن پول های بلوکه ایران و در اختیار قرارگرفتن 
این پول ها به 6 بانک دولتی کشور است؛ قطعاً دستیابی 
به این مهم همان مسئله مقاومت است که توانسته قفل 

تحریم ها و قفل فشار سلطه را بگشاید. 
وی با بیان اینکه توانســتیم همزمان با آغاز ماه ربیع 
الاول، گــره کوری که از ســال ۹۵ در حوزه حمل و نقل 
ریلی و خرید واگن مترو بســته شــده بود را باز کرده و 
عیــدی بزرگی به مردم شــهرتهران اهــدا کنیم، گفت: 
خوشبختانه با اقدامات انجام شده نخستین پیش پرداخت 
خرید 630 واگن مترو پرداخت شــد و ما از ســال آینده 
شاهد بهرمندی و تسهیل در سفر مردم در حوزه حمل و 

نقل عمومی خواهیم بود.
وی تاکید کرد: این قرارداد یکی از بزرگترین اقدامات 
مدیریت شــهری برای شهر تهران است و می توان گفت 
این قرارداد، بیش از دو سوم تجمع کل قراردادهای خرید 

واگن پس از انقلاب را دارد.
سروری از برگزاری جلســه هم اندیشی اعضای شورا 
با مدیران شــهری در خصوص مســئله تراموا خبر داد و 
گفت: بحث مطالعاتی موضوع تراموا از سال 13۵0 کلید 
خورد و ابعاد مختلف حمل و نقلی آن همچنان ادامه دارد 
و با توجه به ابعاد این مهم مقرر شــد تا این جلســات به 
طور متداول هم با مدیران شهری و هم با صاحبنظران و 
کارشناسان خبره ادامه پیدا کند تا بتوانیم به سرعت این 
موضوع را عملیاتی کرده و تراموا بتواند برگ زرینی برای 

شهر تهران باشد.

رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور 
فراجــا از پیش بینی افزایش 20 تا 30 درصدی ترافیک 
صبحگاهی در ایام بازگشایی مدارس در کلانشهرها خبر 

داد.
سرهنگ احمد شیرانی ضمن ارائه توصیه های پلیس 
راهور برای بازگشــایی مدارس و آغاز ســال تحصیلی، 
اظهار کرد: باتوجه به شروع سال تحصیلی و بازگشایی 
مدارس پیش بینی می شــود حجم ترافیک در شــهرها 
افزایش یابد، این افزایش میزان ترافیک در معابر شهری 
بر ساعات سفرهای درون شهری تأثیر گذاشته و باعث 

طولانی شدن زمان سفرها می شود.
وی افــزود: پیش بینی می شــود در ایام بازگشــایی 
مــدارس ترافیــک صبحگاهــی 20 تــا 30 درصد در 
کلانشــهرها افزایش یابد و شناورســازی ساعات کاری 
می توانــد کمــک موثری بــر بهبود جریــان ترافیک 

صبحگاهی داشته باشد.
رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور 
فراجا بهترین راهکار برای رســیدن سریع تر به مقصد 
و کاهــش ترافیک در ایــن ایام را اســتفاده از ناوگان 
حمــل و نقل عمومی عنوان کرد و گفت: برخی والدین 
دانش آموزان برای بردن فرزندانشان از خودروهای خود 
استفاده می کنند؛ تجمع این خودروها در ساعت شروع 
و خاتمه مــدارس باعث ایجــاد گلوگاه های ترافیکی و 
انســداد در معابر گشــته و وضعیت ترافیکی نابسامانی 
را ایجــاد می کند. شــیرانی بــا بیان اینکــه ازدحام و 
ترافیک ســنگین در محدوده مــدارس باعث اضطراب 
خود دانش آموزان نیز می شود، به رانندگان توصیه کرد 
خــودروی خود را در محل های مناســب و بدون ایجاد 
مشــکل تردد برای ســایر رانندگان متوقف ســاخته و 

فرزندان خود را به داخل مدرسه هدایت کنند.
وی تاکیــد کرد: لازم اســت قبل از شــروع ســال 
تحصیلی توصیه های مهــم پلیس راهور مدنظر والدین 
قرار گرفته تا بدون کوچک ترین نگرانی و حادثه سپری 
شــود، همچنین لازم اســت والدین، فرزندان شان را با 
تابلوهای راهنمایی و رانندگی آشــنا کرده و نحوه عبور 
صحیح از عرض خیابــان را آموزش و به صورت عملی 

هم با آنان تمرین کنند.

رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور 
فراجــا با تاکید مجدد بر اینکه دانش آموزان در مســیر 
رفت و برگشــت به مدرسه از پیاده رو استفاده و از تردد 
در خیابان پرهیز کنند خطاب به والدین دانش آموزان 
نیز گفت: در صورتی که فرزند شما می تواند به تنهایی 
از خانه به مدرسه و از مدرســه به خانه برگردد، حتماً 
آموزش داده شــود که فقط از گذرگاه های عابر پیاده و 
پل های عابر برای عبور از عرض خیابان اســتفاده کند. 
در صورت استفاده فرزندتان از سرویس مدارس، مسائل 
مهمی مانند ســوار یا پیاده شدن فقط در هنگام توقف 
کامل سرویس مدرسه، سوار و پیاده شدن صرفاً از درب 
ســمت پیاده رو، بیرون نبردن ســر و دست از پنجره، 
عدم عبور از سمت جلوی سرویس مدارس برای گذر از 
عرض خیابان و سایر خودروهای بزرگ به علت نداشتن 
میدان دیــد کافی رانندگان عبوری را در چند نوبت به 

کودکان آموزش دهید.
شــیرانی با بیــان اینکه ظرفیت ســرویس مدارس 
با توجه بــه نوع خودرو مشــخص اســت و جابجایی 
دانش آمــوزان بیش از حد ظرفیت خــودرو و بصورت 
ایســتادن در سرویس مدرسه ممنوع و خطرناک است، 
تصریح کرد: رانندگان ســرویس های مدارس مسئولیت 
خطیری برای جابجایی ایمن دانش آموزان داشته و این 
دســته از رانندگان الگویی برای دانش آموزان هستند، 
لذا باید حتما ضمن بســتن کمربنــد ایمنی و رعایت 
تمامی قوانین و مقررات رانندگی از ســوار کردن بیش 
از ظرفیت خودداری کننــد. وی همچنین از رانندگان 
خواست در ایام بازگشایی مدارس رعایت حقوق عابرین 
پیــاده و علی الخصوص دانش آموزان را بیشــتر رعایت 

کنند.
رییس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور 
فراجا بیان کرد: از دانش آموزان نمی توان انتظار داشت 
کــه همه توصیه هــای ایمنی را همواره به یاد داشــته 
باشند؛ وظیفه ی ماســت که هنگام رانندگی در اطراف 
مدارس، با دقت بیشــتری حرکت کنیم. نخستین روز 
ســال تحصیلی، جشن شــکوفه ها و بازگشایی مدارس 
است و نظم و امنیت، هدیه پلیس در این جشن باشکوه 

است.

نایب رییس شورای شهر تهران عنوان کرد

مقاومت قفل تحریم و فشار سلطه را شکست
رییس مرکز کنترل ترافیک پلیس راهور اعلام کرد؛

پیش بینی افزایش ۲۰ تا ۳۰ درصدی ترافیک »مهر«
آب  کیفیت  آب وهوایی  تغییرات 

جهانی را کاهش می دهد.
بــه گــزارش ارث، بــر اســاس 
بررسی جامع حدود 1000 مطالعه، 
تغییرات آب وهوایــی و رویدادهای 
شــدید آب وهوایی بــه کیفیت آب 

در رودخانه های سراســر جهان آســیب می زند. مقیاس مشکل و نیاز فوری 
به راهبردهای مدیریت بهتر آب، مواردی هســتند که نمی توان آنها را نادیده 

گرفت.
گروه بین المللی از محققان، ازجمله کارشناســان دانشگاه آدلاید استرالیا 
۹6۵ مطالعه را که در یک بازه زمانی 22 ساله از سال 2000 تا 2022 انجام 
شده بود، تجزیه و تحلیل کردند. یکی از هشداردهنده ترین یافته ها این بود که 
تغییرات آب وهوایی باعث افزایش دمای آب و ســطح جلبک ها در ۵6 درصد 

از مطالعات شده است.
این پدیده به کاهش غلظت اکسیژن محلول در آب رودخانه کمک می کند. 
جلبک ها، به ویژه در ســطوح بیش از حد، می توانند مقادیر زیادی اکسیژن 
مصرف کنند؛ این امر آبزیان دیگر را محروم می کند و بر تعادل اکوسیســتم 

تأثیر می گذارد.
این تجزیه وتحلیل همچنین نشان داد که خشکسالی و موج گرما منجر به 

افزایش شوری و غلظت بالاتر آلاینده ها شده است.
در حال حاضر تأثیرات شدیدی که تغییر آب وهوا بر کیفیت آب در سطح 
جهان دارد بسیار نگران کننده است. پروفسور لوک مازلی از نویسندگان این 
مقالــه گفت: پیش بینی های قبلی تغییرات آب وهوایی این موضوع را نشــان 
می داد اما متاسفانه، اکنون شاهد وقوع این رویدادهای شدید در سراسر جهان 

هستیم.
رودخانه ها ذاتا اکوسیستم های مهمی هستند اما منابع آب کلیدی برای آب 
آشــامیدنی و کشاورزی را نیز فراهم می کنند و آب بی کیفیت می تواند باعث 

شود که آب رودخانه برای این مصارف نامناسب باشد.
فقط تغییرات آب وهوایی نیســت که بر رودخانه هــای ما تأثیر می گذارد. 
اســتفاده از زمین، فعالیت های انســانی مانند تصفیه فاضلاب و سایر عوامل 
انسانی در ایجاد آسیب در آبراهه های ما نقش دارند و درک تعامل پیچیده بین 
آب وهوا، استفاده از زمین و عوامل انسانی که با هم بر منابع و انتقال آلاینده ها 

تاثیر می گذارند، بسیار مهم است.
Nature Reviews Earth and Environ�  این مطالعه که در مجله

ment منتشر شده است، تصویری تاریک از تأثیرات تغییرات آب وهوایی بر 
آبراه های جهانی ترســیم می کند اما امید نیز وجود دارد. امید است که این 
تحقیق باعث افزایش تلاش و همکاری بیشــتر در سطح جهانی برای درک 

اثرات شدید کیفیت آب شود. 

کیفیت آب جهانی در خطر است
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تولیــد و ســرمایه گذاری از جملــه 
چالش های وزارت نفت دولت ســیزدهم 
از زمــان آغاز به کار بــود که در کمتر از 
دو ســال، با باورپذیــری و تکیه بر توان 
داخلی، موفق به عبــور از این چالش و 
ایســتادن در کنار غول های تولیدکننده 

نفت اوپک شد.
تولید نفت در ســال 1400حدود 2 
میلیون بشکه در روز بود و همین موضوع 
به تنزل جایگاه ایران در میان غول های 
نفتی جهان منجر شــده بــود. حل این 
معضل با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
در اولویت قرار گرفــت تا آنجا که جواد 
اوجی هنگام نشســتن بر کرسی هدایت 
وزارت نفت، ضمن تشــریح برنامه های 
خود در حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی، 
اظهار کرد: حداکثــر ظرفیت نفت خام 
و میعانات گازی پالایشــگاه ها نزدیک به 
2 میلیون و 200 هزار بشــکه است که 
ان شاءالله کف این ظرفیت به 3 میلیون 
و 400 تا 3 میلیون و ۵00 هزار بشــکه 
در روز می رسد. وی یادآور شد: جمهوری 
اسلامی ایران ظرفیت مطلوبی در مخازن 
نفتی دارد و بیش از 1۵0 میلیارد بشکه 
نفت قابل  برداشــت داریم که اگر بنا را 
بر تولید صیانتی از این مخازن بگذاریم 
ظرفیــت خوبی هــم در حــوزه تولید 
خواهیم داشــت که با برنامه های بخش 
بالادست، بی شک ظرف چهار تا پنج سال 
آینــده افزایش ظرفیت تولید نفت اتفاق 
می افتد )هم در میدان های مشــترک و 

هم میدان های مســتقل( که با افزایش 
ظرفیت تولید می توانیم ظرفیت پالایشی 
کشور را افزایش دهیم و تضمین امنیت 
انرژی را پی بگیریم و در کنار آن صادرات 

نفت را هم داشته باشیم.
موضوعی که محســن خجسته مهر؛ 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت هم بر آن 
صحه گذاشــت و در رویداد گام معکوس 
بهبود بهره وری در عملیات حفاری عنوان 
کــرد: ظرفیت تولید نفت ایــران قبل از 
تحریم 3 میلیون و 838 هزار بشــکه در 
روز بود،   اما بعد از خروج آمریکا از برجام، 
ایــن ظرفیت تولید یک میلیون بشــکه 
افت کرد. دولت قبل بخشــنامه زده بود 
که تعمیرات اساسی را رها کنید و همین 
عامل موجب افت ظرفیت شد، اما با روی 
کار آمدن دولت سیزدهم، طی شش ماه و 
با هزینه کرد ۵00 میلیون دلار، توانستیم 

ظرفیت تولید را به گذشته برگردانیم.
*پرش از جایگاه پنجم به سوم در 

دولت سیزدهم
ایران از ســال 201۹ تا سه  ماهه اول 
2021، پــس از کویت در جایگاه پنجم 
کشورهای تولید نفت اوپک قرار داشت و 
به ترتیب عربستان، عراق، امارات و کویت 
در رده های اول تا چهارم ایستاده بودند. 
در آوریل 2021 )فروردین - اردیبهشت( 
توانست با پیشــی  گرفتن از کویت، در 
جایگاه چهارمین تولیدکننده نفت اوپک 
قرار گیــرد و از آن زمان تا اکتبر 2021 
)مهر - آبان( این جایگاه را حفظ کرد، اما 

در مــاه نوامبر یعنی آبان - آذرماه همان 
سال، بار دیگر تولید نفت کویت از ایران 
پیشی گرفت و در جایگاه چهارم نشست 

و ایران به رتبه پنجم بازگشت.
اما در ســال 2023، روند تولید نفت 
در کشور رو به افزایش گذاشت و پس از 
یک سال و چهار ماه، یعنی مارس 2023 
)اســفند - فروردین( با تولید 2 میلیون 
و 6۹4 هــزار بشــکه در روز از کویت با 
تولیــد 2 میلیــون و ۵8۵ هزار بشــکه 
پیشی گرفت و دوباره به جایگاه چهارمی 
تولیــد نفــت اوپک بازگشــت و کویت 
در جایگاه پنجم قــرار گرفت، اما هنوز 
72 هزار بشــکه با جایگاه سومی تولید 
اوپک فاصله داشــت. در این بازه زمانی 
عربســتان با تولید ۹ میلیون و 21 هزار 
بشــکه در روز، عراق با تولید 4 میلیون 
و 203 هزار بشــکه در روز و امارات با 2 
میلیون و ۹00 هزار بشــکه در روز، سه 
کشــور بزرگ تولیدکننده نفت اوپک به 
شــمار می رفتند، ضمن اینکه کویت با 
تولید 2 میلیون و ۵۵8 هزار بشــکه در 

روز پنجمین تولیدکننده اوپک بود.
این رونــد تــا اوت 2023 )مرداد - 
شــهریور( ادامه داشــت تا اینکه تلاش 
کارکنان صنعت نفت به بار نشســت و 
تولید نفت خام ایران بر اســاس گزارش 
ســپتامبر اوپــک، با 143 هزار بشــکه 
افزایش به 3 میلیون بشــکه رسید که با 
پیشــی  گرفتن از امارات با 2 میلیون و 
۹13 هزار بشکه، پس از عربستان و عراق 

جایگاه ســومی را پس از مدت ها دوباره 
از آن خود کرد. این در حالی اســت که 
عربستان با تولید 8 میلیون و ۹67 هزار 
بشــکه در روز و عراق با تولید 4 میلیون 
و 277 هزار بشکه در روز در جایگاه های 
اول و دوم قرار دارنــد و امارات با تولید 
2 میلیون و ۹13 هزار بشــکه در روز در 
جایگاه چهارم و کویت با تولید 2 میلیون 
و ۵۵4 هــزار بشــکه در روز در جایگاه 
پنجم قرار گرفته اند. شــایان  ذکر است 
13 کشــور الجزایر، آنگولا، کنگو، گینه 
استوایی، گابن، ایران، عراق، کویت، لیبی، 
نیجریه، عربستان، امارات و ونزوئلا عضو 
اوپک هســتند که هشت کشور عضو در 
این ماه افزایش تولید داشتند و بیشترین 
افزایش به مقدار 148 هزار بشکه در روز 
به ایران تعلق دارد. پنج کشور باقی مانده 
نیز کاهش تولید داشــتند که بیشترین 
کاهــش به میــزان 88 هزار بشــکه به 

عربستان اختصاص  یافته است.
غول های  با  کشــورمان  دوشادوشی 
نفتــی جهــان، موفقیت چشــمگیری 
اســت که وزیــر نفت در آیین رســمی 
گشایش هفدهمین نمایشگاه بین المللی 
ایران پلاســت به آن بالیــد و با تأکید بر 
اینکــه در آغاز به کار ایــن دولت تولید 
نفت حدود 2.2 میلیون بشــکه در روز 
بــود، افــزود: تولید نفت ایــران با توان 
متخصصان ایرانی به روزانه 3.3 میلیون 
بشکه رســیده و نکته مهم آن است که 
هرچه تولید نفت انجام می شــود، یا در 

پالایشگاه های داخلی به مصرف می رسد 
یا به صادرات اختصاص می یابد. زمان آن 
گذشــت که کاهش تکلیفی تولید نفت 
را در کشور داشــته باشیم. این افزایش 
تولید و صادرات نفت با توجه به افزایش 
قیمت نفت در بازارهای جهانی اهمیت 
بیشــتری دارد، زیرا پیش بینی ها نشان 
می دهد قیمت نفت پایان ســال 2023 
به بالای 100 دلار می رســد. بازگشــت 
به جایگاه سوم کشــورهای تولیدکننده 
نفت جهان، واکنش مسئولان و مقام ها را 
به دنبال داشت. نمونه آن انتشار مطلبی 
از علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
در حساب کاربری اش در توئیتر بود که 
نوشت: در گزارش جدید اوپک، ایران با 
وجود باقی  ماندن تحریم ها، مردادماه به 
جایگاه سوم تولید نفت بازگشت. افزایش 
تولید و صادرات نفت ایران در یک سال 

اخیر در گزارش هــای مراکز بین المللی 
و رســانه های معتبر نیز انعکاس ویژه ای 
داشته اســت. طبق بولتن آماری سالانه 
اوپــک که پنجم و ششــم ژوئیه ســال 
2023 میلادی )14 و 1۵ تیرماه( منتشر 
شــد، میزان درآمد نفتی ایران در سال 
2022 معادل 42.6 میلیارد دلار برآورد 
شده که در مقایســه با رقم 2۵ میلیارد 
و ۵00 میلیون دلار در ســال 2021 و 
7 میلیارد و ۹00 میلیون دلار در ســال 
2020 و 1۹ میلیارد و 400 میلیون دلار 
در ســال 201۹ افزایش داشته است. در 
همین حال، اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
به تازگی در گزارشــی اعــلام کرده بود 
جمهوری اســلامی ایران بــا درآمد ۵4 
میلیارد دلاری از صادرات نفت در ســال 
2022، در میان اعضــای اوپک جایگاه 

پنجم را به خود اختصاص داد.

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز اعلام کرد؛

صیانت از سرمایه های ملی کشور با تحول 
دیجیتال در صنعت گاز

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران تحول دیجیتال در صنعت گاز در 
بخش های مختلف تولید، انتقال و توزیع را در دوران گذار انرژی یک ضرورت دانست.

به گزارش سرزمین پویا و به نقل از شرکت ملی گاز ایران، حسینعلی محمدحسینی 
در سمینار » نوآوری دیجیتال در صنعت گاز« که در سالن شهید رجایی این شرکت 
برگزار شــد، با تأکید بر ضرورت توجه به مؤلفه های اقتصاد دیجیتال برای پیشــبرد 
برنامه های صنعت گاز، گفت: از شــرایط حال و حاضر دنیا به عنوان دوران گذار انرژی 
یاد می شــود و مهم ترین مؤلفه های دوره گذار انرژی نیز تمرکززدایی و کمرنگ شدن 
نقش دولت ها در این عرصه، خلق اکوسیستم جدید یکپارچه و توسعه الگوهای کسب 
و کار، حرکت به سمت پایداری و دیجیتال سازی است. وی با بیان این که در این دوره 
شــاهد تاثیر شگرف تحول دیجیتال در حوزه انرژی هســتیم، افزود: در دوران گذار 
انرژی، فناوری های دیجیتال، سیســتم های حوزه انرژی را در سراسر دنیا یکپارچه و 
با کارایی و هوشــمندی بالاتر، قابل اتکاتر و با قابلیت پایداری بیشتر مدیریت خواهد 
کرد؛ این ویژگی ها، ســبب کاهش هزینه در عرضه و تقاضا، رقابتی تر شدن و توسعه 
بازارها و ابزارهای کارآمدتر معاملاتی خواهد شــد. مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت 
ملی گاز ایران با بیان این که بر اســاس الزام های بازار و توسعه اقتصادی، شرکت های 
انرژی از جمله شرکت های پیشرو در حوزه دیجیتالیزه شدن در سطح جهان خواهند 
بود، تصریح کرد: توســعه خدمات و الگوهای کسب وکار جدید و افزایش تولید انرژی 
از منابع پایدار، استفاده از فناوری تحلیل کلان داده ها و هوش مصنوعی برای راهبری 
هوشمند شبکه، ممیزی انرژی وسایل و ادوات به کمک فناوری های جدید و تجهیزات 
هوشمند، ارتقای فرآیندهای تولید و تبدیل انرژی و بهینه سازی نیروگاه ها، استفاده از 
سنســورهای هوشمند اعلام به هنگام خرابی و وجود بحران در شبکه انتقال و توزیع، 
استقرار سیستم های پایش محلی و بررسی الگوی مصرف و کشف الگوی بهینه در هر 
اقلیم و بسیاری موارد دیگر از جمله کاربردهای فناوری دیجیتال در صنعت گاز است. 
محمدحسینی درباره زمینه های موجود برای توسعه تحول دیجیتال در شرکت ملی 
گاز ایران بیان کرد: در بخش تولید می توان از فناوری VR و AR در پالایشــگاه ها و 
مخازن ذخیره سازی در موضوع آموزش سرمایه انسانی و عملیات راهبری تولید بهره 
برد. به گفته وی، این در حالی است که در بخش های انتقال فشار قوی و دیسپچینگ 
گاز نیز توسعه تحول دیجیتال یک ضرورت است؛ ضمن این که در موضوع بازاریابی و 
عملیات تجارت گاز و محصولات جانبی نیز اســتفاده از فناوری های اقتصاد دیجیتال 
راهکاری مطلوب و در بخش توزیع گاز هم هوشمندسازی کنتورهای مشترکین عمده 

و جزء در دستور کار است.

وزیــر انرژی ترکیه از فعالیــت دوباره خط لوله 
صادرات نفت شمال عراق به بندر جیهان ترکیه در 
آینده ای نزدیک خبر داد. به گزارش سرزمین پویا 
و به نقل از شانا، آلپ ارسلان بایراکتار گفت: مسیر 
صادرات نفت شمال عراق از طریق ترکیه به زودی 
پس از بررسی، تعمیر و نگهداری خط لوله و تعمیر 
آسیب های ناشی از سیل آماده از سرگیری عملیات 

خواهد بود.
وی افزود: بررســی خط لوله انتقال نفت اقلیم 
کردستان عراق به پایانه جیهان ترکیه )کرکوک - 
جیهان( تکمیل شــده است و به زودی از نظر فنی 

آماده بهره برداری خواهد شد.
ترکیه 2۵ مارس )پنجــم فروردین ماه 1402( 
پس از برنده شــدن عراق در یــک پرونده داوری، 
دریافــت روزانــه 4۵0 هزار بشــکه نفــت خام 
میدان های استان کرکوک اقلیم کردستان عراق با 
خط لوله کرکوک - جیهان در منطقه مرزی »فیش 

خابور« را متوقف کرد.
در رأی دادگاه آمده بود که آنکارا با اجازه دادن 
به دولت منطقه ای کردســتان عراق برای صادرات 
نفت میدان های استان شــمالی کرکوک به پایانه 

جیهان بدون رضایت بغداد بین ســال های 2014 
تا 2018 میلادی، توافق نامــه خط لوله 1۹73 را 

نقض کرده است.
دولت مرکزی عــراق پنجم فروردین ماه مجبور 
به توقف حدود روزانه 4۵0 هزار بشــکه نفت خام 
صادراتی میدان های نفتی استان کرکوک در شمال 
این کشــور با خط لوله کرکوک - جیهان به پایانه 
جیهان ترکیه شده بود. ترکیه سپس کار تعمیر و 
نگهداری این خط لوله را آغــاز کرد؛ خط لوله ای 
که از یک منطقه لرزه خیــز عبور می کند و آنکارا 

می گوید در اثر سیل آسیب دیده است.
وزیر انرژی ترکیه در یک نشست خبری بدون 
اشاره به تاریخی برای ازسرگیری جریان نفت گفت: 
نقشه بردار مستقل بررسی خود را تکمیل کرد و در 

حال آماده کردن گزارش خود است.
عراق و ترکیه پیش از این توافق کرده بودند، تا 

پایان کار تعمیرات صبر کنند.
دولت مرکــزی و دولت منطقه ای کردســتان 
عراق سه شــنبه 1۵ فروردین ماه امسال توافق نامه 
موقتی را برای ازسرگیری صادرات نفت با خط لوله 
کرکوک - جیهان امضا کردند که چند مقام امیدوار 

بودند صادرات نفت در همان روز از سر گرفته شود.
حال منابعی گفتند انتظار نمی رود جریان نفت 
پیش از اکتبر 2023 آغاز شــود، اقلیم کردستان 
عــراق در پی متوقف بــودن فعالیت این خط لوله 
صادراتــی حدود 4 میلیارد دلار از صادرات خود را 

از دست داده است.
ترکیه همچنین محاسبه می کند که عراق ۹۵0 
میلیــون دلار در نتیجــه داوری دیوان بین المللی 
کیفری، بدون خســارتی که ترکیــه باید به عراق 

بپردازد، بدهکار است.
عراق هم در ماه آوریل یک پرونده اجرایی علیه 
ترکیه در دادگاه فدرال ایالات متحده آمریکا برای 

اجرای حکم داوری 1.۵ میلیارد دلاری باز کرد.
بایراکتار تصریح کرد: به عنوان دو کشور همسایه، 
ما باید راه حلی دوســتانه بیابیم اما از منظر قانونی 

باید از منافع خود مراقبت کنیم.
وی ادامــه داد: به احتمال زیاد در آینده ممکن 
است با چالش دادگاه دیگری روبه رو شویم، اما خط 
لوله از نظر فنی عملیاتی خواهد شــد. وزیر انرژی 
ترکیه اعلام کرد خط لوله صادراتی کم وبیش آماده 

است و به زودی عملیات را آغاز خواهیم کرد.

سخنگوی دولت:

دولت سیزدهم آینده نگری لازم 
را در حوزه  انرژی داشته است

سخنگوی دولت با بیان اینکه ذخیره سازی گاز و سوخت مایع از پیش از این آغاز 
شــده و همکاری و هماهنگی خوبی میان وزارت نفت با وزارتخانه های صمت و نیرو 
انجام شــده است، گفت: دولت ســیزدهم آینده نگری لازم را در حوزه  انرژی داشته و 

خواهد داشت.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از شانا، علی بهادری جهرمی در نشست خبری 
درباره آزادســازی منابع بلوکه شــده ایران در کره جنوبی اظهار کرد: شاهد بودیم دو 
پرونده باز دیگر نیز بسته شد، البته همان طور که رئیس جمهوری نیز به آن اشاره کرد 

ما معتقدیم این موضوع می توانست یک سال پیش به نتیجه برسد.
وی با بیان اینکه منابع آزادشــده در اختیار بانک مرکزی اســت، افزود: معادل ۵ 
میلیارد و ۵73 میلیون و 4۹2 هزار یورو به حساب 6 بانک ایرانی در دو بانک قطری 
واریز شده است. این منابع حتی با برجام نیز آزاد نمی شد و مکاتبات و مصاحبه های 

رؤسای وقت بانک مرکزی به این امر استناد می کند.
سخنگوی دولت در ادامه با اشاره به افزایش اختیارات استاندار سیستان و بلوچستان 
گفت: به موجب مصوبه اخیر هیئت وزیران، استاندار این استان به عنوان نماینده ویژه 
رئیس جمهوری علاوه بر وظایف اســتانداری، متولی امور اجرایی استان در مواردی از 
جمله راهبری و پیگیری طرح های آبرسانی، گازرسانی، حمل ونقل، بهداشت و درمان، 
عرضه ســوخت و کاهش آلودگی و حاشیه نشــینی، ایجاد همگرایی و وحدت بیشتر 
میان اقوام و مذاهب استان خواهد بود. بهادری جهرمی تصریح کرد: استان سیستان و 

بلوچستان مشکلات و کمبودهای متعددی را از گذشته به ارث برده است که از جمله 
این کمبودها در حوزه آب، گاز، راه ها، ترانزیت، اشتغال و حوزه های مختلفی است که 
دولت برای همه آنها هدف گذاری کرده و گزارش برخی از این اقدام ها ارائه شده است.

وی ادامه داد: گازرســانی به نقاط مختلف استان، راه آهن خاش - زاهدان، آبگیری 
سد کهیر و حوزه های مختلفی که گزارش آن برای ملت ایران و مردم استان سیستان 
منتشر شد، نشان می دهد جهت گیری جدی دولت تسریع خدمت رسانی به مردم این 
استان است. سخنگوی دولت همچنین با بیان اینکه یکی از سیاست های انضباط بخشی 
دولت، تشکیل حساب بانک واحد خزانه بود که با سرعت قابل قبولی پیگیری و محقق 
شد، اظهار کرد: 82 شرکت نفتی  حساب خود را به حساب واحد خزانه بانک مرکزی 

منتقل کرده اند و همکاری خوبی در سطوح مختلف در حال انجام است.
بهادری جهرمی با بیان اینکه دولت پیش از این طی دو ســال گذشته نشان داده 
است تدبیر، پیش بینی و آینده نگری لازم را در حوزه های انرژی داشته و خواهد داشت، 
افزود: ذخیره ســازی گاز و ســوخت مایع از پیش از این آغاز شده است و همکاری و 
هماهنگــی خوبی میان وزارت نفت با وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و وزارت 
نیرو انجام شــده برای اینکه از ســوخت های مایع جایگزین، به ویژه سوخت مایع گاز 
بتوان بهره برداری کرد. وی به اقدام های وزارت نفت در این زمینه اشاره کرد و افزایش 
چشمگیر تولید در حوزه های مختلف به ویژه حوزه گاز، تسهیل  در حوزه انتقال فرآورده 
با طراحی خطوط انتقال فرآورده، افزوده شدن فاز 11 و 14 پارس جنوبی به شبکه و 
در نتیجه افزایش تولید و بهره وری پالایشگاه های گازی را از جمله این موارد برشمرد.

سخنگوی دولت با تأکید بر اینکه مدیریت تولید و مصرف انرژی نیازمند همکاری 
دوجانبه مردم و دولت است، تصریح کرد: دولت تلاش حداکثری خود را برای افزایش 
تولید انجام داده اســت و مردم نیز مانند ســال های گذشته که همکاری خوبی برای 
مدیریت مصرف داشته اند در دوره های اوج مصرف، باید همکاری خوبی داشته باشند 

تا در این دوره ها نگرانی نداشته باشیم.

وزیر انرژی ترکیه:

صادرات نفت عراق به ترکیه به زودی از سر گرفته می شود

مدیر تأمین و توزیع شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایــران اعلام کرد: اگر 
فقط روزی 2 میلیون لیتر مصرف بنزین 
تهران کاهش یابد، با احتساب قیمت فوب 
خلیج فــارس بنزین )40 هزار تومان( 80 
میلیارد تومان در روز صرفه جویی محقق 
خواهد شــد کــه می تــوان آن را صرف 
توسعه زیرساخت های حمل ونقل عمومی 
کرد و لازم اســت مردم نتیجه عینی این 
سیاست گذاری ها را به طور ملموس ببینند.

مرتضی عابدینی، مدیر تأمین و توزیع 
شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
ایران با بیان این مطلب اظهار کرد: بیش 
از 3 میلیارد و 100 میلیون لیتر سوخت 
در نیروگاه هــا ذخیره شــده که این عدد 
یک میلیــارد و 41 میلیون لیتر بیش از 
ذخیره ســازی نیروگاهی در سال گذشته 
و معــادل ۹0 درصــد ظرفیــت مخازن 

نیروگاهی کشور است.
وی با اشــاره به اینکه حمــل روزانه 
ســوخت بــه باقــی نیروگاه هــا نیز در 
حال انجام اســت، افــزود:  برخی مخازن 
ذخیره سازی نیروگاه ها در شرایط تعمیر و 
نگهداری به سر می برند که از وزارت نیرو 
خواســتیم هرچه زودتر این تعمیرات را 
انجام دهند تا بتوانیم در فرصت باقیمانده، 

این مخازن را نیز تکمیل کنیم.
مدیر تأمیــن و توزیع شــرکت ملی 

پخــش فرآورده های نفتی ایــران تأکید 
کرد: از ابتدای سال تا پایان مردادماه یک 
میلیارد و 2۵8 میلیون لیتر نفت گاز بیشتر 
در مخــازن نیروگاهی ذخیره  شــده که 
حاکی از رشد ۵0 درصدی ذخایر نفت گاز 
نیروگاهی در سال جدید است. امیدواریم 
با ذخیره ســازی مناســب انجام شــده، 
کمبودی نداشــته باشیم و آماده هستیم 
در سخت ترین شــرایط نیاز نیروگاه ها را 

تأمین کنیم.
عابدینی افــزود: با تــلاش همکاران 
در  تولیــد  افزایــش  و  گاز  شــرکت 
برنامه ریــزی  و  گازی  پالایشــگاه های 
منســجمی که در اورهال پالایشگاه های 
گازی بود، ذخیره ســازی مناسبی انجام 
شده اســت. آمارها نشان می دهد مصرف 
نفت گاز در پنج ماه ســال، در نیروگاه ها 
70 درصد و مصرف نفت کوره 36 درصد 
کاهش یافته و معادل کاهش ۵7 درصدی 
مصرف ســوخت مایع در کشور است که 

ذخیره سازی شده است.
*حمل بیــش از 10 میلیارد لیتر 

نفت گاز به نیروگاه ها در سال 1401
وی تأکید کرد: پارسال 10 میلیارد و 
3۹۹ میلیون لیتــر نفت گاز به نیروگاه ها 
حمل کردیم که ۵ میلیارد و ۹7۹ میلیون 
نفتکش های جاده پیما، 4  ازســوی  لیتر 
میلیارد و 400 میلیون لیتر آن از طریق 

خطوط انتقال فــرآورده و 26 میلیون و 
800 هزار لیتر ازســوی کشتی ها انجام 

شده است.
مدیر تأمین و توزیع شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی بیان کرد: پارسال بیش 
از 7 میلیارد و ۵00 میلیون لیتر نفت کوره 
به نیروگاه های کشــور منتقل شده که 3 
میلیــارد و 663 میلیون لیتر آن از طریق 
نفتکش ها، 2 میلیارد و 670 میلیون لیتر 
آن از طریق خطوط انتقال و یک میلیارد و 
311 میلیون لیتر از طریق مخزن دارهای 

حمل ریلی بوده است.
*در ســال 1401، مخــازن یک 

نیروگاه بیش از 12 بار پر و خالی شد
عابدینی بیان کرد: پارسال در مجموع 
18 میلیــارد و 4۵ میلیون فــرآورده به 
نیروگاه حمل شــده است که بالغ بر 10 
میلیــارد و 3۹8 میلیون لیتر آن نفت گاز 
و 7 میلیارد و 64۵ میلیون لیتر نفت کوره 

بوده است.
وی افزود: شرایط سخت سال گذشته 
را با توجه به رشــد مصرف گاز طبیعی و 
ناتــرازی تأمین گاز طبیعــی با برگزاری 
نشســت های پرشمار و فشــرده روزانه و 
هماهنگی های میان دســتگاهی مدیریت 
کردیم و نگذاشــتیم هیــچ نیروگاهی با 
کمبود روبه رو شــود؛ روزانه 80 میلیون 
لیتر نفت گاز خارج از بحث نیروگاهی در 

کشور مصرف داشتیم و مجبور بودیم نیاز 
را از مبادی جنوبی کشــور منتقل کنیم 
و این تلاش ناوگان و مجموعه شــرکت 
ملی پخــش فرآورده هــای نفتی بود که 
برای نمونه ســوخت نیروگاه شــیروان و 
خراســان رضوی در شــمالی ترین نقاط 
کشــور را از طریق ناوگان نفتکش با طی 
مسافتی 1۹00 کیلومتری از بندرعباس 
تأمیــن می کردیم. متأســفانه در برخی 
حوادث رانندگان جانشــان را از دســت 
دادند، اما با تلاش شبانه روزی نگذاشتند 

سوخت رسانی با وقفه روبه رو شود.
مدیر تأمیــن و توزیع شــرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتی ایــران گفت: 
بسیاری از نیروگاه ها سال گذشته بیش از 

چهار بار مخازنشان پر و خالی شد. مخازن 
نیــروگاه شــیروان 12.۵ نوبــت تکمیل 
ظرفیــت و مصرف شــد و دوباره تکمیل 
کردیم. نیروگاه دماونــد اگر وارد مصرف 
ســوخت مایع شــود، به تنهایی روزانه ۹ 
میلیون لیتر مصــرف دارد که این حجم 
از عملیــات، نیازمنــد برنامه ریزی دقیق 
در ناوگان، سیستم حمل ونقل و طراحی 
عملیات اســت. عابدینی افزود: پارســال 
همچنین در روزهایــی نیروگاه ها بالغ بر 
80 میلیون لیتر نفت گاز مصرف می کردند 
و همــکاران مجموعه مدیریت عملیات و 
تأمین و توزیع و مناطق ســی وهفت گانه 
بــا برنامه ریزی، تلاششــان این بود هیچ 
نیروگاهی با کمبود فرآورده روبه رو نشود.

وی در تشــریح اقدام های انجام شده 
در سوخت رســانی ایام اربعین و روزهای 
پایانی تابســتان گفت: از ســه، چهار ماه 
قبل از ایام اربعین، ذخیره سازی در تمامی 
انبارهای نفت به ویژه مناطق غربی که به 
خطوط لوله انتقال فرآورده متصل است، 
انجام شد و نشســت های روزانه کارگروه 
سوخت رسانی مدیریت عملیات و تأمین 
و توزیع برای برنامه ریــزی درباره تأمین 
بنزین موتــور زائران و روزهــای پایانی 
تابســتان برگزار شد، همچنین ذخیره ای 
ویژه به عنوان پشــتیبان بــرای این ایام 

تعیین کردیم.
 140 مصرف  مــرز  از  *مردادماه 
عبور  روز  در  بنزیــن  لیتر  میلیون 

کردیم
مدیر تأمیــن و توزیع شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی با اشاره به ثبت 
رقم مصرف 141 میلیون لیتری بنزین در 
برخی روزهای مردادماه گفت: خوشبختانه 
با انسجامی که بین دو مجموعه تأمین و 
توزیع و عملیات وجود داشت، نگذاشتیم 
کمبودی احساس شــود. میانگین روزانه 
مصرف بنزین مردادماه تابســتان امسال 

به 117 میلیون و 440 هزار لیتر رسید.
عابدینی مقدار افزایش مصرف بنزین 
در کشــور از ابتدای سال 1402 تاکنون 
را حــدود 12.۹ درصد اعلام کرد و افزود: 

ایــن در حالی اســت که تولیــد بنزین 
در پالایشــگاه های کشــور 10.2 درصد 
افزایش یافته بود. وی درباره مقدار تولید 
و مصرف دیگر فرآورده های اصلی کشور 
در ســال 1402 بیان کرد: بــا توجه به 
سیاســت گذاری ها در واحدهای پالایشی 
برای تولید بنزین بیشــتر، در تولید نفت 
سفید امسال 3.4 درصد کاهش داشتیم، 
اما در حوزه مصرف از ابتدای سال تاکنون 
در مقایسه با پارسال، 22.۹ درصد رشد را 

شاهد بوده ایم.
*رشــد ۹.6 درصــدی مصرف 

نفت گاز غیرنیروگاهی
مدیر تأمیــن و توزیع شــرکت ملی 
پخــش فرآورده هــای نفتــی همچنین 
از رشــد ۹.6 درصدی مصــرف نفت گاز 
غیرنیروگاهی در ســال 1402 خبر داد 
و گفت: مصــرف نفــت گاز نیروگاهی و 
غیرنیروگاهی در مجموع از ابتدای امسال 
2.4 درصــد کاهش یافتــه، در حالی که 
تولید آن در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل 1.2 درصد رشد یافته است.
عابدینــی تأکید کــرد: همچنین در 
حوزه مصرف نفت کوره غیرنیروگاهی نیز 
از ابتدای ســال شاهد 8.2 درصد کاهش 
و در تولید نیز شاهد 7.۵ درصد کاهش با 
توجه به برنامه ریزی و سیاست گذاری های 
صنعت پالایش بــرای کاهش تولید نفت 

کوره در کشور بوده ایم.
وی درباره لزوم بهینه ســازی مصرف 
ســوخت در کشور گفت: لازم است بحث 
تقاضا را تحت کنترل دربیاوریم و شرکت 
ملی پالایــش و پخش فرآورده های نفتی 
به این منظور در حوزه سیاستگذاری های 
مدیریتی و به کارگیری ابزارهای غیرقیمتی 
سرمایه گذاری کرده است، همچنین سال 
1401، 1407 واحــد از مصرف کنندگان 
فرآورده به گاز طبیعی دسترســی یافتند 
که معــادل 67 میلیون و ۵00 هزار لیتر 
صرفه جویی در مصرف ســوخت مایع به 
همراه داشــت. عابدینی با اشاره به اینکه 
مدیریــت تأمین و توزیع شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی سه بخش کلی 
حوزه تأمین که مســئولیت هماهنگی با 
پالایشگاه ها را دارد، همچنین برنامه ریزی 
درباره نحوه توزیع در سراســر کشــور و 
حوزه حمل ونقــل را برعهده دارد، گفت: 
مدیریت تأمین و توزیع، مسئولیت حمل 
فرآورده از مبــادی تأمین، انبارهای نفت 
و انتقال به انبارهای استراتژیک، مجاری 
مصرف کنندگان  و  نیروگاه هــا  عرضــه، 
را عهده دار اســت که در این بخش، 1۵ 
هزار نفتکــش جاده پیما و 3 هزار و ۵00 
مخزن دار ریلی و سه فروند کشتی حمل 
فرآورده )در خلیج فارس و دریای عمان( 

فعال هستند.

مدیر تأمین و توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران: جوان سازی ناوگان فرآورده کشور با ورود ۲۰۰۰ کشنده جدید

سخنگوی وزارت امور خارجه: از حقوق خود در میدان گازی آرش نخواهیم گذشت 
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: انتقال دارایی ها و افزایش فروش نفت ایران و گســترش روابط خارجی، حضور ایران در مجامع بین المللی همه نشان دهنده نتیجه بخش بودن سیاست خارجی 

دولت است.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل از شانا، ناصر کنعانی درباره میدان گازی آرش نیز اظهار کرد: همان گونه که وزیر نفت تأکید کرد، از حقوق خود در این میدان نخواهیم گذشت و گفت وگوها درباره 

مسائل و چارچوب های فنی وجود دارد و روند دنبال خواهد شد.

ایران به جمع تولیدکنندگان بزرگ اوپک بازگشت
خبر

خبر

6  یکشنبه 2  مهر  1402  
 8 ربیع الاول 144۵ ـ 24  سپتامبر 202۳ 

 شماره پیاپی ۵۳2 ـ سال یازدهم-شماره ۳8۳



مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس 
با اشــاره به اینکه ظرفیــت تولید گاز 
ایــران از بزرگ ترین میدان مشــترک 
گازی جهان در زمســتان به بالای 730 
میلیون مترمکعب در روز می رسد، گفت: 
در مجمــوع با بهره برداری از چند حلقه 
چاه فاز 11، تعدادی از چاه های سکوی 
13A و خط لوله جدید فاز 16 افزایش 
روزانه 30 میلیون مترمکعبی تولید گاز 
در زمستان از پارس جنوبی برنامه ریزی 

شده است.
به گزارش ســرزمین پویــا و به نقل 
از شانا، میدان مشــترک پارس جنوبی 
که ۵0 درصد ذخایــر گازی ایران را در 
خــود جای داده، ســهمی 70 درصدی 
را در تولید گاز کشــور برعهده دارد. از 
همین رو استمرار تولید از این میدان، در 
تأمین امنیت انرژی ایران در بخش های 
مختلف از جمله بخش خانگی، تجاری، 

نیروگاهی و صنعتی بسیار مهم است.
اگرچه بیش از 23 سال از آغاز توسعه 
این میدان مشترک می گذرد، همچنان 
طرح های مختلفی با هدف نگهداشت و 
افزایش تولید از پارس جنوبی در خلیج 
فارس در جریان اســت. افزون بر آن، با 
توجه به برداشــت گاز از سوی ایران و 
قطر در سال های گذشته، به تدریج فشار 
گاز در مخــزن پــارس جنوبی در حال 
کاهش است و برای آنکه همچنان بتوان 
بیشترین تولید را با هدف تأمین انرژی 
مورد نیاز کشور انجام داد، باید طرح های 

فشارافزایی اجرا شود.
این در شرایطی اســت که به گفته 
جــواد اوجــی، وزیــر نفت، ایــران در 
زمستان با ناترازی بیش از 2۵0 میلیون 
مترمکعبــی گاز روبه روســت و حفظ 

ظرفیت تولید کنونی اهمیت بســزایی 
دارد.

با این حال برای جبران این ناترازی، 
افزون بر اجرای پروژه های بهینه ســازی 
مصرف انرژی در همه بخش ها با هدف 
کاهش شدت مصرف، افزایش تولید گاز 

نیز باید در دستور کار باشد.
با توجه به این مهم، افزون بر توسعه 
پــارس جنوبــی، بهره برداری از ســایر 
میدان های گازی نیــز مورد توجه بوده 
و آنگونه کــه محمدحســین متجلی، 
مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز پارس 
به خبرنگار شــانا اعلام کرده، توســعه 
میدان های گازی ماننــد کیش، پارس 
شــمالی، بلال و فرزاد B نیز به موازات 
مطالعــات فشــارافزایی در بزرگ ترین 
میدان مشــترک گازی جهان در حال 

انجام است.
به گفته متجلی، با اجرای طرح های 
مختلف در پارس جنوبــی مانند تولید 
زودهنــگام از فاز 11 پــارس جنوبی، 
اجــرا و بهره بــرداری از خط لوله جدید 
فــاز 16 و برنامه ریزی بــرای تولید گاز 
از ســکوی آلفای فاز 13، ظرفیت تولید 
گاز در زمســتان از این میدان مشترک 
تا 30 میلیون مترمکعب در روز افزایش 
خواهد یافت، همچنین تولید زودهنگام 
گاز از میدان کیش نیز از سال آینده آغاز 

خواهد شد.
وی با اشــاره بــه اینکــه مطالعات 
فشــارافزایی در میدان مشترک پارس 
جنوبــی توســط پیمانکار ایرانــی و با 
همکاری شریکان خارجی در حال انجام 
است تأکید کرده که این مطالعات برای 
صرفه جویی در زمــان در هر دو بخش 

خشکی و دریا انجام می شود.

مشــروح این گفت وگــو را در ادامه 
می خوانید.

*افزون بر تولید زودهنگام گاز از 
فاز 11 پارس جنوبی، چه اقدام های 
دیگری بــرای افزایش تولید گاز از 
این میدان مشترک در زمستان در 

حال انجام است؟   
یکی از وظایف مهمــی که به عهده 
شــرکت نفــت و گاز پارس قــرار دارد 
نگهداشت و افزایش تولید گاز از میدان 
مشــترک پارس جنوبی اســت. در این 
زمینه، تولید گاز از فاز 11 پارس جنوبی 
در آیینی بــا حضــور رئیس جمهوری 
همزمان با هفته دولت آغاز شد که ابتدا 
با تولیــد 7.۵ میلیون مترمکعب در روز 
عملیاتی شده است و پیش بینی می شود 
تولید از سکوی 11B تا زمستان به 1۵ 

میلیون مترمکعب در روز برسد.
میلیون  تولیــد ۷30  *ظرفیت 
مترمکعبــی تولیــد گاز از پارس 

جنوبی در زمستان 1402
افزون بر این اقــدام، برنامه افزایش 
تولید از سکوی 13A نیز در دستور کار 
قرار دارد. تولید گاز از چاه های ســکوی 
فاز 13A که پیش از این آســیب دیده 
بود، مســائل فنی پیچیــده ای دارد، اما 
در تلاشیم با پیگیری های انجام شده، از 
 13A زمستان با چهار حلقه چاه، سکوی
را به تولید 10 میلیون متر مکعب در روز 
برسانیم، البته این عدد به عنوان برآورد 

است.
بهره بــرداری از خــط جدید دریایی 
فاز 16 هم در مهرماه برنامه ریزی شــده 
که تولیــد گاز از این فاز را تا 8 میلیون 
مترمکعــب در روز افزایش خواهد داد و 
بحث اتصال به پالایشــگاه خشــکی در 

جریان است.
*با توجه به این اقدام ها، ظرفیت 
تولید گاز ایران در زمستان امسال 
از میدان مشترک پارس جنوبی به 

چه عددی می رسد؟
در مجمــوع با بهره بــرداری از چند 
حلقه چاه فــاز 11، تعدادی از چاه های 
ســکوی 13A و خط لوله جدید فاز 16 
افزایش تولیــد 30 میلیون مترمکعبی 
تولید گاز در زمســتان از پارس جنوبی 
برنامه ریزی شده است و زمستان امسال 
رکورد تولید 730 میلیون مترمکعب در 

روز از پارس جنوبی ثبت می شود.
البته تولید گاز به مصرف بســتگی 
دارد. تولیــد را بــر اســاس مصــرف 
برنامه ریــزی می کنیم، امــا این توانایی 
وجود دارد اگر کســری وجود داشــته 
باشــد، از ظرفیت های موجود استفاده 
کنیم و در زمستان امسال امکان تولید 
روزانــه730 میلیــون مترمکعب گاز از 
بزرگ ترین میدان مشترک گازی جهان 

در اختیار ایران خواهد بود.
با توجه به اینکــه ایران و قطر بیش 

از 2 دهه اســت که از میدان مشــترک 
انجام  برداشــت گاز  پــارس جنوبــی 
می دهند، افت فشــار گاز در این میدان 
در سال های آینده قابل پیش بینی است. 
برنامه شــرکت نفــت و گاز پارس برای 

فشارافزایی در پارس جنوبی چیست؟
مطالعات فشــارافزایی در دو بخش 
خشــکی و دریا به موازات در دو مسیر 
جداگانه انجام می شود و این اقدام از آن 
جهت است که فرصت را از دست ندهیم.

مشــاور طرح برای انجــام مطالعات 
فشــارافزایی شــرکت نارگان و شرکای 
خارجی آن در بخش خشکی و دریاست 
و تأییدیــه مطالعــات مفهومی در حال 
برای مطالعات  انجام اســت، همچنین 
پایه، جلسات فشرده و سنگین با مشاور 

خارجی و ایرانی انجام می شود.
اینکه شــرکت  به  *با توجــه 
مطالعــه  بــرای  انتخاب شــده 
مشترک  میدان  در  فشــارافزایی 
پارس جنوبی ایرانی اســت، تهیه 
جمله  از  نیــاز  مــورد  تجهیزات 
نیز در داخل کشور  کمپرســورها 

انجام خواهد شد؟
برای تهیه تجهیزات نباید یک سویه 
نگاه کنیم، زیرا بحث فشــارافزایی برای 
کشــور بسیار مهم اســت، بنابراین هم 
به توان داخلی تکیــه خواهیم کرد و از 
این ظرفیت اســتفاده می کنیم و هم از 
ظرفیت شرکت های خارجی که با ایران 

همکاری می کنند بهره خواهیم برد.
از نظر ظرفیت ســاخت ســکوهای 
فشارافزایی در داخل این مطالعات انجام 
شــده و بررسی شرکت های خارجی نیز 
در دســتور کار قــرار دارد و در ماه های 
آینده بــه جمع بندی خواهیم رســید. 
در تأمین کمپرســورهای مورد نیاز نیز 
از تــوان شــرکت های ایرانی، همچنین 

خارجی ها استفاده خواهیم کرد.  
*علاوه بر توسعه پارس جنوبی، 
چه میدان های دیگری در دســت 
توســعه قرار دارد تا ظرفیت تولید 
گاز کشــور در ســال های آینده 

افزایش یابد؟
از مهم تریــن طرح هایی که افزایش 
ظرفیت تولید گاز را برای کشور به همراه 
خواهد داشت می توان به توسعه میدان 
کیش، توسعه میدان بلال، مطالعات پایه 
میدان پارس شــمالی و انجام مطالعات 
اشاره  فرزاد  میدان مشــترک  مفهومی 
کــرد.   در میدان کیــش، برنامه ریزی 
انجام شده این اســت که گاز فاز اول به 
سایت یک عسلویه برای فرآورش منتقل 
شــود و به موازات آن ســه فاز دیگر در 
طرح توســعه کیش داریم، بنابراین باید 
پالایشــگاه بندر آفتاب هم در دســتور 
توسعه قرار گیرد و این پالایشگاه توسعه 
یابد. این مباحث در هیئت مدیره شرکت 
ملی نفت و مدیریت توسعه شرکت ملی 

نفت پیگیری می شود و بعد از اینکه به 
نتیجه واحدی در پالایشگاه بندر آفتاب 
رسیدیم در برنامه های توسعه ای شرکت 

نفت و گاز پارس قرار می گیرد.
با توجه به قراردادی که با شــرکت 
تأسیســات دریایی به عنــوان پیمانکار 
توســعه میدان کیــش داریــم، تولید 
زودهنــگام گاز از این میدان در ســال 

1403 انجام خواهد شد.
پیمانکار اصلی توســعه میدان بلال 
شــرکت پتروپارس اســت. مهندسی و 
ساخت ســکوی بلال توســط شرکت 
تأسیسات دریایی پیشرفت خوبی داشته 
و ســاخت جکت آن نیز توسط شرکت 
صدرا در حال انجام اســت. محل اتصال 
این سکو به پالایشگاه نیز در شرکت ملی 
نفت، شرکت نفت و گاز پارس و شرکت 
پتروپارس در حال بررسی است که پس 
از نهایی  شدن، خرید لوله در دست اجرا 

قرار خواهد گرفت.
نفتی  لایه  توسعه  خصوص  *در 
انجام  اقدام هایی  پارس جنوبی چه 

شده است؟
جلســه اولیه برای توســعه فاز دوم 
لایه نفتی پــارس جنوبی بــا پیمانکار 
بعد از تنفیذ قرارداد برگزار شــده است. 
برنامه ریزی بــرای افزایش تولید نفت از 
لایه نفتی پــارس جنوبی در حال انجام 
اســت و در این مرحله نیــز از ظرفیت 
شــناور پالایشــی موجود در موقعیت 
دریایی ایــن طرح )FPSO( اســتفاده 

خواهد شد.
*در خصوص انجام مســئولیت  
اجتماعی چه اقدام هایی در شرکت 
نفت و گاز پارس شــده است؟ و آیا 
ساخت بیمارســتان در عسلویه با 

در  آن  صنعتی  ماهیــت  به  توجه 
دستور کار قرار دارد؟

ســازمان منطقــه ویــژه اقتصادی 
به عنوان متولی مسئولیت   پارس  انرژی 
اجتماعی در منطقه تعریف شده و سایر 
شرکت های فعال در ذیل حاکمیت این 
شرکت، وظایف خود را در حیطه عمل 
به مســئولیت های اجتماعی در مناطق 
صنعتی استان بوشهر از جمله عسلویه 

و کنگان انجام می دهند.
از نقاط  نبــود بیمارســتان یکــی 
ضعف این مناطق اســت که با توجه به 
صنعتی و قطب اقتصادی  بودن منطقه 
باید بیمارســتان مجهز ســاخته شود. 
در این زمینه جلســاتی برگزار شده تا 
آینده مانند  از ظرفیت های قــراردادی 
توســعه میدان کیش و پارس شــمالی 
برای ساخت بیمارستان در این منطقه 
استفاده و کمک کنیم این کمبود در این 

مناطق اقتصادی جبران شود.
*و به عنوان پرسش آخر! فاز 11 
پارس جنوبی ســکوی دیگری نیز 
ساخت  سفارش  آیا  داشت.  خواهد 
ســکوی دوم فاز 11 پارس جنوبی 

انجام شده است؟
برای ســاخت دومین سکوی فاز 11 
طرح های مختلفی تعریف شــده است. 
پیمانکاران ساخت جکت و ساخت سکو 
مشــخص شــده و در مرحله مهندسی 
قرار دارد. شــرکت صدرا ساخت جکت 
و شــرکت ایزوایکو ســاخت ســکو را 
به عهده دارد و ســاخت خط لوله نیز با 
شرکت پتروپارس خواهد بود، همچنین 
POS� )پیمانکار حفاری شرکت پسکو 

CO( خواهد بود که یکی از شرکت های 
حفاری پتروپارس است.

مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس اعلام کرد؛ ظرفیت تولید ۷۳۰ میلیون مترمکعبی تولید گاز از پارس جنوبی در زمستان

تأمین کاتالیست صادراتی و پالایشگاه های داخلی از سوی پژوهشگاه صنعت نفت
رئیس پژوهشگاه صنعت نفت گفت: پژوهشگاه در زمینه تولید کاتالیست ها بسیار موفق عمل کرده تا جایی که توانسته کاتالیست های مورد نیاز یکی از کشورهای خارجی و پالایشگاه های داخل 
را تأمین کند. به گزارش سرزمین پویا و به نقل از پژوهشگاه صنعت نفت، عظیم کلانتری اصل طی بازدید مرتضی شاهمیرزایی، معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی از غرفه پژوهشگاه صنعت نفت در 
هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست به توان و ظرفیت های پژوهشگاه اشاره کرد و گفت: پژوهشگاه با هدف همکاری با صنعت پتروشیمی در نمایشگاه بین المللی ایران پلاست برای نخستین 
بار حضور یافته است و قصد دارد در زنجیره ارزش صنایع پتروشیمی ایفای نقش کند. وی تصریح کرد: انتظار می رود از سوی شرکت صنایع پتروشیمی مأموریتی در این حوزه به پژوهشگاه واگذار 
شود تا بتوانیم با کمک محققان این مجموعه و ظرفیت های موجود وابستگی های این صنعت را به حداقل برسانیم. رئیس پژوهشگاه صنعت نفت با بیان اینکه پژوهشگاه در زمینه های پرشمار می تواند 
خدمات مؤثری را به کشور ارائه کند، اظهار کرد: پژوهشگاه صنعت نفت باید تمرکز خود را بر روی ابتدا و انتهای زنجیره ارزش معطوف کند چرا که افزایش تولید و مسائل مرتبط با پتروشیمی از 
موضوع های اساسی کشور محسوب می شود. هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست به مدت چهار روز تا 2۹ شهریورماه با رویکرد توسعه تکمیل زنجیره ارزش، حمایت از تولید ملی و رونق 
ساخت داخل در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران دایر است.

صنایع در صدر تامین برق کشور در نیمه نخست سال
بررسی ها نشــان می دهد در فصل 
گرم ســال جاری و برای نخستین بار 
میزان مصرف بخش صنعتی از بخش 
خانگی در کشور پیشی گرفت، اتفاقی 
که در سایه همراهی مشترکان بخش 
خانگی بــا برنامه های مدیریت مصرف 
برق رقم خورد و نســبت به سال های 
گذشته شــرایط مطلوب تری را برای 

صنایع در حوزه تولید رقم زد.
بر اساس برنامه های مدیریت مصرف 
ســال جاری مقرر شــد تا بیش ۵80 
هزار واحد صنعتی که عمدتاً کســب 
و کارهای کوچــک و یا خانگی بودند، 
بدون هیچ محدودیتی در تابستان سال 
جاری برق مصرف کنند و شهرک های 
صنعتی نیز در کنار صنایع بزرگ ضمن 
تعامل بــا وزارت نیرو و مدیریت زمان 
مصرف، امکان بیشترین استفاده از برق 

را به دست آورند.
در همیــن راســتا و در ابتــدای 
فصل گرم ســال مقرر شــد تا به جز 
صنایع کوچک که بــدون محدودیت 
برق تحویــل گرفتنــد، صنایع فعال 
در شــهرک های صنعتــی نیــز با جا 
بــه جایی روز تعطیل خود مشــمول 
مدیریت مصرف برق شوند و در مقابل 

در روزهــای جمعه نیز بــرای جبران 
محدودیت پیش آمده فعال باشند.

با این وجــود همزمان با آغاز فصل 
گرم ســال و در ســایه تعامل مصرف 
کننــدگان بخش خانگــی با صنعت 
برق و ایجاد امکان تامین برق بیشــتر 
برای شهرک های صنعتی، محدودیت 
دریافت برق این صنایع از یک روز در 
هفته به نصف روز در هفته تقلیل یافت 
تا امکان دریافت برق بیشتر و در نتیجه 

تولید بیشتر برای آن ها فراهم شود.
طبق اعــلام وزارت نیرو، شــرایط 
مطلوبی که البتــه در اواخر ماه مرداد 
و اوایل شهریور و تنها به مدت 3 هفته 
بــه دلیل افزایش شــدید دمای هوا و 
افزایــش مصرف برق در بخش خانگی 
کمی تغییر یافــت و مدیریت مصرف 
بــرق صنایــع فعال در شــهرک های 
صنعتی از یک روز به یک و نیم روز در 
دو روز متفــاوت افزایش یافت. این در 
حالی بود که همچنان نسبت به برنامه 
اولیه شش ساعت برق بیشتر به صنایع 
فعال در شهرک های صنعتی اختصاص 

یافت.
در ارتبــاط با صنایــع بزرگ مانند 
فولاد، ســیمان، آلومینیوم و... نیز در 

تعامل ایجاد شــده با انجمن های این 
صنایــع و نیز تعامل بــا وزارت صمت 
برنامه های دقیقی تنظیم و مقرر شــد 
تا این صنایع نیز ضمن کاهش میزان 
مصرف برق در زمان اوج بار مصرف در 
دیگر ساعات بدون محدودیت نسبت 

به مصرف برق اقدام کنند.
جدا از نتیجه محسوس این برنامه 
که همان پایداری شبکه برق سراسری 
و جلوگیــری از وقوع خاموشــی های 
گســترده در کشــور بود، بررسی های 
دقیق تــر و کنکاش در آمار و ارقام نیز 
نشــان می دهد کــه در نتیجه همین 
شــرایط وضعیت مطلوب تــری برای 
صنایع در مقایسه با سال های گذشته 
و نیز در مقایسه با بخش خانگی ایجاد 

شد.
به عنوان نمونه بررسی آمار تحویل 
برق به صنایع از ابتدای سال 1402 تا 
پایان تیرماه سال جاری نشان می دهد 
کــه تامین بــرق صنایع بــه مرز 40 
میلیارد کیلووات ساعت رسید و از 3۹ 
میلیارد 7۵6 میلیون کیلووات ساعت 

گذر کرد.
این در حالی بود که در بازه زمانی 
یاد شــده مصرف بــرق بخش خانگی 

به رقــم 2۹ میلیــارد و 600 میلیون 
کیلووات ســاعت رســید و این یعنی 
صنایــع در این بازه زمانــی 1.3 برابر 

بخش خانگی برق مصرف کردند.
بررســی های بیشــتر نیز نشــان 
می دهــد در حالی کــه در فصل گرم 
بهترین حالت  سال های گذشــته در 
میــزان مصرف بخش صنعــت تا 80 
درصــد میزان مصــرف بخش خانگی 
می رسید، اما امسال برای اولین بار این 
تناسب تغییر کرد و میزان مصرف برق 
بخش صنایع به میزان 2 درصد نسبت 
به بخش خانگی بیشــتر شد و این در 
حالی است که نسبت به مصارف سال 
قبل خود نیز 8.2 درصد برق بیشتری 

دریافت کردند.
افزایش میزان مصرف بخش صنعت 
نسبت به بخش خانگی در ماه های گرم 
سال جاری در حالی بود که به عنوان 
نمونه در نیمه نخســت ســال 13۹۹ 
مصرف بخش صنعت 1.8 درصد کمتر 
از بخش خانگی بود و در نیمه نخست 
ســال 1400 نیز صنایــع 2.8 درصد 
از بخــش خانگی کمتر بــرق دریافت 
کردند. همچنین در نیمه نخست سال 
1401 نیز تقریباً میزان دریافت بخش 

صنایع و خانگی برابر بود.
همچنیــن بر اســاس آمــاری که 
به تازگی از ســوی شــرکت مدیریت 
شبکه برق ایران اعلام شد، میزان برق 
تحویلی به صنایع انرژی بر کشــور در 
شش ماه ابتدای سال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، 6.1 درصد 
رشد داشت و این عدد نسبت به مدت 
مشــابه ســال 1400 نیز رشد 1۹.2 

درصدی را نشان می دهد.
این یعنی در نیمه نخســت ســال 
جاری به ویژه در ماه های گرم شرایط 

تامین برق بخش صنایع در مقایسه با 
سال های گذشته به مراتب بهبود یافت 
و همچنان ایــن انتظار وجود دارد که 
در ســایه مجموعه برنامه های مدون 
نیروگاه های  احــداث  دیگری همانند 
خود تامیــن صنایع، امکان خرید برق 
از تابلوی سبز بورس کالا توسط صنایع 
و نیز تلاش برای کاهش شدت مصرف 
انرژی در بخش هــای تجاری، اداری و 
خانگی در ماه های گرم سال های آینده 
شــرایط برای صنایع در حوزه تامین 
برق به مراتب بهتر از سال جاری باشد.

آغاز سال آبی جدید با کاهش محسوس بارش 
در حوضه های آبریز کشور

پیش بینی ها تداوم کاهش بارش ها در حوضه های آبریز درجه یک و دو کشــور را 
در پنج روز پایانی ســال آبی جاری نشــان می دهد، به طوری که این هفته دو حوضه 
آبریز اصلی بدون بارش است و هفته آینده، سه حوضه بدون بارش خواهد بود. تداوم 
وضعیت کاهش بارش و نامتوازنی آن در حوضه های آبریز اصلی و درجه دوم کشــور 

وجود دارد.
طبق این گزارش برای هفته جاری، وقوع بارش ها در نواحی شــمالی به خصوص 
ســواحل دریای خزر پیش بینی می شــود، همچنین با توجه به چشــم انداز بارش 
پیش بینی شــده برای هفته آینده، وقوع بارش قابل توجهی در عمده مناطق کشور 

مورد انتظار نیست.
بر اســاس گزارش موسســه تحقیقات آب، حوضه آبریز دریای خزر این هفته با 
بیشینه بارش 116.7 میلیمتری و متوسط محدوده ۵.۹ میلیمتری بیشترین میزان 

بارش را در میان حوضه های آبریز اصلی کشور دارد.
حوضه آبریز دریاچه ارومیه نیز بیشــینه بارش 4.3 میلیمتری با متوســط بارش 
سه دهم میلیمتر و حوضه آبریز فلات مرکزی بیشینه بارش 2.8 میلیمتر و متوسط 

محدوده صفر میلیمتری را خواهد داشت.
حوضه آبریز خلیج فارس و دریای عمان بیشــینه بارش 2.2 میلیمتری و متوسط 
محدوده صفر میلیمتری را تجربه می کند و حوضه آبریز قره قوم و مرزی شــرق هم 
این هفته بدون بارش هســتند. این هفته از 30 حوضه آبریز درجه دو کشور، چهارده 
حوضه بدون بارش است. بر اساس این گزارش، در هفته منتهی به هفتم مهرماه برخی 

حوضه های 6گانه اصلی آبریز کشور بارش خواهند داشت.
حوضه آبریز دریای خزر در هفته منتهی به 7 مهر، بیشینه بارش 6.۵ میلیمتری 

و متوسط محدوده یک دهم میلیمتری را خواهد داشت.
در این مدت حوضه آبریز فلات مرکزی بیشــینه بارش 3.3 میلیمتری و متوسط 
محدوده صفر میلی متری را خواهد داشت. حوضه آبریز دریاچه ارومیه در هفته آینده، 
بیشینه بارش یک دهم میلیمتری با متوسط بارش صفر میلیمتر را دارد. حوضه های 
آبریز خلیج فارس و دریای عمان، قره قوم و مرزی شرق هم بدون بارش خواهند بود. 

همچنین 21 حوضه آبریز درجه 2 کشور بدون بارش خواهند بود.

قــرارداد طراحــی مفهومی و انجــام مطالعات 
امکان ســنجی فنی و اقتصادی احــداث کارخانه 
ال ان جــی با هــدف اوج ســایی مصــرف گاز در 
پتروشــیمی خراســان بین شــرکت پتروشیمی 
خراسان به عنوان کارفرما و پژوهشگاه صنعت نفت 

به عنوان مجری امضا شد.
به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از شــانا، بر 
اســاس توافق های انجام شــده میان پژوهشــگاه 
صنعت نفت و پتروشیمی خراسان، قرارداد طراحی  
مفهومی و انجام مطالعات امکان سنجی فنی قرارداد 
طراحی مفهومی و انجام مطالعات امکان ســنجی 
فنی و اقتصادی احداث کارخانه ال ان جی با هدف 
اوج ســایی مصرف گاز طی ســه ماه از تاریخ امضا 
مورد تأیید طرف هاســت و مدت زمان این قرارداد 

با توافق طرف ها قابلیت تمدید دارد.
بر اســاس این گزارش، عظیــم کلانتری اصل، 
رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت در حاشــیه آیین 

امضای این قرارداد با بیان اینکه فناوری مایع سازی 
گاز در کشورهای پیشــرفته باعث شده است آنها 
بتوانند در زمینه انتقال و بازارسازی گاز بهتر عمل 
کنند، گفت: یکی از راه های اثبات شــده در زمینه 
جلوگیــری از ناترازی گاز در فصل ســرد ســال، 
ذخیره ســازی گاز در فصل گرم به صورت فشرده و 

مایع است.
وی ادامــه داد: پژوهشــگاه صنعــت نفــت و 
شرکت پتروشــیمی خراسان در حاشیه نمایشگاه 
بین المللی نفت در اردیبهشت ماه امسال تفاهم نامه 
امکان سنجی و طراحی واحد مایع سازی گاز را امضا 
کردند و با توجه به جدیت دو طرف، شاهد امضای 

قرارداد پروژه به صورت رسمی هستیم.
بر پایه این گزارش، یوســف حسنی، مدیرعامل 
پتروشــیمی خراســان نیز در این آیین با اشــاره 
به قرارگیــری این پتروشــیمی در پایان خطوط 
سراسری گاز کشور و افت شدید فشار گاز در فصل 

سرد سال گفت: برای نمونه پارسال این پتروشیمی 
حدود دو ماه با قطعی گاز روبه رو بود.

وی افــزود: طراحــی مفهومی احــداث واحد 
ال ان جــی در پتروشــیمی خراســان از ســوی 
متخصصان پژوهشــگاه صنعت نفت انجام شده و 
منتظر طراحی نهایی و امکان سنجی اقتصادی این 

طرح هستیم.

مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:

4 طرح هلدینگ خلیج فارس تا پایان 
امسال آماده راه اندازی می شود

مدیرعامــل شــرکت صنایــع 
از  فــارس  خلیــج  پتروشــیمی 
راه اندازی طرح های اوره و آمونیاک 
هنگام، آپادانا، ارغوان گستر ایلام و 
پتروشــیمی صدف تا پایان امسال 

خبر داد.
بــه گزارش ســرزمین پویا و به 
نقل از شــرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس، عبدالعلی علی عسکری 
در حاشــیه هفدهمین نمایشــگاه 
ایران پلاســت هریک از شــرکت های دانش بنیان و موفقیت های آنها را یکی 
از قله های موفقیت در صنعت پتروشــیمی برشمرد و گفت: پیام مقام  معظم  
رهبری در مورد اینکه »به قله نزدیکیم«، در واقع پیام امیدواری برای حرکت 
رو به جلو اســت. زمانی تمام این پتروشیمی ها از سوی شرکت های خارجی 

اداره می شدند، اما نیروهای داخلی تقریباً همه بخش ها را پوشش می دهند و 
می توان گفت ســهم ایرانی سازی در صنعت پتروشیمی به 80 درصد رسیده 

است.
وی افزود: شرکت های دانش بنیان سهم و اثرگذاری بالایی در افزایش سهم 
داخلی سازی در صنعت پتروشــیمی ایران دارند و این همان رسیدن به قله 
است. پیش از این همه بخش های پتروشیمی ها مونتاژ بودند، اما هرچه اراده 

کنیم می سازیم.  
مدیرعامل شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس بــا تأکید بر اینکه 
شــرکت های دانش بنیان و مجموعه های پتروشیمی در صنعت پتروشیمی 
حرفی برای گفتن دارند و قله های فناوری را فتح کرده ایم، ادامه داد: شرکت 
ما رتبه بیست وســوم را در آی سی آی اس کسب کرده است و امیدواریم سال 

آینده در میان 20 شرکت برتر قرار بگیریم.  
علی عســکری به تولید 12 میلیــون و 300 هزارتن محصول از ابتدای 
سال تاکنون اشاره کرد و گفت: این مقدار هفت درصد )حدود یک میلیون 
تن( نســبت به پارســال افزایش داشته اســت و امیدواریم با همین روند 

ادامه دهیم.  
وی با اشاره به دو طرح بزرگ الفین گچساران و پالایش گاز هویزه خلیج 
فارس که در چندماه گذشــته به بهره برداری رسیدند، اظهار کرد: طرح های 
اوره و آمونیاک هنگام، آپادانا، ارغوان گســتر ایلام و پتروشــیمی صدف جزو 
پروژه های در دست اجراست که تا پایان امسال آماده راه اندازی خواهند بود.

در حاشیه دومین روز نمایشگاه بین المللی ایران پلاست انجام شد؛

امضای قرارداد طراحی مفهومی و امکان سنجی  احداث کارخانه ال ان جی
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»منظر فرهنگی ماسوله« با مخالفت ایکوموس، رأی یونسکو 
را برای ثبت جهانی نگرفت و برگشت خورد و فرصت دیگری به 

ایران داده شد تا پس از رفع نواقص، این پرونده بازبینی شود.
چهل وپنجمیــن اجلاس کمیته میراث جهانی یونســکو در 
شهر ریاض عربستان درحالی برگزار شده که ۵0 پرونده میراث 
تاریخی و طبیعی درحال بررســی است و ایران که با سه پرونده 
در آن حضور دارد، موفق شد ۵4 کاروانسرای تاریخی با قدمت از 
ساسانی تا قاجار را در قالب یک پرونده به فهرست میراث جهانی 
یونســکو اضافه کند و پرونده نفس گیر و پربحث منظر فرهنگی 

ماسوله برای اصلاح ایرادها و بازبینی به تعویق افتاد.
به جز کاروانسراها، ایران دو پرونده »الحاق جنگل های دیزمار 

به جنگل های هیرکانی« و »منظر فرهنگی ماسوله« را در اجلاس ریاض یونسکو ارائه کرده بود که به پیشنهاد یونسکو قرار شد جنگل 
دیزمار در قالب پرونده ارسباران به یونسکو ارائه شود و پرونده پرچالش »منظر فرهنگی ماسوله« نیز با ایرادهای زیاد نماینده ایکوموس 
مواجه و گفته شد مدارک و مستندات کافی روی پرونده وجود ندارد و در نتیجه نظر ایکوموس بر این بود که این پرونده در کمیته 
میراث جهانی یونســکو پذیرفته نشود و درخواست دیفر )رفع ایرادهای پرونده و بررسی در اجلاس های سال های بعد(  و ریفر )رفع 

ایراد جزئی و بررسی بدون نوبت( کرد و در پاسخ به دفاعیات گفت که فرصتی برای بازبینی پرونده نیست.
با این وجود نمایندگان کشورهای عمان،  امارات، روسیه، عربستان و نیجریه در دفاع از این پرونده اظهارنظر کردند و درخواست 

تجدیدنظر ایکوموس را داشتند. توجه بیشتر نمایندگان این کشورها بر ساختار تاریخی ـ اسلامی ماسوله بود.
همچنین نماینده ژاپن با وجود نظر مثبت روی جذابیت های گردشگری ماسوله، ایرادهایی را هم به این پرونده وارد کرد و اشاره 
داشت که بحث های زیادی بین ایران و ایکوموس درباره این پرونده وجود داشته است. در این باره نماینده روسیه در یونسکو یادآور 
شــد ایرادهای ایکوموس بیشــتر به دوران کرونا و محدود بودن ارتباطات برمی گردد که تردیدهایی را در محتوا ایجاد کرده بود. در 
نهایت، نمایندگان کشــورهایی از جمله یونان،  هند، ایتالیا، آرژانتین و تایلند نیز همچون ژاپن تاکید داشــتند لازم است روی این 
پرونده تأمل بیشتری شود و پروند دیفر )رفع نواقص و تکمیل پرونده برای اجلاس های بعدی یونسکو( شود تا مدارک و مستندات 

آن تکمیل شود.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی از ایجاد سه هزار کسب و کار 
فرهنگی - هنری و آغاز پروژه ساخت مسکن هنرمندان از اوایل 

مهرماه 1402 خبر داد.
بــه گزارش ســرزمین پویا به نقل از روابــط عمومی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی، در نشســتی مشترک محمدمهدی 
اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و محمد ترکمانه 
مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( که 
دوشنبه 27 شهریور برگزار شد، تفاهم نامه ای با محوریت فعالیت 
در حوزه اقتصاد فرهنگ بین وزارت ارشاد و بنیاد برکت امضا شد.

محمدمهدی اســماعیلی در این نشست با تشکر از حضور و 
همراهی مســئولان بنیاد برکت در اجــرای پروژه های فرهنگی 

گفت: امروز مایه مباهات است که در جمهوری اسلامی همه مجموعه ها مثل یک صف واحد در کنار هم هستند و برای اعتلا و رشد 
و تعالی کشور تلاش می کنند. وی افزود: از آغاز فعالیت دولت مردمی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قرارگاه محرومیت زدایی از 
فرهنگ و هنر راه اندازی شــد که نهادها و بخش های مختلف وزارتخانه در این کار شرکت دارند و از آغاز تاسیس این قرارگاه 100 

هزار هنرجو عمدتاً در مناطق محروم کشور آموزش داده شده اند.
اســماعیلی تاکید کرد: البته وزارت فرهنگ دارای امکانات محدودی اســت و این امکان وجود ندارد که با تناسب نیازمندی های 

کشور، این کار توسعه یابد ولی با همکاری و همیاری بنیاد برکت امیدواریم این کار با قوت ادامه پیدا کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه سخنانش موضوع اقتصاد فرهنگ و هنر و صنایع خلاق فرهنگی را جزء ماموریت های کلان 
فرهنگی کشور  برشمرد و تصریح کرد: باید با همکاری بنیاد برکت و منابع حمایتی دیگر از جمله صندوق نوآوری و شکوفایی در این 
مسیر با جدیت برای خدمت به اهالی فرهنگ و هنر قدم برداریم. اسماعیلی با تاکید بر برنامه های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 

حمایت از معیشت هنرمندان از آغاز پروژه ساخت شهر هنر با حضور وزیر راه و شهرسازی در اوایل مهرماه خبر داد.
وی گفت: به همه بخش ها در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ابلاغ شده باید برای موضوع اقتصاد فرهنگ برنامه داشته باشند. در 
وزارت ارشاد برنامه صدور مجوز برای موسسات تک منظوره فرهنگی به طور جدی دنبال می شود و قرار است این موسسات با کسب 

مجوزهای قانونی از حمایت های این وزارتخانه برخوردار شوند.

فرصت یونسکو به ایران برای رفع نواقص

پرونده »ماسوله« از یونسکو برگشت خورد
توافق وزیر ارشاد و مسئولان بنیاد برکت:

ساخت مسکن هنرمندان آغاز شد

معاون گردشگری تشریح کرد؛

ماجرای لغو ویزای ایران و سیم کارت بدون فیلتر گردشگری
از جزئیات طرح  معاون گردشــگری 
»لغــو یکطرفــه روادید ایــران با برخی 
کشورها« و »سیم کارت های بدون فیلتر 

گردشگری« گفت.
علی اصغر شالبافیان با اشاره به طرحی 
که با عنوان »تسهیل ورود گردشگران از 
طریق لغو روادید و با خودرو شخصی« از 
سوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی بــه دولت ارائه شــده 
اســت، اظهار کرد:  این طرح با استناد به 
اولویت های تعیین شــده در سند تحول و 
با توجه به انتظارات دولت سیزدهم آماده 
شد. طرح لغو یکطرفه روادید نیز به وزارت 
خارجه و نهادهای ذی ربط ارائه شده است.

او ادامــه داد:  در قالــب ایــن طرح، 
پیشــنهاد ما لغو یکطرفــه روادید با 68 
کشــور بــود. وزارت امــور خارجه طرح 
را بررســی کرد و در کنار پیشــنهاداتی، 
مخالفت اساســی با این طرح نداشــت، 
 چون سیاست گردشــگری همین است 
و در بسیاری از کشــورها نیز اجرای آن 
متداول بوده و حتی در کشورهای اطراف 
ایران، از جمله قطر، ترکیه، امارات و حوزه 
CIS )کشورهای مستقل مشترک المنافع( 
نمونه این طرح اجرا می شــود. بنابراین، 
وزارت خارجه و دستگاه های مرتبط هم با 
این نگاه، پیشنهاد وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی را بررسی 
کردند و جلســاتی در این راســتا برگزار 

شده است.
شالبافیان درباره کشورهایی که برای 
لغو یکطرفه روادید پیشــنهاد شده اند و 
چگونگــی انتخاب آن هــا، گفت: رویکرد 
اصلی برای گزینش این کشورها مبتنی بر 
سیاست های خارجی دولت سیزدهم بوده، 
که روی توسعه با کشــورهای همسایه، 
مســلمان، حوزه تمدنــی و پیمان های 
ملحق شده مثل شانگهای و بریکس تاکید 
دارد. تا کنون، بــا کلیت طرح و تعدادی 
از این کشــورها در جلسات و گفت وگو با 
دســتگاه ها و نهادهای ذی ربط، موافقت 
شده، اما نیاز اســت طرح لغو روادید در 
تصویب  دولت  مختلف  کمیســیون های 

شود.
در ادامــه، از او درباره اثر لغو یکطرفه 
روادیــد با کشــورها بویژه عمان ســوال 
پرسیده شد که پاسخ داد:  لغو روادید بین 
این دو کشور )ایران و عمان(   مدت هاست، 
اجرا شــده و از آن زمان سفر گردشگران 
عمانی به ایران افزایش محسوسی داشته 
اســت. سفر گردشگران عمانی را به عینه 

می توان در شهرهای شمالی کشور دید.
او درعیــن حال گفت:  بیــش از 70 
درصد گردشــگران ورودی بــه ایران از 
کشورهایی هستند که با آن ها لغو روادید 

شده است.
درباره  همچنین  گردشــگری  معاون 
تــردد خودروهــای  طــرح »تســهیل 

گردشگران خارجی به ایران« اظهار کرد: 
ما لغو روادید را همزمان با تســهیل تردد 
گردشگران با خودرو شخصی به ایران، در 
چند کشور دنبال می کنیم. اجرای طرح 
تسهیل تردد خودروهای شخصی در کنار 
لغو یکطرفه روادید می تواند در رفت وآمد 
گردشــگران منطقه به ایران خیلی مؤثر 
باشــد و اگر این طرح مثلا با عراق قطعی 
شود،   ایران به عربستان،  قطر و امارات از 

راه زمینی متصل می شود.
شــالبافیان دربــاره ســرانجام طرح 
سیم کارت  گردشگری با توجه به تاکیدها 
و اظهــارات عــزت الله ضرغامــی، وزیر 
میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی در این باره، گفت: طرح »ســیم 
کارت گردشــگری« در کارگــروه رفــع 
مصادیق مجرمانه دادســتانی کل کشور 
تصویب شــده است. جلســه ای هم بین 
وزارتخانه های میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی، ارتباطات و دادستانی و 
نیروی انتظامی دربــاره نحوه اجرای آن 
با توجه به اولویت های مورد درخواســت 
ما برگزار شــد. ما درخواست کرده بودیم 
فعالان گردشــگری در اولویت این طرح 
قرار بگیرند، در نتیجه قرار شــد فهرست 
دفاتر خدمات مسافرتی را ارائه کنیم تا این 
امکان برای آن ها فراهم شود. آژانس های 
مورد تایید که پروانه بهره برداری از وزارت 
میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 

دستی دارند، به منظور بهره برداری از این 
طرح معرفی شده اند.

او اضافه کرد: در مرحله دیگری از این 
گردشــگران  بهره برداری  مصوبه،  امکان 
خارجی از این سیم کارت ها وجود دارد و 

با آن موافقت شده است.
شــالبافیان با بیان این که این مصوبه 
با اولویت حمایت از فعالان گردشــگری، 
مرحله به مرحله اجرا خواهد شــد، افزود: 
ایــن طرح مصوب و ابلاغ شــده و ما هم 
براســاس مصوبه و اولویت ها، بهره برداران 
را معرفــی می کنیــم. زمان بندی اجرای 
مرحله  به مرحله این مصوبه هم در آینده 

مشخص می شود.
معــاون گردشــگری یــادآور شــد: 
درخواســت وزارت میــراث فرهنگــی، 
بهره برداری  و صنایع دستی،  گردشگری 
دفاتر خدمات مسافرتی، هتل ها، راهنمایان 
گردشگری و گردشگران خارجی از سیم 

کارت گردشگری است.
زمستان سال گذشته، همزمان با رکود 
سفر گردشــگران خارجی به ایران تحت 
تاثیر شــرایط، وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی دو طرح 
لغو یکطرفه روادید ایران و ســیم کارت 
گردشــگری را به دولت پیشنهاد کرد تا 
محدودیت های ســفر به ایــران را برای 

گردشگران خارجی کمتر کند.
عــزت الله ضرغامــی ـ وزیــر میراث 

فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی ـ 
دهم اســفندماه 1401 در حیاط دولت و 
در جمع خبرنگاران این سخنان را مطرح 
کرد که »بعضی دوستان تحلیل می کنند 
چرا گردشگر خارجی به ایران نمی آید که 
دلایلی دارد. یکــی از مهمترین نیازهای 
آنهــا اینترنت و ســکوهای بین المللی و 
خارجی اســت. این مســائل مثل نان و 
آب برای گردشگر واجب است. نمی شود 
گردشگر به ایران بیاید و ارتباطش با دنیا 
قطع شود. نمی شــود به او گفت از بله و 
ایتا اســتفاده کن... من از وزیر ارتباطات 
خواستم امکانی برای گردشگران خارجی 
فراهم شود تا آنها با استفاده از سکوهای 
بین المللی بتوانند نیازهای خود را برطرف 

کنند. ان شــاء الله سکوهای داخلی ما هم 
بتوانند در سطح بین المللی فعال شوند.«

 ضرغامی دو ماه پیش از آن، در دی ماه 
1401 هم از پیشــنهاد طرح لغو روادید 
یکطرفه ایران با برخی کشورها، خبر داده 
و گفته بود: روی این که با کدام کشــور 
باید لغو روادید شــود برنامه ریزی کردیم، 
جلسات کارشناســی گذاشتیم و نظرات 
افراد مختلف احصا شــده و دلایل اقدام 
برای لغو روادید با هر کشــور را مشخص 
کردیم. معتقدم در حــال حاضر یکی از 
موضوعاتی که می تــوان با مردم صحبت 
کرد، گردشــگری اســت. اخبار، تصاویر 
و ویدئوهای مثبت از ایــران باید به دنیا 

مخابره شود.

چند راهکار برای کاهش چربی های شکمی
نوشــین طاهری نوری - ممکن اســت تجمع چربی دور شــکم 
را مســاله ای طبیعی و یا حتی مربوط به ســن و ســال بدانید؛ اما نتایج 
بررسی های علمی نشان می دهد اضافه وزن و تجمع چربی های دور شکم 
ممکن است پیش نشانه هایی از مشــکلات جدی تری مانند بیماری های 

قلبی باشد.
چربی احشــایی که تحت عنوان چربی »فعال« نیز شناخته می شود، 
در اعماق حفره شــکمی ذخیره شده و فرد را در معرض مشکلات جدی 
ســلامت قرار می دهد. ایــن نوع چربی بر خلاف چربــی زیر جلدی که 
قابل لمس اســت، اصلا قابل مشاهده نبوده و بر عملکرد هورمون ها تاثیر 

می گذارد.
چربی احشایی نزدیک بســیاری از اندام های حیاتی مانند کبد، روده 
و پانکراس اســت و هرچه میزان آن بیشتر شود، خطر ابتلا به دیابت نوع 
2، بیماری های قلبی و سندرم متابولیک را افزایش خواهد داد. در زنان، 
افزایش این نوع چربی با خطر ابتلا به سرطان سینه و بیماری های کیسه 

صفرا ارتباط دارد.
یکی از دلایل مضر بودن چربی احشایی این است که محل قرارگیری 
آن در نزدیکی ورید باب اســت؛ این نوع ورید خــون را از روده به کبد 
منتقل می کند. موادی که توسط چربی احشایی آزاد می شوند، از جمله 
اســیدهای چرب آزاد، وارد این ورید شــده و به کبــد می روند. چربی 
احشایی به طور مســتقیم با خطر افزایش کلسترول بد یا LDL، کاهش 

کلسترول خوب یا HDL و همچنین مقاومت به انسولین ارتباط دارد.
مقاومت به انسولین، شــرایطی است که در آن سلول های بدن پاسخ 
مناسبی به انسولین نمی دهند و به دنبال آن جذب گلوکز دچار اختلال 
شده و به طور ثانویه باعث افزایش قند خون می شود. در حالت مقاومت 
به انســولین مقدار انسولین تولید شــده در بدن طبیعی و حتی بیشتر 
از مقدار طبیعی اســت، اما مشکل در پاسخ ســلول ها به انسولین است. 

مقاومت به انسولین معمولا منجر به بروز دیابت نوع 2 می شود.
بنابــر اعلام دفتر آموزش و ارتقای ســلامت جامعه، در کنار ورزش و 
فعالیت بدنی کافی، متخصصان علم تغذیه، برای خلاص شــدن از چربی 

احشایی، تاکید زیادی بر پیروی از یک رژیم غذایی سالم دارند:
- مصرف پروتئین کافی: پروتئیــن مهمترین ماده مغذی برای از 
بین بردن چربی احشــایی اســت. این ماده مغذی به تقویت متابولیسم 
کمــک کرده و باعث کاهــش وزن و در نتیجه کاهش چربی احشــایی 
می شــود. مصرف پروتئین باعث تولید بیشتر هورمون لپتین یا هورمون 

سیری در بدن شده و میل به پرخوری را کاهش می دهد.
- میوه ها و سبزیجات تازه: افزایش مصرف فیبر، یکی از مهمترین 
گام ها برای از بین بردن چربی احشــایی است. برای اضافه کردن فیبر به 

رژیم غذایی، گیاهان و میوه های تازه بیشتری بخورید.
- غلات کامل: غلات ســبوس دار باعث کاهش وزن می شــوند. این 
نوع غلات به آرامی در بدن هضم می شــوند و فرد در نتیجه مصرف آنها، 
احســاس ســیری طولانی مدت می کند. غلات فراوری شده مانند نان 
سفید، برنج سفید، ماکارونی بدون ســبوس یا شیرینی ها باعث افزایش 

چربی احشایی می شوند.
- تخم مرغ: تخم مرغ سرشار از پروتئین، چربی های سالم و بسیاری 
از ویتامین ها و املاح ضروری اســت. تخم مــرغ کالری چندانی ندارد و 

مصرف آن باعث کاهش اشتها می شود.
- چای سبز: چای ســبز در ترکیب بــا ورزش می تواند به شما در از 
دســت دادن وزن کمک کند. محققان می گویند موادی در چای ســبز 
شناخته شده است که سبب تحریک بدن برای سوزاندن کالری و افزایش 

از دست دادن چربی شکم می شود.
- فعالیت بدنی کافی: ورزش شدید و سخت، چربی را از بین می برد 
و سرعت تجمع چربی های احشایی را در بدن طی سالیان متمادی کُند 
می کند. نتایج مطالعات نشــان می دهد نیم ساعت ورزش هوازی شدید، 
4 روز در هفته بســیار کمک کننده است. اســتفاده از دوچرخه ثابت یا 
تردمیل نیز مفید اســت. فعالیت با شــدت متوســط که ضربان قلب را 
افزایش دهد، سرعت تجمع چربی احشایی را کاهش می دهد. لازم نیست 
حتما به کلاس ورزشــی بروید، کافی است فعالیت های روزانه را با شدت 
بیشــتری انجام دهید. تمرکز بر ورزش های مخصوص شکم را فراموش 

کنید زیرا با هیچ ورزش خاصی نمی توان چربی احشایی را از بین برد.
- بهبود کیفیت خواب: داشــتن خواب خوب شبانه در تنظیم وزن 
بســیار موثر است. افرادی که 6 تا 7 ســاعت خواب خوب شبانه دارند، 

ظرف ۵ سال کمتر از دیگران چربی احشایی ذخیره می کنند.

پایان اعتصاب ها در هالیوود؟
افراد نزدیک به مذاکرات اعلام کردند که نویسندگان و تهیه کنندگان پس از ملاقات رو در رو به توافقی برای پایان دادن به اعتصاب 
انجمن نویسندگان آمریکا نزدیک شده اند. به گزارش سی ان بی سی، به گفته این منابع، دو طرف از روز چهارشنبه دیدارهایی داشته اند 
و امیدوار بودند به توافق نهایی برسند و قرار است این مذاکرات ادامه داشته باشد. اعضای انجمن نویسندگان آمریکا برای بیش از 100 
روز اعتصاب کرده اند و با پیوستن بازیگران به صف اعتصاب در ماه جولای، تولید برنامه های تلویزیونی و فیلم های هالیوود بسیاری 
متوقف شده است ک از آن جمله به سریال پرمخاطب »چیزهای عجیب« از نتفلیکس و فیلم های »بلید« از دیزنی و مارول و »شر« 
از پارامونت اشاره کرد. هالیوود مدتی است با اعتصاب و انجمن نویسندگان و انجمن بازیگران سینمای آمریکا - فدراسیون هنرمندان 
تلویزیون و رادیو آمریکا )SAG-AFTRA( در مبارزه برای افزایش دستمزد پایه و تضمین عدم جایگزینی کار آنها با هوش مصنوعی، 

با چالش بزرگی رو به رو شده است. 
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

علیرضــا قاســم خان تهیه کننده 
فیلم »ســتون 14« بــه کارگردانی 
رئیس  فرزنــد  همتی  امیرحســین 
اســبق بانک مرکزی ضمن اشاره به 
دلایل شکســت این فیلم در گیشه، 
به توضیحاتی درباره همکاری با این 

کارگردان پرداخت.
علیرضا قاسم خان تهیه کننده فیلم 
سینمایی »ستون 14« به کارگردانی 
امیرحسین همتی که روزهای پایانی 
اکران عمومی خود در سینماها را طی 
می کند، دربــاره وضعیت فروش این 
فیلم گفت: بــه نظرم صحبت درباره 
فیلم ها در وضعیت  شــرایط فروش 
فعلی ســینماهای کشــور، بیشتر از 
اســت.  انتزاعی  حرف هــای  جنس 
چراکه قبــل از وضعیت فروش یک 
فیلم، ما باید درباره وضعیت سینمای 
ایران صحبت کنیم. ســینمای ایران 
امروز با فراگیری پلتفرم ها و مدل های 
تازه تماشای فیلم ها مواجه است که 
پیش تر درباره آن فکری نکرده بودیم 
و برای احیای خود نیاز به بازاندیشی 

در این حوزه ها دارد
وی در پاســخ به اینکه در همین 

هســتند  فیلم هایی  هــم  شــرایط 
که فــروش خیلی خوبــی را تجربه 
می کننــد، توضیح داد: در این زمینه 
دلیــل اصلی را بایــد در نوع ارتباط 
ســینمای ایــران با جامعــه ایرانی 
جســتجو کرد. واقعیت این است که 
نســل جدید ما که گروه سنی 20 تا 
40 سال را در بر می گیرد و مخاطبان 
بالقوه ســینما محســوب می شوند، 
اطلاعات بصری و ذائقه تصویری خود 
را تنها از طریق تماشای فیلم بر پرده 
ســینما تأمین نمی کند و به همین 
دلیل ما ناگزیریم به روش های دیگر 

عرضه آثار خود هم فکر کنیم.
ادامه   »14 »ســتون  تهیه کننده 
فیلم هــا،  توفیــق  زمینــه  در  داد: 
مســائل دیگری مانند هنرپیشــه ها 
هــم تعیین کننده هســتند. برخی 
فیلم های موفق امروز بازیگرانی دارند 
که با خودشان مخاطبانی را به سالن 
سینما می کشانند. در این شرایط اما 
فیلم ما با ســه بازیگر جوان به اکران 
رسید. ما در »ســتون 14« در کنار 
میترا حجار بازیگــران جوانی را قرار 
دادیم که به نظر شروع موفقیت آمیزی 

در سینما داشــته اند. علی رغم آنکه 
فیلم ما کمتر دیده شده اما بازی این 
بازیگران در فیلم درخشان بوده است.
مخاطــب   »14 »ســتون   *

سینمارو را پای خود نشاند
وی تأکید کــرد: کارگردان فیلم 
»ستون 14« یک کارگردان فیلم اولی 
امــا به شــدت تواناســت. بازیگران 
فیلــم هم غیر از خانم حجار شــاید 
در فیلم های ســینمایی کمتر دیده 
شــده اند اما با فیلم ما بــازی آن ها 
هم به چشــم آمد. یکی از صاحبان 
ســینماها به من می گفــت ما فیلم 
شــما را در برخی روزهــا با ظرفیت 
کامل اکران می کردیــم و در برخی 
روزهــا با ظرفیت نیمه اما جالب این 
بود که در هــر 2 حالت بعد از اتمام 
فیلم مخاطبان می نشستند و تیتراژ را 
نگاه می کردند. نوع روایت و ساختار 
این فیلم به گونه ای بوده که مخاطب 

سینمارو را پای خود نشانده است.
قاسم خان گفت: من طبیعتاً انتظار 
ندارم عملکرد فیلم ما در گیشــه با 
مقایسه شود.  »نارگیل«  و  »فسیل« 
رقیــب ما شــاید فیلــم »بی مادر« 

باشــد که بازهم نسبت به این فیلم، 
داشــتیم.  متفاوت تری  شــرایط  ما 
پخش کنندگان فیلم »ســتون 14« 
گویی برای فیلم های دیگرشان بیشتر 
وقت گذاشتند و برای فیلم ما، کمتر 

توانستند وقت بگذارند.
تهیه کننده »ســتون 14« درباره 
اینکه ثبــت فروش کمتــر از 400 
میلیــون تومان برای ایــن فیلم در 
گیشــه را چگونه ارزیابــی می کند، 
گفــت: از نظر اقتصــادی قطعاً این 
فروش یک شکســت است. قطعاً در 
این شــرایط یک فیلم باید 7 تا 10 
میلیارد تومان در گیشه فروش داشته 
باشــد تا بتواند از شکست اقتصادی 
خود جلوگیــری کند امــا از منظر 
ســینمایی، این تجربه را شکســت 
نمی دانــم. مــن پیش از ایــن فیلم 
»روزهای نارنجــی« از آرش لاهوتی 
را تهیه کرده بــودم که آن فیلم هم 
در شرایط کرونا، فروش بسیار پایینی 
در ســینماها داشت اما همزمان 23 
جایــزه بین المللی هــم گرفته بود. 
این پروژه ها از منظر مســائل مالی و 
اقتصادی، شکســت خورده اند اما از 

نظر کارنامه تهیه کنندگی ام آن ها را 
شکست نمی دانم چرا که فیلم های بد 

نساخته ام.
وی بــا اشــاره به یکــی دیگر از 
فیلم های خود در مقام تهیه کننده با 
نام »ایستگاه اتمسفر« به کارگردانی 
مهدی جعفــری، ادامه داد: آن فیلم 
هم در اکران بســیار مهجور بود اما 
روی پلتفرم ها بســیار خــوب دیده 
شــد. امیدواریم »ســتون 14« هم 
در پلتفرم هــا بهتر دیده شــود. در 
مجموع شــرایط عمومی ســینمای 
ایران به گونه ای نیســت که مدام به 
دنبال موفقیت در آن باشیم. مگر من 
برای یک فیلم چقدر هزینه می کنم 
که بخواهم به اندازه دستمزد یکی از 
بازیگران فیلم های موفق گیشــه، به 

بازیگرم دستمزد بدهم؟!
قاســم خان با اشــاره به هزینه 4 
میلیارد تومانی تولید »ســتون 14« 
گفت: من نمی توانستم سراغ بازیگری 
بروم که شــاید دستمزدش به اندازه 
کل هزینه فیلم من باشــد، در عین 
اینکه می دانستم کارگردانم، استعداد 
روایت چنیــن قصه ای  بــرای  لازم 

را دارد و اگــر شــرایط متفاوتی هم 
داشتم، قطعاً از همین کارگردان برای 

روایتم استفاده می کردم.
* آقازادگی درباره امیرحسین 

همتی صدق نمی کند
ایــن تهیه کننده درباره نســبت 
کارگــردان  همتــی  امیرحســین 
جوان فیلم »ســتون 14« با یکی از 
چهره های سیاســی معاصــر و تأثیر 
این آقازادگی بر ورود این کارگردان 
به عرصه حرفه ای ســینما بیان کرد: 
واقعیت این اســت کــه این مباحث 
جذاب  حاشیه ســازان  برای  معمولاً 
اســت اما از نظر من آن کســی که 
منتقد سینماســت، بایــد محصول 
نهایــی را مــورد بررســی و ارزیابی 
قرار دهد. اگر فیلم را دیده باشــید، 
این  استعداد کارگردانی  از  رگه هایی 
فیلمســاز جــوان را در آن دیده اید. 
تحصیل کرده  همتــی  امیرحســین 
ســینما و معماری اســت و تجربه 
بازیگری در کشــورهای دیگر را دارد 
و حتی درس بازیگــری را در ایتالیا 
دنبال کرده است از این منظر بحث 
آقازادگی، به آن معنای منفی که در 

کشور ما مرسوم است، درباره او اصلًا 
صدق نمی کند. من در این مدت تنها 
یک بار پدر آقای همتی را از نزدیک 
دیدم و حتی وقتی به شوخی گفتم 
شما که مسئول بانک مرکزی بودید، 
کمک کنید تا فیلم پسرتان ساخته 
شود، خیلی جدی گفت که خودش 

باید روی پای خودش بایستد.
قاسم خان تأکید کرد: وقتی ما فیلم 
»ستون 14« را کلید زدیم، پدر آقای 
همتی دیگر رئیس بانک مرکزی نبود 
و به واسطه استقرار دولت جدید، حتی 
خیلی جاها جرأت نمی کردیم از این 
انتســاب صحبت کنیم! )می خندد( 
یعنی نه تنها حمایت مستقیمی نبود 
که مجبــور بودیم روابط را هم پنهان 
کنیم. در مجموع آقای همتی، حمایت 
آن چنانی از فیلم پسرشان نداشتند و 
تنها بــا من مطرح کردند که او درس 
کارگردانی خوانده و می خواهد اولین 
فیلمش را بسازد. من پیش تر با آقای 
همتی پدر، در تلویزیون همکار بودم. 
او در دهه 60 معاون سیاسی سازمان 
صداوسیما بود و من خبرنگار سرویس 
فرهنگــی تلویزیون بودم. وقتی گفت 

پسرش می خواهد فیلم بسازد، من هم 
گفتم شما هم کمک کنید تا این اتفاق 
بیفتد. در پاســخ گفت از من انتظار 
نداشته باشــید به کسی زنگ بزنم تا 
کار پســرم راه بیفتد و یا پول خاص 
را برای تان جور کنم. هر چه هســت 

سرمایه و توان خودش است.
وی تأکید کرد: شــخصاً هیچ یک 
از همــه این عوامــل را مؤثر و مهم 
نمی دانم و معتقدم مهم این اســت 
که ببینیم چه فیلمی ســاخته شده 
است. من 2 سال پیش فیلمی دیدم 
که تنها با 300 میلیون تومان ساخته 
شده بود، در حالی که به ظاهر فیلم 
حداقل 2 میلیارد تومان هزینه برده 
بود! مهم خــود فیلم و کیفیت فیلم 
اســت. همه مباحث حاشیه ای مانند 
آقازاده بودن یــک کارگردان را باید 
معطوف به این ســوال کنیم که آیا 
فیلمــش ارزش ســینمایی دارد یا 
خیر؟ ما تمام مراحل قانونی ساخت 
یک فیلــم را گذرانده ایم، بدون آنکه 
بخواهیم از جایی سفارشــی بگیریم. 
اصــلًا نمی خواســتیم بگوییم که ما 

تافته جدا بافته ایم.

تهیه کننده فیلم »ستون ۱4« مطرح کرد؛ پسر رئیس اسبق بانک مرکزی بدون رانت کارگردان شد؟
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